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معاون امور صنایع وزارت صمت خبر داد:

کاهش 50 درصدی نسبت
 واردات به صادرات لوازم خانگی 
در سال آینده

معاون طرح و برنامه وزارت صمت مطرح کرد:

تسهیل و رفع موانع 
حوزه صادرات
در کوتاه مدت
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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///
نعمت اله شهبازی

مدیرمسئول

توسعه معدنكاري 
اولويت دولت سيزدهم 

مدت زیادی از ش��روع به کار دولت سیزدهم 
نگذش��ته است، اما به نس��بت دوره های قبل 
اقدامات دولت به  ویژه برنامه های کوتاه   مدت و 
میان مدت برای تغییر وضعیت اقتصادی کشور 
از سوی عموم مردم، سازمان ها و تشکل های 
صنفی مرتبط با بخش   های مختلف اقتصادی 
با حساسیت بیشتری پیگیری و نقد و ارزیابی 
می ش��ود؛ چراکه متاسفانه شرایط سختی در 
تامین اقلام موردنیاز در سبد مصرفی گروه   ها 
و دهک   ه��ای مختلف درآمدی مردم به دلیل 

شرایط مختلف به وجود آمده است. 
البته مشکلات در سمت عرضه هم بر فضای 
کس��ب وکار در فرآینده��ای مختلف زنجیره 
تامین و عرضه محصولات اثرات بدی داش��ته 
اس��ت؛ به گونه   ای که مشکلات اقتصاد کشور 
به  ویژه تش��دید فش��ارهای تحریم، مس��ائل 
و گرفتاری   های��ی را در روند رش��د و توس��عه 
اقتصادی کشور به    وجود آورده بود که پاندمی 

کرونا؛ آنها را از ابعاد مختلف بیشتر کرد.
در این میان اوج این مش��کلات با سال پایانی 
دولت دوازدهم مصادف ش��د. به    طور معمول 
دولت   ها در سال پایانی فعالیت عمدتا کج دار و 
مریز کارها را دنبال می کنند. در هر حال این 
شرایط وخیم حاصل جمع شدن چند عامل 
اساسی با هم؛ شاخص   های اقتصادی کشور را 

در وضعیت نامناسبی قرار داد.
البته تنها رش��د شاخص   های مرتبط با تولید 
ناخالص داخلی، درآمد و اش��تغال کش��ور در 
شرایط بدی نبود؛ بلکه وضعیت توزیع درآمد 
نیز به ضرر عم��وم مردم و تنها به نفع  درصد 
کمی از افراد جامعه شد. این وضعیت موجب 
ش��د که بخش عمده رقابت بین کاندیداهای 
مباح��ث  حول وح��وش  ریاس��ت جمهوری 
اقتصادی و برنامه های آنها برای بهبود مسائل 

و مشکلات باشد.
این ام��ر در انتخاب عم��ده وزرای اقتصادی 
دولت جدید هم از اهمیت بیشتری نسبت به 
سایر موضوعات دوره   های پیش برخوردار شد. 
بدین    ترتیب برنامه   های وزرای اقتصادی دولت 

سیزدهم برای کوتاه   مدت و میان   مدت بیش از 
پیش موردتوجه مردم قرار گرفته است. 

آنچه مسلم است عمده مدیران عالیرتبه دولت 
شناخت نسبی از مسائل و مشکلات اقتصادی 
کش��ور دارند، اما در خصوص علل مشکلات 
و راهکارهای مناس��ب ب��رای بهبود وضعیت 
ش��اخص   های اقتصادی، تفاوت نظرات زیادی 

حتی بین کارشناسان وجود دارد.
در این میان بخش��ی از مش��کلات با پاندمی 
کرون��ا و به  وی��ژه با توجه ب��ه الزامات رعایت 
فاصله اجتماع��ی و محدودیت های ناش��ی از 
آن ب��ه وجود آمده که در کنار آن فش��ارهای 
تش��دید تحریم های ظالمانه نیز عامل مهمی 
در این مش��کلات بوده اس��ت. اما بخش��ی از 
مشکلات اقتصادی ناشی از اتخاذ سیاست   ها 
و اقدام��ات نادرس��ت در فضای کس��ب وکار 
کشور در دولت قبل اس��ت. متاسفانه وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت در دولت دوازدهم 
همواره درگیر مسائل و مشکلاتی در موضوع 
ادغام وزارتخانه   های صنعت وبازرگانیز شد و از 
کارهای اساسی خود بازماند. باید توجه داشت 
که نق��ش و اهمیت وزارتخانه   های تولیدی به 
 خصوص وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در 
بهبود زنجیره تامین و عرضه محصولات بسیار 

مهم و اساسی است. 
بررسی  ها نشان می دهد که مهمترین صنایع 
ارزآور غیرنفتی )صنایع مادر( از جمله صنعت 
ف��ولاد، مس، آلومینی��وم و ... ب��دون تولید و 
فعالیت بخش معدن از فعالیت باز می  ایستند. 
بنابراین اهمیت این بخش از اقتصاد که س��ر 
رش��ته تولید و صنایع حیاتی کش��ور است را 
نمی  توان با درصد س��هم آن از تولید ناخالص 

داخلی محاسبه کرد.
در همین راستا در واقع معدن به عنوان یکی از 
فعالیت های اقتصادی و تامین  کننده مواداولیه 
برای بسیاری از صنایع از اهمیت بسیار بالایی 
برخوردار است و هر اندازه رشد کند؛ می تواند 
به فعالیت سایر واحدهای تولیدی نیز کمک 
کند. طبعاً هر مشکلی که در تامین موادمعدنی 

موردنی��از صنعتگران وجود داش��ته باش��د؛ 
باعث ایجاد اختلال در کار س��ایر صنایع نیز 
خواهد شد. از همین رو رفع موانع پیش روی 

معدنکاران از اهمیت بالایی برخوردار است.
یکی از موانع توس��عه  یافتگی در معادن ایران 
با وجود قرار داش��تن در فهرست کشورهای 
معدنی برتر دنیا؛ نبود سرمایه  گذاری و ماشین 
آلات اس��ت. با نگاهی به برخی کش��ورهای 
توس��عه  یافته مانند کاناداواس��ترالیا مشاهده 
می  کنیم که این کش��ورها با س��رمایه گذاری 
هدفمند روی بخش معدن توانسته اند اقتصاد 
متزلزل خود را در طول چند دهه به اقتصادی 

پایدار تبدیل کنند.
اما یکی از مهمترین برنامه   های وزارت صمت، 
برنامه آمایش در 50 ش��هر مهم کشور است. 
آمایش 50 شهر کشور مرتبط با شاخص   های 
مه��م صنع��ت و مع��دن  از اهمی��ت بالایی 
برخوردار اس��ت. قابل ذکر اس��ت در بیش از 
80 س��ال نظام برنامه ری��زی در ایران عمده 
برنامه ریزی به صورت بخشی پایه ریزی شده 
اس��ت. البته نگرش بخش��ی به توسعه متأثر 
 از دیدگاه ه��ای مطرح در جه��ان در آن دوره

 بوده است.
انتظار می رود سیاس��تگذاران، تصمیم گیران، 
برنامه ریزان، متفکران و تمامی دست   اندرکاران 
توس��عه صنعت و مع��دن در مناطق مختلف 
کشور در تعامل سازنده با یکدیگر بتوانند در 
چارچوب توسعه ملی و برنامه آمایش سرزمین 
، برنامه آمایش صنعت و معدن  را متناس��ب 
با ش��رایط و ظرفیت های توسعه این بخش   ها 
تدوین و اجرا کنند. سخن پایانی اینکه با شروع 
فعالیت  دولت جدید می توان معدنکاری را به 
عنوان یکی از راه های اصلي  رش��د و توس��عه 
اقتصادی پای��دار  و ایجاد رونق تولید مدنظر 
ق��رار داد تا از این طری��ق علاوه بر حرکت به 
سمت رهایي از اقتصاد تک محصولي و کاهش 
وابستگي به نفت؛ زمینه فعال تر شدن صنایع 
وابسته به بخش معدن و ارزآوری از این محل 

نیز فراهم شود.
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وزیر صمت در نشست هم اندیشی روسای اتاق های بازرگانی و صادرکنندگان:

کاهش صادر ات نفتـی فرصتی
بر  ای تحر ک اقتصادی است

وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشست هم اندیشی 
و آیین بازگش��ایی مجازی پاویون ایران در اکسپوی 
2020 دبی، کاهش صادرات نفتی را فرصت مناسبی 
برای تحرک بخش های مختلف اقتصادی عنوان کرد 
و گفت: با لوکوموتیو صادرات باید چرخ اقتصاد را به 

حرکت در بیاوریم.

سید رضا فاطمی امین در نشست هم اندیشی روسای 
اتاق های بازرگانی و جمعی از صادرکنندگان و آیین 
بازگشایی مجازی پاویون جمهوری اسلامی ایران در 
نمایشگاه اکسپو 2020 دبی با بیان این مطلب، افزود: 
صادرات همواره مهم بوده اس��ت و در این دولت نیز 
بسیار مهم است چرا که صادرات نفتی کاهش یافته 
و نقش صادرات غیر نفتی اهمیت بیشتری پیدا کرده 

است.

کاهش صادرات نفتی فرصت مناسبی برای 
تحرک بخش های مختلف اقتصادی است

وی این موضوع را فرصت بسیار مناسب و مغتنمی 
برای تحرک در بخش های مختلف اقتصادی دانست 
و تصریح کرد: تنظیم تراز تجاری کشور بیش از آنکه 
بر عهده نفت و بانک مرکزی باشد بر عهده صادرات 
و قشر صادر کننده می باشد که این موضوع اهمیت 

صادرات غیرنفتی را افزایش می دهد.

با لوکوموتیو صادرات باید چرخ اقتصاد را 
به حرکت در بیاوریم

وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآوری کرد: بسیاری از 
تولیدات کشورمان دیگر تقاضای داخلی ندارند و می 
بایست با لوکوموتیو صادرات چرخ اقتصاد را به حرکت 
در بیاوریم و تقاضای خارج��ی برای بخش هایی از 

تولیداتمان که بیش از نیاز بازار است شکل دهیم.

چهار محور اصلی وظایف دولت
 در قبال صادرکنندگان

فاطمی امین با اشاره به نقش دولت در این خصوص، 

گف��ت: چهار مح��ور اولویت گ��ذاری، تنظیم گری، 
تسهیلگری و نظارت چهار وظیفه مهم دولت است.

امسال صادرات کشورمان حداقل به ۴0 میلیارد دلار 
باید برسد

وی تصریح کرد: امس��ال صادرات کشورمان حداقل 
به ۴0 میلیارد دلار باید برس��د و در شش ماهه دوم 
امس��ال پنج میلیارد دلار بیش از مدت مشابه سال 

قبل باید صادرات داشته باشیم.

فقط هدف گذاری عددی اولویت 
صادراتی نیست

وزیر صمت در خصوص موضوع اولویت گذاری، بیان 
کرد: از نگاه مجموعه وزارت صمت فقط هدف گذاری 
عددی اولویت گذاری محس��وب نمی شود و مابقی 
شاخص ها مانند تنوع کالایی نیز در کنار تنوع مقاصد 
صادراتی و صادرات به کشورهای اولویت دار باید مد 

نظر واقع شود.
فاطمی امین همچنین تصریح کرد: باید کالاهایی که 
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کشورهای دیگر کمتر می توانند صادر کنند را 
صادرات نماییم؛ یعنی وارد حوزه های فناوری و 
دانش بنیان و صادرات خدمات فنی و مهندسی 
شویم که توجه به این مهم همان اولویت گذاری 

می باشد.

افزایش تنوع مقاصد و کالاهای صادراتی
 به کشورهای هدف اولویت است

وی در خص��وص اولوی��ت گذاری ب��ه تنوع 
مقاص��د و کالاه��ای صادراتی اش��اره کرد و 
گف��ت: صادرات بای��د متکثر ش��ود، مقاصد 
و کالاه��ا متن��وع گردند که در ای��ن زمینه 

هماهنگی های خوبی انجام شده است.

قید و بندهای صادراتی سال ۹7 
بازنگری می شود

وزیر صمت در خص��وص محور دوم وظایف 
که تنظی��م گری اس��ت نیز بیان ک��رد: در 
بخ��ش دوم قوانی��ن و مقررات��ی ک��ه منافع 
هم��ه را تامین کنند بای��د منعقد گردند، در 
سال ۱397 به خاطر شرایط زمانی قیدهای 
گذاشته شد که این قید ها و مقررات مربوط 
به همان دوران بوده اس��ت و باید س��ریعاً از 

آنها عبور کنیم.

ابلاغ مصوبه راهگشای صادرکنندگان 
توسط معاون اقتصادی رییس جمهور

فاطمی امین ادامه داد: مصوبه بس��یار خوبی 
با هماهنگی معاونت اقتصادی رئیس جمهور 
ابلاغ می ش��ود که بسیار راهگشاست، در این 
مصوب��ه بخش قابل توجه��ی از قید و بندها 
بخصوص در حوزه تهاتر برداشته شده است، 
در زمینه بازگش��ت مالی��ات بر ارزش افزوده 
اتفاقات خوبی افتاده است و انشاالله تعهدات 

ارزی را سال دیگر نباید داشته باشیم.
وی همچنین درخصوص موضوع رتبه بندی 
صادراتی نیز بیان کرد: اولویت های کالایی در 
قاعده گذاری باید مد نظ��ر قرار بگیرد، ثبت 
س��وابق را برمی داریم و صادر کننده نمونه بر 
این مبنا نمونه اس��ت که چه نوع کالایی را به 

کدام کشور اولویتی صادر کرده است.

به حرکت کسب و کارها در راستای 
اولویت ها کمک می کنیم

وزیر صمت همچنین درخصوص محور سوم 
اولویت ها که تس��هیلگری اس��ت، افزود: باید 
کمک کنیم تا کس��ب و کارها در راس��تای 

اولویت ها حرکت نمایند.

سال آینده 60 رایزن بازرگانی 
خواهیم داشت

فاطم��ی امین تصریح کرد: در س��ال آینده 60 
رایزن بازرگانی و در سال ۱۴02 نیز ۱20 رایزن 
بازرگانی خواهیم داش��ت، هر جا که کنسول و 

سفارت داریم باید رایزن نیز داشته باشیم.

نسبت 2 برابری صادرات
 به واردات تا 1404

وزیر صمت در خص��وص اهداف صادراتی در 
صنعت لوازم خانگی در س��ال های آتی اظهار 
داش��ت: باید برای سال آینده نسبت صادرات 
ای��ن بخش به واردات به 50 درصد برس��د به 
این معنا که معادل 50 درصد واردات قطعات 
و اجزاء این صنعت، صادرات داش��ته باشیم و 
برای س��ال ۱۴02 به یک تراز متعادل برسیم 
و می��زان واردات و ص��ادرات در این صنعت 
براب��ر و برای افق ۱۴0۴ می��زان صادرات در 
ای��ن صنعت ب��ه 2 برابر واردات برس��د. وزیر 
صمت در بخش دیگر این نشس��ت، پیگیری 
و ت��لاش برای حل و رفع مش��کلات صنعت 
را از وظایف وزارتخانه متبوع خود دانس��ت و 
گفت: وزارت صمت موظف است در چارچوب 
وظای��ف و اختیارات قانون��ی خود پیگیر حل 
و رف��ع مش��کلات تولی��د و تجارت باش��د و 
تولیدکنندگان و صادرکنن��دگان نیز باید در 
این مسیر همکاری لازم داشته باشند وظایف 
خود را انج��ام دهند. وی با تاکید بر اینکه به 
بس��یاری از خواس��ته ها و چالش های صنعت 

لوازم خانگی در س��ند صنعت ل��وازم خانگی 
پرداخته ش��ده اس��ت، در خصوص مبارزه با 
قاچاق کالا به تکمیل س��امانه جامع تجارت 
اش��اره کرد و گفت: چالش قاچ��اق کالا باید 
در نظ��ام توزیع حل ش��ود؛ از ابتدای مهر ماه 
موضوع رصد جریان دقیق کالا و تراکنش های 
مال��ی در دس��تور کار قرار گرف��ت و تا 2 ماه 
آینده قابلیت ه��ای لازم اطلاعاتی برای لوازم 
خانگی را خواهیم داش��ت. موضوع تعرفه های 
واردات، تامی��ن مالی و پرداخت تس��هیلات، 
افزای��ش رایزنان تج��اری و همچنین مصوبه 
اخیر ستاد هماهنگی اقتصادی دولت از دیگر 
مواردی بودند که فاطمی امین در صحبت های 

خود به آن ها به اشاره کرد.
رئیس جمهور بر دیپلماسی اقتصادی تاکید دارد

وی خاطر نشان کرد: هماهنگی بسیار خوبی در 
دولت وجود دارد، رئیس جمهور بر دیپلماس��ی 
اقتصادی تاکید دارد و در این راستا با وزارت امور 

خارجه نیز هماهنگی های خوبی داریم.
وزیر صمت در پایان تاکید کرد: هرگونه برنامه 
مس��تقل از ذی نفع��ان آن بخش نباید باش��د، 
نظرات بخش اعمال می شود و در همین راستا از 
بخش خصوصی می خواهم حداکثر تا نیمه آبان 

برنامه های صادراتی خود را ارائه دهند.
گفتنی است، نشست هم اندیشی روسای اتاق 
های بازرگانی و جمعی از صادرکنندگان و آیین 
بازگش��ایی مجازی پاویون ج.ا.ایران در اکس��پو 
2020 دوبی با حضور فاطمی امین، وزیر صمت 

برگزار شد.

وزیر صمت در 
خصوص اهداف 

صادراتی در 
صنعت لوازم 

خانگی در 
سال های آتی 

اظهار داشت: باید 
برای سال آینده 
نسبت صادرات 

این بخش به 
واردات به ۵۰ 

درصد برسد 
به این معنا که 

معادل ۵۰ درصد 
واردات قطعات و 

اجزاء این صنعت، 
صادرات داشته 

باشیم و برای 
سال ۱۴۰۲ به 

یک تراز متعادل 
برسیم و میزان 

واردات و صادرات 
در این صنعت 

برابر و برای افق 
۱۴۰۴ میزان 

صادرات در این 
صنعت به ۲ برابر 

واردات برسد
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معاون امور صنایع وزارت صمت از رش��د ۱2 درصدی تولید لوازم خانگی بزرگ 
نس��بت به س��ال 99 خبر داد. مهدی صادقی نیارکی در نشس��ت هم اندیشی با 
تولیدکنن��دگان لوازم خانگی و بررس��ی اهداف و برنامه ه��ای این صنعت که با 
حضور وزیر صنعت، معدن تجارت برگزار شد، با بیان این مطلب، افزود: همچنین 
تولید لوازم خانگی نسبت به سال ۱396 که موضوع تحریم ها و خروج برندهای 
خارجی نیز مطرح نبوده رش��د 30 درصدی داشته اس��ت.  وی با بیان اینکه در 
تولید لوازم خانگی بر عمق س��اخت داخل تأکید ش��ده اس��ت، گفت: شرکت ها 
در راس��تای حمایتی که در زمینه ممنوعیت واردات لوازم خانگی وجود داش��ته 
اس��ت، هدفگذاری مناسبی را برای سرمایه گذاری و افزایش عمق ساخت داخل 
داشته اند.  معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه ظرفیت 
تولید لوازم خانگی در کش��ور 2۴ میلیون دستگاه می باشد، بیان کرد: امسال به 
تولید ۱6.5 میلیون دستگاه رسیدیم و تولید سال گذشته ۱5.5 میلیون دستگاه 
ب��وده اس��ت.  صادقی نیارکی با بیان اینکه در کن��ار تکمیل ظرفیت های خالی، 
سرمایه گذاری های جدید نیز انجام ش��ده است، ادامه داد: افزایش عمق ساخت 
داخل با قطعه سازی و افزایش تراز تجاری مسیر دومی است که باید به این سمت 
برویم. وی همچنین تصریح کرد: مسیر سوم نیز قالب سازی است و شرکت هایی 
که در محصول نهایی فعالیت می کنند باید به س��مت قالب سازی بروند.  معاون 
امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: سرمایه گذاری خوبی در 
حوزه لوازم خانگی شکل گرفته است، تحریم ها تبدیل به فرصت شدند و مسیر 
سرمایه گذاری را در اقصی نقاط کشور دنبال می نماییم.  صادقی نیارکی با بیان 
اینکه در س��ال ۱۴0۱ باید به اندازه 50 درصد نس��بت واردات به صادرات در این 
حوزه کاهش یابد و شاهد این تحقق این میزان ارزبری باشیم، گفت: یعنی صادرات 
800 میلیون دلار در سال آینده در قبال اجزا و قطعات باید محقق شود که یکی 
از مسیرهای تحقق این موضوع ساخت داخل در حوزه اجزاء و قطعات است.  وی 
با بیان اینکه سرمایه گذاری های انجام شده البته به اطمینان خاطر نیاز دارد، بیان 
کرد: کاهش ارزبری، افزایش صادرات، افزایش کیفیت و تنوع که متعاقب آن سبب 
تأمین حقوق مصرف کننده می شود را در دستور کار داریم و جزو اهداف وزارتخانه 
محسوب می شود. وی درخصوص افزایش صادرات گفت: یکی از اهداف ما توسعه 
برندینگ و مارکتینگ است. در این حوزه با مزیت نسبی که در زمینه دانش فنی 
و توسعه پلتفرم وجود دارد باید به این سمت برویم. در این نشست تولیدکنندگان 
لوازم خانگی به بررس��ی اه��داف و برنامه های این صنعت با حضور وزیر صنعت، 

معدن تجارت پرداختند و مهمترین نقطه نظرات خود را بیان نمودند.

معاون طرح و برنامه وزارت صمت با تاکید بر توجه وزارت صمت به موضوع جهش 
صادرات بر لزوم برنامه ریزی جهت تسهیل و رفع موانع صادرات در کوتاه مدت تاکید 

کرد و از تصویب و ابلاغ سیاست های توسعه صادرات و مدیریت واردات خبر داد.
سیدمهدی نیازی در نشست هم اندیشی اتاق های بازرگانی وجمعی از صادرکنندگان 
که همزمان با آیین بازگش��ایی مجازی پاویون جمهوری اسلامی ایران در اکسپو 
2020 دبی برگزار شد، از تصویب »سیاست های توسعه صادرات و مدیریت واردات« 
در س��تاد اقتصادی دولت خبر داد و گفت: وزارت صمت با توجه به مأموریت های 
خود و اهمیت حوزه صادرات، با مشارکت بخش خصوصی اقدام به تدوین و اجرای 
برنامه های مختلف با هدف گذاری کمی و کیفی در کوتاه مدت با موضوع رفع موانع 

صادراتی نمود.
معاون طرح و برنامه وزارت صمت با بیان اینکه در این حوزه جلسات متعدد با بخش 
خصوصی و مذاکرات فشرده در سطح دولت انجام شد، افزود: مصوبه »سیاست های 
توس��عه صادرات و مدیریت واردات« در 26 ماده تنظیم شده است. نیازی در ادامه 
صحبت های خود تصویب این بسته را موجب کمک به فعالیت های توسعه صادرات 
دانست که بسیاری از موانع صادراتی مطرح شده توسط بخش خصوصی را مرتفع 

می کند.
بر اساس توضیحات معاون طرح و برنامه وزارت صمت، در این بسته به چند موضوع 
مهم در حوزه تس��هیل رویه های صادراتی پرداخته شده است و در آن موضوعات 
تنوع بخشی و تسهیل بازگشت ارز حاصل از صادرات؛ بازگشت بدون قید و شرط 
مالیات بر ارزش افزوده برای صادرکنندگان، تس��هیل واگ��ذاری ارزهای صادراتی 
بدون محدودیت برای صادرکنندگان، تسهیل رویه های رفع تعهد ارزی برای سه 
کشور عراق، افغانستان و پاکستان، رفع محدودیت سقف و سابقه صادراتی )برای 
واردکنندگان مواد اولیه(، توسعه فعالیت های بانک های محلی و صرافی های مجاز، 
ایجاد زیرساخت برای خروج فوری کالاهای صادراتی از گمرک، تسهیل و توسعه 
تجارت مرزی، توس��عه پیمان های منطقه ای و تامین مشوق صادراتی مورد توجه 
قرار گرفته است. همچنین در این مصوبه تسهیلات مناسبی برای واردات کالاهای 
اساس��ی و مواد اولیه پیش بینی ش��ده که کمک ش��ایانی برای واردات ملزومات 
بخش تولید می کند گفتنی است نشست هم اندیشی اتاق های بازرگانی وجمعی از 
صادرکنندگان همزمان با آیین بازگشایی مجازی پاویون جمهوری اسلامی ایران در 
اکسپو 2020 دبی، با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، معاونین این وزارتخانه، 
جمعی از نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی و نمایندگان تشکل های خصوصی 

برگزار خواهد شد.

معاون امور صنایع وزارت صمت خبر داد:

کاهش 50 درصدی نسبت واردات به 
صادرات لوازم خانگی در سال آینده 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت مطرح کرد:

تسهیل و رفع موانع حوزه صادرات
در کوتاه مدت
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در می��ان اما و اگرهای ف��راوان در خصوص مصوبه 
واردات خودرو و اینکه این طرح با مخالفت شورای 
نگهبان مجددا به مجلس بازگشته است، سیدرضا 
فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران روز 
به صورت علنی با واردات خودرو به کشور مخالفت 

کرد.

در می��ان اما و اگرهای ف��راوان در خصوص مصوبه 
واردات خودرو و اینکه این طرح با مخالفت شورای 
نگهبان مجددا به مجلس بازگشته است، سیدرضا 
فاطمی امی��ن وزیر صنعت، مع��دن و تجارت ایران 
در حاشیه بازدید از بیمارستان جانبازان نیایش به 
ص��ورت علنی با واردات خودرو به کش��ور مخالفت 
کرده و به خبرنگاران گفت: در شرایط عادی زمانی 
که تراز ارزی تجاری کش��ور متعادل است، واردات 
خودروهای خارجی می تواند مفید باشد و به نوعی 
فض��ای رقابتی ایجاد خواهد کرد اما در حال حاضر 
حداقل تا پایان امس��ال که به یک ت��وازن در تراز 
خارجی برسیم، اجرای چنین سیاستی اشتباه است. 
وی در خص��وص علت این امر نی��ز توضیح داد: به 
دلیل اینکه حجم زیادی از منابع درگیر خواهد شد، 
قیمت ارز افزایش پیدا می کند و در نهایت با دامن 

زدن به تورم برای کل جامعه مضر است.
البته فاطمی امین پیش از این نیز به صورت تلویحی 
با طرح واردات خ��ودرو مخالفت کرده و گفته بود: 
در ش��رایط فعل��ی و تا زمانی که تراز ارزی کش��ور 
متعادل نشود، واردات خودرو به سود کشور نیست؛ 
در همین رابطه است که وزارت صمت دو طرح ویژه 
برای صنعت خودرو تهیه کرده که یکی از این طرح 

تا شش ماه آینده عملیاتی خواهد شد.

واگرایی برای اجرای یک مصوبه
در واق��ع با مخالفت صریح وزیر صم��ت با واردات 
خودرو در شرایط کنونی، اجرای این طرح که طی 
هفته های گذشته یکی از مهم ترین تحولات و اخبار 
ح��وزه صنعت خودرو بود، بیش از پیش در  هاله ای 
ابهام قرار گرفته است؛ چرا که همزمان با چراغ قرمز 
وزارت صمت برای واردات خودرو، شورای نگهبان و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز چنین اقدامی را 
مغایر با تقویت توان داخلی کشور دانسته و فعلا آن 

را رد کرده اند.
ای��ن واگرایی ها برای اجرای ی��ک مصوبه در حالی 

جری��ان دارد که در میان نماین��دگان مجلس نیز 
در این خصوص اختلاف نظرهای مش��هودی دیده 
می ش��ود؛ هر چند در این راس��تا مصوب��ه واردات 
خ��ودرو با اکثریت قاطع نمایندگان تصویب ش��ده 
و پ��س از ایراد مجدد ش��ورای نگهبان به مجلس 
بازگردانده ش��ده اس��ت؛ اما از همان زمان تصویب 
طرح برخی از نمایندگان از جمله مصطفی میرسلیم 
عضو کمیس��یون اصل 90 و همچنین عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به صراحت با اجرای چنین 
مصوب��ه ای مخالف��ت و اعلام ک��رده بودند: اعضای 
مجمع با طرح واردات خودرو مخالف هس��تند و به 
طور قطع شورای نگهبان نیز با اجرای آن مخالفت 
خواهد کرد. این مخالفت ها در حالی ادامه دارد که 
اغلب اعضای کمیسیون صنایع و رییس آن چنین 
طرحی را کارشناسانه توصیف کرده و معتقدند که 

به تعادل بازار و صنعت خودرو کمک خواهد کرد.
تمامی این ش��رایط دست به دس��ت یکدیگر داده 
ت��ا باعث ش��ود، چنین طرحی ک��ه همزمان مورد 
اس��تقبال و انتقاد برخی از مسوولان و کارشناسان 
ق��رار گرفته اس��ت، مانند طرح عرضه خ��ودرو در 
بورس موجب واگرایی میان دس��تگاه های مختلف 
شود. در طرح موسوم به عرضه خودرو در بورس که 
تابستان سال گذشته توسط مجلس مطرح شد نیز 
اختلافات میان وزارت صمت و مجلس برای اجرای 
آن به وضوح قابل مش��اهده بود؛ یعنی هر چند که 
این طرح همچنان اجرایی نش��ده و اخیرا نیز خبر 
رسیده که فعلا از اولویت مجلس خارج شده است، 
اما در زمستان س��ال گذشته علیرضا رزم حسینی 
وزیر س��ابق صم��ت به صراحت چنی��ن طرحی را 

غیرکارشناس��ی توصیف و اعلام کرد که اجرای آن 
توجیه منطقی ندارد. این در حالی است که روح الله 
ایزدخواه در هم��ان زمان به عنوان رییس کارگروه 
خودروی مجل��س در واکنش به صحبت های وزیر 
سابق صمت تصریح کرده بود: ایشان نظر شخصی 
خودش را بی��ان کرده و مجلس ب��ه دنبال اجرای 

قطعی طرح عرضه خودرو در بورس است.

موانع پیش روی واردات خودرو
به گفته کارشناس��ان س��وای اختلافاتی که میان 
نهاده��ای دولت��ی و حاکمیتی ب��رای اجرای طرح 
واردات خودرو وجود دارد، امکان سنجی اجرای این 
مصوبه با توجه به وضعیت کنونی و نیز شروطی که 
برای آن مطرح ش��ده اس��ت، از جمله موانع اصلی 
محس��وب می ش��ود. به عنوان مثال وقتی ش��رط 
ص��ادرات خودرو و قطعات به ازای واردات به عنوان 
یکی از ش��روط اصلی وجود دارد، برخی از ناظران 
معتقدند که ای��ن موضوع عملا ب��ار دیگر انحصار 
واردات خ��ودرو را به دس��ت خودروس��ازان بزرگ 
خواهد سپرد؛ چراکه افراد حقیقی توان صادراتی در 

این زمینه ندارند.
از ط��رف دیگر در حالی دبیر انجمن صنایع همگن 
قطعه سازان کشور اعلام کرده است که نباید فراموش 
کنیم که اگر امروز خودرو وارد نمی ش��ود، به سبب 
حمای��ت از تولیدکننده داخلی نب��وده بلکه بحران 
ارزی کشور مانع شده است؛ این در حالی است که 
قطعه سازان چهار سال برای واردات مواداولیه بدون 
خروج ارز التماس کردند اما موافقت نشد؛ برخی از 
تحلیلگران معتقدند در صورت موافقت خودروسازان 
با واردات خودرو، این موافقت مانند چراغ سبز آنها 
به آزادس��ازی قیمت گذاری است؛ چرا که با توجه 
به صنع��ت و بازار انحصاری بار دیگر فرمان واردات 
نی��ز مانند قیمت گذاری در دس��ت آنها یا به تعبیر 
بهت��ر دولت خواهد افتاد. البته ادامه روند فعلی نیز 
با توجه به زیان ده بودن خودروسازان باز هم به نفع 
آنها تمام خواهد ش��د؛ چرا که در ص��ورت واردات 
هدفمند و انبوه، اهرم عرضه و تقاضا از دس��ت آنها 
خارج ش��ده و به کاهش قیمت ها دامن خواهد زد؛ 
امری که در طول هفته های گذشته به واسطه جو 
روانی ایجاد شده در س��ایه خبر آزادسازی واردات 
رخ داد و منجر به ریزش مقطعی قیمت خودروهای 

داخلی و خارجی شد.

»جهان معدن« تازه ترین تحولات صنعت خودرو را بررسی می کند؛

چراغ قرمز وزير صمت به واردات خودرو
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رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: طی س��ال های اخیر، حدود 7 میلیارد 
دلار ارزش برجای جدید به ذخایر کشور افزوده شد.

وجی��ه الله جعفری، رئیس هیات عامل ایمی��درو در مجمع عمومی عادی 
سالانه ایمیدرو ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: این سازمان طی سال 
های گذش��ته، اقدامات توس��عه ای گس��ترده ای در حوزه اکتشاف انجام 
داد که منجر به اکتش��اف پهنه های جدید، دریافت پروانه های اکتش��اف 
 و در برخ��ی موارد دریافت گواهی کش��ف و درنتیج��ه ذخیره های جدید 
ش��د. وی افزود: ذخیره موجود ارزش برجای ۱0 ماده معدنی ش��امل طلا، 
س��نگ آهن، آنتیموان، باریت، زغال س��نگ، بوکسیت، سرب و روی، مس 

محتوا، شورابه و عناصر نادر خاکی، حدود 39 میلیارد دلار است.

1045 میلیارد دلار؛ ارزش افزوده ذخایر 
معدنی موجود

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به ارزش افزوده ناش��ی از فرآوری ذخایر 
معدنی موجود تصریح کرد: ارزش افزوده مواد معدنی کش��ف ش��ده تا قبل از 
اکتش��افات اخیر در صورت سرمایه گذاری، حدود 77۴ میلیارد دلار است و با 
احتس��اب ارزش ذخایر جدید )حدود 27۱ میلیارد دلار( تبدیل ذخایر معدنی 

موجود به محصول، این رقم به حدود ۱0۴5 میلیارد دلار می رسد.
وی افزود: با توجه به تعداد پهنه های اکتش��اف شده و شناسایی های صورت 
گرفته، پیش بینی می ش��ود طی 20 س��ال آینده، میزان ارزش افزوده ذخایر 

معدنی فرآوری شده به ۱500 میلیارد دلار برسد.

ایمیدرو؛ اجرا کننده همه وظایف توسعه ای
جعفری با مقایس��ه ایمیدرو با سازمان های توسعه ای کشورهای موفق، گفت: 
ایمیدرو به عنوان یک س��ازمان توس��عه ای برخلاف س��ازمان های توسعه ای 
کشورها -که در جنبه هایی از فرآیند زنجیره تولید و صادرات )همچون کمک 
به توس��عه فناوری، کمک های مالی و غیر مالی، گسترش تجاری و صادراتی( 

فعال اند- همه وظایف توسعه ای را یکجا پیش می برد.
وی ادامه داد: از این رو، راهبردها و اس��تراتژی های س��ازمان طی سال 99 در 
راس��تای توس��عه زنجیره بخش معدن و صنایع معدنی، بهینه سازی و ارتقای 

توان مقابله با تهدیدها و استفاده بهینه از منابع مالی و غیره بوده است.

سرمایه گذاری ایمیدرو در بیش از 80 درصد 
مناطق کمتر توسعه یافته

جعف��ری با بیان اینکه ایمیدرو همراه با بخش خصوصی در بیش از 80 درصد 

جعفری در مجمع عمومی سالانه ایمیدرو اعلام کرد:

افزايش 7 ميليارد دلار به ارزش برجای ذخاير معدنی
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مناطق کمتر توس��عه یافته کش��ور از 2 طریق )اکتشاف ، اجرای طرحها و 
طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک( سرمایه گذاری کرده است.

وی ادامه داد: همچنین طی حدود 2 سال اخیر، بیش از 670 معدن - که 
اغلب در مناطق کمتر توسعه یافته بوده- احیا، فعال و توسعه یافته است.

هدایت سود شرکت ها به توسعه طرح ها
جعفری با اش��اره به برنامه ایمیدرو مبنی بر تامین منابع مالی طرح های 
توسعه این سازمان از طریق هدایت سود شرکت های وابسته، بیان داشت: 
س��ود شرکت های وابس��ته به ایمیدرو در س��ال جاری، حدود ۱۴0 هزار 
میلیارد تومان بوده که تلاش کردیم بخش زیادی از این س��ود به س��مت 
طرح های توسعه هدایت شود و بخش کمی از آن به تقسیم سود اختصاص 
یابد. رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به اینکه چین و کشورهای دیگر 
در 2 ح��وزه »کرب��ن صفر« و »ضایعات صف��ر« در فرآوری بخش معدن و 
صنای��ع معدنی فعالیت می کنند، گفت: برنامه ما، توجه به این دو موضوع 
اس��ت و بدون ش��ک، در صورت بهره گیری از دانش و فناوری های جدید 
نظیر فناوری هوش��مند نس��ل ۴ و غیره به این اهداف می رسیم و از دنیا 

عقب نخواهیم افتاد.
وی افزود: برنامه توسعه عناصر کمیاب در سال 99 ادامه داشت و توجه به 

عناصر استراتژیک، در برنامه امسال ایمیدرو است.

جذب 1700 میلیارد تومان سرمایه بخش خصوصی در سال ۹۹
در ادامه جلسه مجمع عمومی سالانه ایمیدرو، مدیر برنامه ریزی و نظارت 
راهبردی ایمیدرو اعلام کرد: ایمیدرو س��ال گذشته ۱700 میلیارد تومان 

منابع برای تکمیل طرح های توسعه از بخش خصوصی جذب کرد.
س��میه خلوصی با بیان اینک��ه برنامه افتتاح ۱.9 میلی��ارد دلار طرح طی 
س��ال جاری در دستور کار ایمیدرو است، عنوان کرد: سال گذشته حدود 
3.5 میلیارد دلار طرح افتتاح ش��د که از پروژه های ش��اخص آن می توان 
ب��ه آلومینیوم جنوب، انتقال آب خلیج فارس، کنس��انتره و گندله منطقه 

سنگان و طرح های توسعه مس اشاره کرد.
وی افزود: س��رب و روی مهدی آباد با س��رمایه گذاری 250 میلیون دلار، 

برجسته ترین پروژه ای است که تا آخر امسال تکمیل می شود.
مدیر برنامه ریزی و نظارت راهبردی ایمیدرو با اشاره به دیگر اقدامات این 
سازمان در حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی، عنوان کرد: افزایش 
س��رمایه صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، جذب سرمایه 
گ��ذار و نقدینگی بخش خصوصی، اجرای طرح ه��ای احداث خط انتقال 
برق و جاده برای معادن، توس��عه مناطق وی��ژه اقتصادی و آموزش بخش 
خصوصی و حمایت از پروژه های راهبردی، بخشی از اقدامات ایمیدرو در 

سال گذشته بوده است.
وی افزود: توانمندس��ازی بخش معدن از طریق هدایت منابع مالی شرکت 
ها در بانک ها، تش��کیل شرکت سهامی عام پروژه و آمادگی عرضه آن در 
بورس، احیا، فعال س��ازی و توسعه معادن کوچک، توسعه ساخت داخل و 
توسعه اکتشاف و زیربناها، از دیگر اقدامات ایمیدرو طی سال گذشته بوده 

است که امسال نیز دنبال می شود.
خلوصی توس��عه برنامه های اکتشافی توس��ط ایمیدرو را یکی از راهبری 
ترین اس��تراتژی های این سازمان خواند و اظهار داشت: اکتشاف پهنه ها 
در فازهای شناس��ایی و پی جویی در 30 استان شامل ۱3۴ پهنه بیش از 
66۴ هزار کیلومتر مربع گستره کشور در حال اجراست که 82 درصد آن 

تکمیل شده است.

وجیه الله جعفری که در نشست کمیته راهبری اکتشاف ایمیدرو سخن می گفت، با 
بیان اینکه در زمینه تهیه اطلاعات، شورای راهبری اکتشاف در ایمیدرو تشکیل شده 
است، افزود: هدف از تشکیل این شورا، ارایه ایده ها و تعیین مسئولیت های سازمان 

های ذیربط بود که خوشبختانه پایش اقدامات در حال انجام است.

هدایت نقدینگی
وی هدایت نقدینگی به بخش اکتشاف برای توسعه و تقویت این حوزه را از سیاست 
های ایمیدرو خواند و اعلام کرد: نگاه ما در زمینه اکتشاف، ملی است و این سازمان 
پیرو سیاست های توسعه ای، بستر اجرای برنامه ها اکتشاف را فراهم کرده است. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در این راس��تا ایمیدرو با هدف توسعه و 

تامین خوراک حوزه معدن و صنایع معدنی، برنامه های اکتشاف را دنبال می کند.
برنامه تامین تجهیزات و انجام 2 میلیون متر حفاری

رئیس هیات عامل ایمیدرو تامین و س��اخت تجهیزات حوزه اکتش��اف با راهبری 
ایمی��درو را از دیگر برنامه های توس��عه ای خواند و عن��وان کرد: تامین مالی برای 
واردات تجهیزات اکتشاف و حفاری توسط شرکت های بزرگ مورد توجه است و 
این موضوع تحقق دستیابی به هدف 2 میلیون متر حفاری را سرعت خواهد بخشید.

در این جلس��ه نمایندگان حوزه اکتشاف وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان 
زمین شناس��ی و شرکت های معدنی حضور داش��تند و به بیان نظرات و تشریح 
اقدام��ات مجموعه خود پرداختند. این گزارش می افراید، مطالعات جهت تکمیل 
و تولید اطلاعات پایه در کشور از سوی سازمان زمین شناسی و اکتشافات  معدنی 
کشور برای یک برنامه پنج ساله با تامین منابع مالی توسط ایمیدرو در حال پیگیری 

است.
در این طرح 5 س��اله اهدافی از جمله نوسازی و بهسازی زیرساخت ها و تجهیزات 
اکتش��افی و آزمایشگاهی کش��ور با هدف افزایش بازدهی مطالعات و فرایندهای 
اکتشاف در کشور و همچنین توانمندسازی متخصصان اکتشافی در کشور در حوزه 
زمین شناسی و اکتشاف جهت تکمیل اطلاعات پایه کشور در حوزه زمین شناسی 

هدفگذاری شده است.
انجام مطالعات ژئوفیزیک هوایی به میزان ۴00 هزار کیلومتر خطی به منظور تکمیل 
اطلاعات پایه کش��ور و آغاز پروژه اکتشافات سیستماتیک در مقیاس یک  پنجاه 
هزارم در چهار لایه فلزی، غیرفلزی، کانی های قیمتی و نیمه قیمتی و عناصر نادر 
خاکی با تامین منابع مالی از سوی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 

ایران)ایمیدرو( هدفگذاری شده است.

در نشست کمیته راهبری اکتشاف ایمیدرو مطرح شد:

برنامه انجام 2 میلیون متر حفاری با تامین 
تجهیزات توسط شرکت های بزرگ
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رئیس اسبق سازمان توسعه تجارت، 6 مانع 
جهش صادرات در دولت سیزدهم را تشریح 
ک�رد. به گفت�ه ول�ی الله افخم�ی راد »عدم 
الحاق ب�ه FATF«، » عدم لغ�و تحریم ها«، 
اقتص�ادی کش�ور«،  نادرس�ت  »س�اختار 
»کمب�ود  داخل�ی«،  »سیاس�تگذاری های 
ظرفی�ت تولید کالا و خدم�ات« و »عملکرد 
صادرکنندگان« تحقق اهداف صادراتی را با 

چالش جدی مواجه خواهد کرد.

یکی از سیاست های اقتصادی دولت سیزدهم توسعه 
صادرات غیرنفتی است. برمبنای این سیاست مقرر 
شده، در پایان دولت سیزدهم صادرات غیرنفتی به 
بی��ش از 70میلی��ارد دلار افزایش پیدا کند. در این 
میان، این موضوع نیز مطرح شده که صادرات ایران 

به کشورهای همسایه این پتانسیل را دارد که به رقم 
۴0 تا50 میلیارد دلاری برسد. اهدافی که چالش های 
بی شماری را پیش رو دارد. برای بررسی موانع توسعه 
تجارت و به ویژه افزایش صادرات غیرنفتی، »جهان 
معدن« با ولی الله افخمی راد، رئیس اس��بق سازمان 
توس��عه تجارت گفت وگو کرده اس��ت. افخمی راد 
مهم تری��ن چالش های پیش روی توس��عه تجارت 
خارج��ی را»عدم الح��اق ب��ه FATF«، »عدم لغو 
تحریم ها«، »ساختار نادرس��ت اقتصادی کشور«، 
»سیاس��تگذاری های داخل��ی«، »کمبود ظرفیت 
تولید کالا و خدمات« و »عملکرد صادرکنندگان«  
می داند. متن کامل گفت وگو را در ادامه می خوانید:

در نیمه نخس�ت س�ال جاری ارزش صادرات 
غیرنفتی ایران بالغ بر 21میلیارد دلار و ارزش 
واردات نی�ز  بالغ ب�ر 23میلیارد دلار اس�ت. 

تحلیل ها حاکی از این اس�ت که ایران نسبت 
به مدت مش�ابه س�ال قبل رشد قابل توجهی 
را در تج�ارت تجربه کرده )رش�د 61درصدی 
ارزش صادرات و 37درصدی ارزش واردات(، 
اما با این حال سهم ایران در تجارت با جهان و 
کشورهای همسایه بسیار  اندک است. به گفته 
رئیس پیشین س�ازمان توسعه تجارت سهم 
ایران از بازار  1600 میلیارد دلاری کش�ورهای 
همسایه 7 درصد است. با توجه به این شرایط 
چط�ور می توانیم در مس�یر توس�عه تجارت 

خارجی کشور حرکت کنیم؟
تجارت مس��تمر وقتی ش��کل می گی��رد که کالا یا 
خدمتی به طور مس��تمر بر اساس خواست مشتری 
به لحاظ کیفیت و قیمت تولید  و زیرس��اخت های 
مبادله مطلوب و مبتنی بر نظامات منطقی آن فراهم 

رئیس اسبق سازمان توسعه تجارت در گفت وگو با »جهان معدن« تشریح کرد:

جهش صادرات پشت ۶ مانع
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ش��ود. نبود هر کدام از دو پارامتر فوق کافی است تا 
اسباب عدم تحقق تجارت چه داخلی و چه خارجی 
ش��ود. درباره تجارت خارجی نیز باید ابتدا با ازدیاد 
محصول یا به اصطلاح تولید انبوه باب طبع مشتری 
از ابعاد کیفی و قیمتی، نخس��تین گام برای مبادله 
و تجارت برداش��ته شود. با این حساب باید ببینیم 
آی��ا کالا یا خدمتی مازاد بر تقاضای داخل کش��ور 
را داری��م که بتوانیم آن را با خارج از کش��ور مبادله 
کنیم؟ بدین ترتیب مدیریت حوزه تجارت در کشور 
به میزان بس��یار زیادی وابس��تگی به سیاست های 
اقتصادی کش��ور در امر تولید کالا و خدمات دارد، 
سیاست هایی که منجر به فراوانی تولید می شود.    

من به خاطر دارم که در مقطع گذشته که وضعیت 
اقتصادی کش��ور خوب بود، در ملاقات هایی که با 
برخی از تجار و بازرگانان خارجی داشتم، می گفتند 
مش��کل ما در تجارت با تجار ش��ما این اس��ت که 
وقتی ق��رارداد خرید کالایی را به هر تقدیر با ایران 
می بندی��م، در مورد زمان تحوی��ل و کیفیت کالا 
ارائه ش��ده خلف وعده می کنند و نمی توانند کالا را 
به موقع و با همان کیفیتی که از ابتدا مورد موافقت 
طرفین بوده، به دس��ت ما برسانند، بنابراین قبل از 
اینکه بپردازیم به مش��کلاتی ک��ه در حوزه  تجارت 
خارجی داریم، باید توجه کنیم به موانع و مشکلاتی 
که در مس��یر تولید مس��تمر انبوه کالا و خدمت با 
فناوری ه��ای روز دنی��ا وجود دارد. ش��اید یکی از 
موانعی که باعث عدم اصلاح سیاس��ت ها و ساختار 
اقتصادی کشور تاکنون ش��ده است، نگاه نادرست 

فرهنگی ما نسبت به امر سرمایه  گذاری است. 
  با بخش��ی از دیدگاه های شما موافق هستم، ما در 
زمینه تولید مشکل داریم و این مشکلات در سال های 
اخیر بیش از پیش افزایش یافته است،  بخشی از این 
مشکلات ناشی از  ضعف سیاستگذاری و تنوع زیاد 
قوانین و مقررات دس��ت و پاگیر در امر تولید است؛ 
یعن��ی همان اتفاقی که در جریان سیاس��تگذاری 
حوزه تجارت خارجی کش��ور می افت��د، اما آنچه با 
آن مخالف هس��تم، سیاس��ت تولید همه کالاها و 
خدمات است. سیاستی که در دنیای امروز منسوخ 
ش��ده است. در ضمن ش��ما که براین باور نیستید، 
ما همچون این س��ال ها بدون برنامه ریزی دقیق به 
بازاره��ا ورود کنیم چون ما باید از ابتدا برنامه ریزی 
کنیم که چه کالاهایی را می خواهیم صادر کنیم و 

چه کالاهایی را قصد نداریم، صادر کنیم.
بنده نیز بر این ب��اورم که ما نمی توانیم همه چیز و 
همه کالاهای مورد نیاز را تامین کنیم. ما نمی توانیم  
کش��وری را در روی کره زمی��ن پی��دا کنی��م که 
خودش بتواند همه چی��ز و همه کالاهای مورد نیاز 
خ��ود را تولید کند، بلکه ای��ن تامین نیاز در تعامل 
با دیگر کش��ورها صورت می پذیرد. تسهیل واردات 

برنامه ریزی ش��ده برای تولید ارزش افزوده بیش��تر 
در داخل کش��ور و برنامه ریزی برای گرفتن س��هم 
در بازاره��ای صادرات��ی، مقدمه  اتص��ال به اقتصاد 
جهانی اس��ت و بدیهی اس��ت ت��ا وارداتی محقق 
نش��ود، طبیعتا نمی تواند صادراتی صورت بپذیرد. 
گرفتن س��هم از بازارهای صادراتی مس��تلزم دادن 
س��هم به فروشندگان خارجی از طریق واردات کالا 
و خدمات تولیدی آنان به کش��ور است. آنچه مهم 
اس��ت داشتن تراز تجاری مثبت است. اگر کشور با 
اتخاذ سیاست های مناسب و داشتن زیرساخت های 
سخت افزاری و نرم افزاری، توان واردات 500 میلیارد 
دلاری داشته باشد مشروط بر اینکه با برنامه ریزی 
مناسب همزمان بتواند س��الانه 50۱ میلیارد دلار 
صادرات کالای فرآوری شده مبتنی بر واردات فوق 
داشته باشد، نشان از جهت گیری صحیح و درست 

در ارتباط با سیاست های اقتصادی دارد.  
    برخ�ی فع�الان اقتصادی برای�ن باورند اگر 
مدیری�ت تج�ارت خارجی کش�ور تحت امر 
معاون اول رئیس جمهور باش�د می توانیم در 
جریان توس�عه تجارت خارجی با مش�کلات 
کمتری مواجه شویم. شما این دیدگاه را تایید 

می کنید؟
تصور نمی کنم که اگر تولیت تجارت خارجی کشور 
را ب��ه معاون رئیس جمهور بدهند، ش��رایط بهبود 
پیدا کند. مگر س��ایر اموری که به لحاظ محتوایی 
و مش��کلات مبتلا به  مشابه سازمان توسعه تجارت 
بوده اند و به معاونت های ریاس��ت جمهوری سپرده 
شده اند، وضعیت مطلوب تری پیدا کرده اند؟  تولیت 

س��ازمان توس��عه تجارت به لحاظ تشکیلاتی یک 
موضوع فرع��ی در جریان اصلاح ش��رایط تجارت 
خارجی اس��ت. موضوع اصلی اصلاح سیاست های 

کلان اقتصادی است.
  با توجه به اینکه از سویی سیاست های کلان 
اقتصادی زیر سوال است؛ روابط ما با دنیا هنوز 
ترمیم نشده اس�ت و از سویی دیگر ساختار 
چندپاره در بخش تجارت خارجی داریم، آیا 
کش�ور می تواند به اهداف پیش بینی ش�ده 
دولت سیزدهم درباره صادرات )دو برابر شدن 

آن تا سال 1404( دست پیدا کند؟
در مق��ام حرف حت��ی می توان گفت ص��ادرات را 
می خواهیم ۱0برابر کنیم، ولی آیا با حرف مس��اله 
حل می شود؟ هر فعالیتی که در کشور بخواهد انجام 
شود، الزاماتی را طلب می کند. اگر الزامات آن فراهم 
نباش��د، این حرف ها فقط یک ش��عار خالی است و 
بس و هیچ وقت نمی تواند جامه عمل بپوشد؛ چندی 
پیش هم اعلام کردند، می خواهند تولید خودرو را 
تا چهار س��ال دیگر به سه میلیون دستگاه در سال 
برس��انند؛ تا الزامات چنین کاری فراهم نش��ود که 
چنین تولیدی محقق نمی شود. حالا بحث ما روی 

صادرات است.
  دولت قصد دارد با تمرکز بر مقاصد صادراتی 
ک�ه تعری�ف ک�رده اس�ت یعنی کش�ورهای 
همسایه، اوراسیا، چین، هند، سوریه و لبنان 
ب�ه این هدف برس�د. در ای�ن برنامه هم عملا 
کش�ورهای اروپای�ی و  آمریکایی از دس�تور 
خارج هس�تند. اگر فرض کنیم تولید رش�د 
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کند آیا این رویکرد موفقیت آمیز خواهد بود؟ 
با توجه به اینکه کش�ورهای همس�ایه هم به 
دلای�ل مختلف در دوره هایی ب�رای واردات از 
ایران محدودیت های قائل شدند. این رویکرد 

نمی تواند پاشنه آشیل صادرات باشد؟
اینکه ما بیایی��م اهداف صادرات��ی خودمان را روی 
کشورهای همسایه متمرکز کنیم، به نظر کار درستی 
نیس��ت. ما نمی توانیم بازار تجارت خارجی کشور را 
فقط به چند کش��ور همس��ایه که در حال حاضر با 
برخی از آنها ارتباط داری��م، محدود کنیم؛ زیرا اولا 
این کش��ورها بازار بزرگی نیس��تند و نوع کالاهای 
مورد نیازشان نیز پهنه گسترده و وسیعی را تشکیل 
نمی ده��د. عمده کالاهایی هم که به این کش��ورها 
صادر می ش��ود از نوع کالاهایی است که برای تولید 
آن در داخل کش��ور یارانه تعل��ق می گیرد و معلوم 
نیست با قطع یارانه در آینده بتوانند کماکان در این 
کشورها بازار داشته باشند. در ثانی این کشورها نیز با 
برنامه ریزی هایی که انجام می دهند و احتمال اصلاح 
ساختار اقتصادی،  خودشان تولیدکننده کالاهایی 
خواهند ش��د ک��ه در حال حاض��ر از ای��ران تامین 
می کنن��د؛ بنابراین برای ب��ازار درازمدت، نمی توان 
روی آنها حساب کرد. ثالثا هر لحظه ای که ملاحظات 

سیاسی پیش بیاید آنها می توانند کالایی که از ایران 
وارد می کنند را از جای دیگر تامین کنند. در زمینه  
ارتباط با کش��ورهای اوراس��یا هم باید به این مساله 
توج��ه کنیم که ببینیم چه کالاهای��ی می توانیم از 
کش��ورهای اوراس��یایی وارد کنی��م و چ��ه کالایی 

می توانیم به آنها صادر کنیم.  
  اما متاس�فانه در بس�ته حمای�ت از صادرات، 
دول�ت عمدت�ا از صادرکنندگان�ی حمای�ت 
می کند که به مقاصد صادراتی پیش بینی شده 
صادرات داش�ته باش�ند. با این تفاسیر از دید 
ش�ما این بسته می تواند راهگش�ای صادرات 

کشور باشد؟
دس��تگاه های اجرایی مختلف در مقاط��ع زمانی و 
عندالاقتضا، بس��ته هایی تحت عناوی��ن حمایت از 
موضوعی خاص یا برطرف ساختن مشکلات موجود 
در مس��یر موضوعی مشخص، طراحی می کنند که 
معمولا این بسته ها بیش از آنکه بتوانند موانع فراراه 
را به صورت اصولی و دائمی مرتفع کنند، راه حل های 
موقتی مبتنی بر اختیارات قانونی دستگاه های اجرایی 
ارائه می کنند که حقیقتا در صورت تمایل دس��تگاه 
اجرایی هر زمان که بخواهد می تواند آنها را مورد عمل 
قرار دهد. به عبارت دیگر، این اقدامات چیزی فراتر از 

اختیارات قانونی دستگاه اجرایی نبوده و فقط اسباب 
دلخوش��ی کوتاه مدت برای ارباب رجوع مرتبط با آن 
دستگاه می شود، اما در مقام واقع نتوانسته اند اهداف 
واقعی را به هدفی که گفته شده برساند. اینکه با این 
بس��ته های حمایتی میزان صادرات افزایش یابد، در 
مقام واقع چنین اتفاقی نخواهد افتاد و بهتر این است 
که موانع و مشکلات موجود در مسیر تجارت کشور 
به صورت ریشه ای حل شود. این کار را به گونه ای باید 
انج��ام دهیم که نیاز به دس��تورالعمل های مقطعی، 
6ماهه و س��الانه نباش��د. هر از چندی که جوی در 
کشور ایجاد می شود، مثل الان که برویم صادرات را 
افزایش دهیم، سپس می گویند برویم بسته قانونی 
را تهیه کنیم که با آن ص��ادرات را افزایش دهیم. با 
این روش ها صادرات افزایش پیدا نمی کند. باید برای 
توس��عه  تجارت به مفهوم کل��ی راه را برای ارتباط با 
کش��ورها باز کنیم. باید اقدامی انجام دهیم که نقل  
و  انتق��ال پول بین ما و کش��ورهای هدف صادراتی 
به راحتی انجام ش��ود. اگر تاجر را مجبور کنیم برای 
نقل و انتقال پول از مسیرهایی برود که هزینه  مبادله 
بالا رود، معنای اولش این اس��ت که گفته ایم بروید 
تجارت کنید، ولی بلافاصله یک س��نگ جلوی پای 
فعال اقتصادی گذاشته ایم! پس در نخستین گام باید 
هزینه هایی که در فرآیند مبادله  کالا بین ایران و سایر 
کشورهای وجود دارد، چه از باب واردات و چه از باب 

صادرات به حداقل ممکن برسانیم. 
  در ای�ن ش�رایط فعال ش�دن ش�ورای عالی 

صادرات می تواند مفید باشد؟
در مدتی که مس��وولیت س��ازمان توس��عه تجارت 
را عهده دار بودم، س��ه یا چهار جلس��ه شورای عالی 
صادرات برگزار شد. اینکه از باب مصوبات شورای عالی 
صادرات توانس��ته باش��یم یک تغییر محسوس در 
تجارت خارجی کش��ور ایجاد کنیم، چنین اتفاقی 
نیفتاد. چون ش��ورای عالی صادرات شورایی نیست 
که بتواند قان��ون و مقرراتی را وضع کند یا اقداماتی 
را انجام دهد که اثرگذار  باش��د. این شورا در راستای 
اطلاع رسانی به مسوولان کش��ور از اقداماتی که در 
حوزه  تج��ارت خارجی اتفاق می افت��د  و رفع موانع 
کوچک موجود در مسیر تجارت خارجی را رفع کند، 
خوب اس��ت و اینکه اعضای شورا از آخرین اقدامات 
و آخرین اخبار و اطلاعات مربوط به تجارت خارجی 
کش��ور مطلع ش��وند اقدامی در خور ملاحظه است؛ 
ولی اینکه تصور کنیم با تش��کیل این شورا مسائل و 
مشکلات تجارت خارجی کشور برطرف خواهد شد، 
چنین اتفاقی نمی افتد. مش��کلات تجارت خارجی 
کش��ور همان طور که در ابتدا گفت��م در گرو اصلاح 
سیاس��ت های اقتصادی در داخل کشور و برقراری 
ارتباط صمیمانه با کشورهایی هست که منافع ملی 

کشور ایجاب می کند با آنها ارتباط داشته باشیم
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دو راه�کار پیش�نهادی برای مهار ت�ورم در 
اقتصاد ایران این است که اولا کسری بودجه 
به طور کامل از محل اوراق تامین شود و ثانیا 

فعلا اجازه افزایش نرخ بهره داده شود.
جدیدترین آم��ار تورم منتهی به پایان نیم س��ال 
۱۴00 بیانگ��ر ت��داوم روند صعودی این ش��اخص 
اقتصادی اس��ت. گزارش مرکز آمار نشان می دهد 
نرخ تورم سالانه منتهی به شهریورماه امسال، ۴5/8 
درصد است. این در حالی است که دولت سیزدهم 
به دلیل مدت زمانی که بر سرکار آمده است، سهم 
اندک��ی در تغییرات تورمی دارد و بار اصلی رش��د 
تورم به تصمیمات گذش��ته بازمی گردد. اما سؤالی 
که در این مقطع مطرح اس��ت راهکار کنترل تورم 
در اقتصاد است و اینکه آیا در این شرایط اقتصادی 
و تحری��م، می توان برای کنترل ت��ورم برنامه ریزی 

داشت؟
علی سعدوندی کارشناس و صاحب نظر اقتصادی در 
حوزه پولی و بانکی با اشاره به اینکه راهکار کنترل 
تورم در اقتصاد ایران کاملا مشخص است گفت: به 
طور مش��خص دولت باید منابع را از اقتصاد جمع 
کند و بانک مرکزی هم باید اجازه دهد که نرخ بهره 
افزای��ش پیدا کند. پس این دو مورد، اولویت اصلی 
برای مهار تورم است. وی افزود: حال اگر دولت این 
منابع را از طریق انتشار اوراق، از سطح جامعه جمع 
کند و مجددا با برنامه ریزی کارشناسی و شفاف، این 
منابع را به گونه ای در جامعه به جریان دربیاورد که 
بازدهی اقتصاد نیز افزایش پیدا کند، کنترل و مهار 
تورم امکان پذیر می شود. به عنوان مثال این منابع 
می تواند در اجرای طرح های زیرساختی که در حال 
حاضر نیمه کاره رها ش��ده استفاده شود. بنابراین با 
این سازوکار، یعنی انتشار اوراق و جمع آوری منابع 
و س��پس بازتوزیع آن در مسیر توسعه و پیشرفت 
طرح های زیرس��اختی، اقدامی موث��ر برای کنترل 

تورم، انجام می شود.
این کارش��ناس اقتص��ادی ادام��ه داد: در مجموع 
پیشنهاد این اس��ت که اولا کسری بودجه به طور 
کامل از محل اوراق تامین ش��ود و ثانیا فعلا اجازه 
افزایش نرخ داده شود؛ با اجرای این دو مؤلفه مهم، 

کنترل تورم محقق می شود.
وی در ادام��ه افزود: بانک مرکزی بای��د نرخ اوراق 
را تعیین کند این در حالی اس��ت که در گذش��ته، 
وزارت اقتصاد دول��ت دوازدهم زیر بار افزایش نرخ 
نمی رفت. زیرا مسوولان وقت وزارت اقتصاد، درس 
سال اول کارشناسی اقتصاد یعنی تفاوت نرخ بهره 

واقعی و اس��می را درک نمی کردند و نمی دانستند 
که نرخ بهره 22 درصدی اوراق، زمانی که نرخ تورم 
هشت درصد است خیلی متفاوت با زمانی است که 
نرخ تورم مثلا 50 درصد است. در نتیجه مسوولان 
اقتصادی، دچار توهم پولی ش��ده بودند و برداشت 
درستی نداشتند. این استاد اقتصاد با اشاره به اینکه 
تا زمانی که نرخ بهره به نرخ تورم انتظاری نرسیده 
است، اصلا عملیات بازار باز نباید انجام شود، تاکید 
کرد: عملیات بازار باز باید به درستی و در نرخ های 
بهره بالاتر انجام شود. س��عدوندی در بخش دیگر 
صحبت های خود به موضوع استقلال بانک مرکزی 
در اقتصاد اشاره داشت و افزود: نکته دیگر این است 
که تا وقتی رابطه دولت و بانک مرکزی قطع نشده، 
س��طح پایینی کریدور نرخ بهره می تواند مشکل زا 
باش��د. بنابراین پیش��نهاد این اس��ت که فعلا کف 
کریدور نرخ بهره را حذف کنیم. به بیان دیگر یعنی 
روی س��پرده های بانک ها نزد بانک مرکزی، فعلا از 

طریق خلق پایه پولی سود پرداخت نشود.
وی همچنین در خصوص س��قف کریدور نرخ بهره 
یادآور ش��د: می دانیم ک��ه اگر بانک ها در س��قف 
کریدور، اضافه برداشت داشته باشند، بانک مرکزی 
این اضافه برداشت را با یک جریمه حداقلی تامین 
خواه��د کرد، ام��ا نکته مهم اینجاس��ت که میزان 
جریم��ه مهم نیس��ت بلکه مهم آن اس��ت که این 
جریم��ه از محل خلق پول پرداخت خواهد ش��د و 
منج��ر به تبعات منفی بر ناترازی بانک ها و اقتصاد 
کشور خواهد ش��د. بنابراین پیشنهاد این است که 
بانک هایی که مثلا دو ماه اضافه برداشت دارند، این 
بانک ه��ا تحت نظارت جدی ق��رار بگیرد و به طور 
مشخص هیات مدیره و مدیرعامل بانک متخلف باید 

از دستورات تبعیت و یا تغییر کند.
سعدوندی در ادامه در خصوص بودجه ریزی توسط 
دولت نیز تاکید کرد: باید بودجه ارزی از ریالی جدا 

ش��ود. به عبارت دیگر رابط��ه بودجه دولت با بانک 
مرکزی کاملا قطع شود. در حقیقت اگر دولت نیاز 
به تامین کس��ری بودجه داش��ته باشد نباید بانک 
مرکزی مجبور به تامین کسری بودجه شود. البته 
بانک مرکزی به صورت غیرمستقیم می تواند اوراق 

دولت را خریداری کند.
وی افزود: اینکه دولت بانک مرکزی را اجبار کند که 
اوراق خری��داری کند یا به دولت وام بدهد یا اینکه 
بانک مرکزی ارز حاصل از فروش نفت یا ارز دولتی 
را خریداری کند، اینها همه باعث تورم می ش��ود و 
نباید به سمت آن رفت. بنابراین رابطه بودجه دولت 
و بانک مرکزی باید به طور کامل قطع شود و بانک 

مرکزی در کنترل تورم به استقلال کامل برسد.
این صاحب نظر اقتصادی در ادامه گفت: پیش��نهاد 
این است که بانک مرکزی برای نیم سال دوم، نرخ 
س��ود را افزایش دهد و به سمت واقعی شدن ببرد 
تا عرضه اوراق از سوی دولت، برای اقتصاد جذابیت 
داشته باشد و از طرفی وزارت اقتصاد نیز این اقدام 
بان��ک مرکزی را قبول و اجرا کند. در کنار این باید 
س��ازمان برنامه و بودجه، بودجه ارزی را از بودجه 
ریالی تفکیک کن��د و درآمد ارزی به بانک مرکزی 
فروخته نشود. در حقیقت درآمد ارزی صرف هزینه 

ارزی همچون ایجاد زیرساخت ها شود.
بای��د بودجه توس��ط دولت مدیریت ش��ود. همین 
الان دول��ت می تواند یک اصلاحی��ه بودجه ۱۴00 
به مجل��س بدهد، به گون��ه ای که دول��ت نفت را 
می فروش��د و درآمدهای نفتی به حساب دولت در 
خارج از کشور واریز می شود، سپس دولت از محل 
این درآمدها، مث��لا پرداخت هزینه احداث راه آهن 
زاهدان به س��رخس را انجام می دهد. البته در این 
جا نیازمند شفافیت ۱00درصدی هستیم. باید به 
طور مش��خص معلوم باشد که طی ۱0 سال آینده 
چه طرح هایی از محل درآمد نفت قرار اس��ت اجرا 
شود، این طرح ها باید اولا اولویت بندی شود و ثانیا از 
طریق وبسایتی در اختیار عموم قرار بگیرد و همگان 

بر این موضوع نظارت کنند.
وی با اشاره به اینکه دولت ها به طور سنتی در 50 
س��ال گذش��ته، مازاد درآمد ارزی و کسری درآمد 
ریالی داشته اند، افزود: با استفاده از این مازاد ارزی 
می توان زیرس��اخت های اقتصاد را از طریق خرید 
خدمت خارجی گسترش داد. همچنین هر دانشی 
که اقتصاد کش��ور احتی��اج دارد، دولت می تواند از 
طری��ق منابع ارزی خودش، این دانش را بخرد و به 

چرخه اقتصاد وارد کند.

کنترل و مهار تورم از دو مسير
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مناط��ق ویژه اقتصادی در کش��ورهای مختلف از جنبه ه��ای گوناگون حائز 
اهمیت هس��تند. این مناطق بیش��تر در س��واحل دریاه��ای آزاد قرار دارند، 
ب��ه عن��وان محلی امن برای س��رمایه گذاری به ش��مار می آیند زی��را از یک 
س��و، زیرس��اخت های اساس��ی مانند آب، برق، گاز، راه دسترس��ی و... برای 
س��رمایه گذاران فراهم اس��ت و از س��وی دیگر، تجارت و واردات و صادرات 

سریع و آسان در مناطق ویژه انجام می شود.
در ایران نیز چندین منطقه ویژه و اقتصادی وجود دارند که در میان آن ها، منطقه 
ویژه خلیج فارس توانسته است از نظر جذب سرمایه گذاری بهترین عملکرد را داشته 

باشد و به محلی مناسب جهت سرمایه گذاری تبدیل شود.
در این خصوص خبرنگار ماهنامه جهان معدن با حسن خلج طهرانی، مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس به گفت وگو نشسته است. 
وی می گوید در 6 ماه نخس��ت امسال، با جذب 700 میلیون دلار سرمایه گذاری، 
بالاترین میزان جذب س��رمایه گذاری در طول فعالیت این منطقه به ثبت رسیده  
اس��ت و چندین قرارداد جذب س��رمایه گذاری دیگر نیز در دست اقدام دارد. متن 

کامل این گفت وگو را در ادامه آمده است:

منطقه ویژه خلیج فارس در خصوص تسهیل جذب سرمایه گذاری در سال 
1400 چه برنامه های داشته و چه اقداماتی را صورت داده است؟

منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس، زیرمجموعه س��ازمان 
توس��عه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اس��ت. طبیعتا برای اینکه بتوانیم در این منطقه سرمایه گذاری مناسبی 
انجام دهیم، ابتدا باید به نیازهای سرمایه گذار به عنوان اصول اولیه توجه کنیم. به 
طور کلی، س��رمایه گذاران برای فعالیت در هر حوزه به ویژه تولیدی و تجاری، به 
زیرساخت به عنوان مهم ترین اصل جذب سرمایه گذاری نیاز دارند. این یعنی اگر 
یک منطقه دارای زیرساخت های اساسی مانند آب، برق، گاز، راه دسترسی مناسب 

و... باشد، سرمایه گذار به این منطقه جهت سرمایه گذاری مراجعه خواهد کرد.
منطقه ویژه اقتص��ادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس نیز با پیگیری همین 
هدف یعنی توس��عه زیرس��اخت ها برای جذب س��رمایه گذاری، در س��ال ۱399 
برنامه ریزی های لازم را برای سال ۱۴00 انجام داده است. با توجه به اینکه رئیس 
هیئت عامل ایمیدرو نیز در سال قبل سفری به منطقه ویژه خلیج فارس داشت و از 
این منطقه و سایت توسعه آن بازدید کرد که در این بازدید، امکانات سایت توسعه 

  در گفت و گو با خلج طهرانی مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس مطرح شد:

ثبت بالاترين آمار جذب 
سرمايه گذاری در سال جار ی

ثبت بالاترين آمار جذب 
سرمايه گذاری در سال جار ی

ثبت بالاترين آمار جذب 
سرمايه گذاری در سال جار ی

ثبت بالاترين آمار جذب 
سرمايه گذاری در سال جار ی
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مطرح و بررسی شد. در حال حاضر، برای اینکه در سایت توسعه سرمایه گذاران را 
جذب کنیم، نیاز است که زیرساخت ها شامل آب، برق، گاز، معابر و تسطیح اراضی 
نیز برای این سایت تامین شوند و در کنار آن، برنامه ریزی های لازم را برای آینده به 
عمل آورد. با نگاه مثبت ریاست محترم هیات عامل ایمیدرو و به تبع آن جلسات 
مکرری که در سازمان ایمیدرو برگزار کردیم و کمکی که از آن ها گرفتیم، در نهایت 
این نتیجه حاصل شد که با تخصیص حدود چهار هزار میلیارد تومان به این منطقه 
ویژه طی پنج سال، بتوانیم زیرساخت های مناسب برای جذب سرمایه گذار را در 

سایت توسعه منطقه ویژه خلیج فارس آماده سازی کنیم.
در برنامه های جدید منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس، به 
س��ایت توسعه به صورت خاص جهت احداث زیرساخت ها توجه خواهیم داشت. 
یادآور می شود سایت دو هزار هکتاری قدیمی منطقه ویژه خلیج فارس که در آن 
اکنون شرکت های تولیدی و تجاری و بخش های اداری مستقر هستند، تقریبا دیگر 
زمین خالی برای سرمایه گذاری وجود ندارد و کل زمین ها به سرمایه گذاران واگذار 
شده است؛ بخشی از سرمایه گذاران در حال تولید و بخشی دیگر در حال اجرای 
طرح های توس��عه ای خود هستند. به همین دلیل، برای توسعه زیرساخت ها، در 
منطقه ویژه خلیج فارس عمده تمرکز خود را روی سایت توسعه به مساحت دو هزار 
و 500 هکتار گذاشته ایم. در این سایت با شرایط موجود توانسته ایم پنج سرمایه گذار 
جذب کنیم؛ اما باید تا زمان به بهره برداری رسیدن طرح های آن ها، زیرساخت های 
لازم را تامین کنیم. در حال حاضر چندین سرمایه گذار دیگر هم در حال طی مراحل 
قانونی هستیم تا زمین به آن ها تخصیص دهیم. این وظیفه ما را جهت برنامه ریزی 
تامین زیرس��اخت ها چند برابر می کند و جای خوشحالی دارد که در این شرایط 
تحریم ظالمانه، س��رمایه گذار جهت تولید و توسعه آماده سرمایه گذاری در کشور 

است. با توجه به موارد مطروحه از این پس، سرمایه گذاران برای حضور در منطقه 
ویژه خلیج فارس باید در س��ایت توسعه سرمایه گذاری کنند. در 

این رابطه، زمان بندی ها انجام و مدارک و مستندات مربوط 
به مناقصات تامین زیرس��اخت ها نیز آماده شده اند؛ 

در انتظار هستیم مرحله آخر لحاظ این بودجه 
مورد نیاز در ردیف های بودجه ای س��ازمان 

ایمیدرو تحقق پیدا کند. اگر این موضوع 
توس��ط ایمیدرو تایید ش��ود، تا قبل از 
پایان سال به خصوص سه ماه انتهایی 
سال ۱۴00، اسناد مناقصه و مزایده را 
آماده کرده و فراخوان های مربوطه را 

منتشر خواهیم کرد.
اقدام دیگر منطقه ویژه، بومی سازی با 
استفاده از نیروهای متخصص جوان و 

بومی منطقه بود. این منطقه با استفاده 
از نیروهای متخصص داخلی و بومی و به 

خصوص همکاران داخل منطقه ویژه طی 
سال گذشته، اقداماتی بسیار ارزشمند جهت 

بومی س��ازی و ساخت داخل انجام داده است تا 
اثرات تحریم های طالمانه را در محدوده خود بی اثر 

کنیم. جایگزینی نوارهای EP به جای مشابه خارجی آن، 
نوسازی مجموعه WHEEL دستگاه های آلمانی برداشت مواد، 

اصلاح درام های مورد اس��تفاده در خطوط )روکش زنی و اصلاح شافت های آن(، 
طراحی و ساخت صفحه پرشرپلیت مربوط به اسپلایس گرم )پخت محل اتصال( 
نوار نقاله با کیفیت تر از نوع آلمانی آن توس��ط مهندس��ان شرکت، خودکفایی در 
ساخت 6 دستگاه فیدر ویبراتوری با ظرفیت 500 تن بر ساعت برای هدایت مواد 

معدنی از هوپرهای روی نوار نقاله، تعمیر بوردها و کارت هاییPCL تجهیزات ابزار 
دقیق، نوسازی و بازسازی رولیک های مورد استفاده در خطوط نوار نقاله ازجمله 

اقدامات دیگر بومی سازی در این منطقه بوده است.
ای�ن منطقه در حال حاضر چه ظرفیت هایی به صورت بالقوه برای جذب 

سرمایه گذاری دارد؟
قرار گرفتن منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس از نظر موقعیت 
استراتژیک در کنار آب های خلیج فارس بسیار حائز اهمیت است. سرمایه گذاری 
که مایل به اجرای طرح های توسعه ای است و اگر ذهنیت و هدف صادرات داشته 
باشد، طبیعتا منطقه ویژه خلیج فارس بهترین مکان برای سرمایه گذاری خواهد 
بود؛ چراکه این منطقه، در کنار دو بندر بس��یار بزرگ و حیاتی کشور یعنی بنادر 
شهید رجایی و شهید باهنر واقع شده است و این امر، یک مزیت بسیار بزرگ برای 

این منطقه به شمار می رود.
علاوه براین، ویژگی »منطقه ویژه اقتصادی« بودن آن، باعث ایجاد مزیت هایی شده 
اس��ت؛ به طوری که می توان به راحتی صادرات و واردات را در منطقه ویژه خلیج 
فارس انجام داد. همچنین، این منطقه، از گمرک مستقل برخوردار است که یک 
مزیت مهم دیگر محس��وب می شود. در کنار این موارد، منطقه ویژه خلیج فارس 
به خطوط ریلی سراس��ری کشور متصل است؛ این یعنی از هر نقطه در کشور، از 
طریق سیس��تم ریلی می توان هم مواد اولیه و هم محصول را به این منطقه ویژه 
انتقال داد. در همین حال، منطقه ویژه خلیج فارس در مجاورت شهر بندرعباس 
به عنوان مرکز اس��تان هرمزگان قرار دارد؛ از این رو، امکانات ش��هری بندرعباس 
برای سرمایه گذاران مناسب است. همچنین منطقه ویژه خلیج فارس به فرودگاه 

بین المللی بندرعباس نزدیک است.
منطق��ه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فل��زی خلیج فارس، مزیت های 
زیرس��اختی دیگری نیز برای س��رمایه گذاری دارد. نیروگاه 
حرارت��ی بندرعباس در کنار این منطقه واقع ش��ده 
اس��ت. در نتیجه، تامین ب��رق را از این نیروگاه 
انج��ام می دهیم. همچنی��ن منطقه ویژه 
خلیج فارس از نظر تامین گاز و خطوط 
گازرسانی مش��کلی ندارد؛ چراکه در 
س��ال ۱397 یک ایستگاه خط 30 
اینچ بین الملل��ی گاز را راه اندازی 
کردیم که از طریق همین ایستگاه 
توانس��ته ایم تامین گاز صنایع را 
پوشش دهیم. در کنار این منطقه 
ویژه، خط لوله صلح قرار دارد که 
از ای��ن خط نی��ز می توانیم برای 
تامین گاز منطقه در صورت نیاز، 

مجوزهای لازم را اخذ کنیم.
در خصوص تامی��ن آب نیز در حال 
حاضر آب شیرین کن های منطقه ویژه، 
ف��ولاد کاوه جنوب کیش و فولاد هرمزگان 
فعال هس��تند و از طریق این سه منبع صنایع 
تامین می ش��وند. البته در خصوص تامین آب اقدام 
به برنامه ریزی لازم جهت تامین آب صنایه از محل تصفیه 
پساب شهر بندرعباس کرده ایم که یکی از مهم ترین پروژه های جاری در 
سال های اخیر بوده است. در این رابطه، با پیگیری های مستمر و جلسات مداوم با 
حمایت استاندار محترم استان هرمزگان و با کمک سازمان ایمیدرو، شرکت تامین 
و توسعه زیرساخت خلیج فارس تاسیس شد و این شرکت متولی تصفیه و تبدیل 
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آن به آب صنعتی قابل استفاده در صنایع و انتقال پساب به منطقه ویژه خواهد بود. 
این ش��رکت سهامداران بزرگی متشکل از سازمان ایمیدرو، شرکت های حاضر در 
منطقه ویژه خلیج فارس را به خود اختصاص داده است. امیدوار هستیم تا زمانی که 
سایت توسعه با آماده سازی زیرساخت ها تکمیل شود و سرمایه گذاران در آن شروع 
به کار کنند، طرح انتقال پساب بندرعباس نیز نهایی شود. پیش بینی ما این است 
که با اجرای طرح انتقال پساب، بتوانیم روزانه 80 تا ۱00 هزار متر مکعب آب تصفیه 

شده صنعتی را به منطقه ویژه وارد کنیم و در اختیار صنایع قرار دهیم.
این منطقه ویژه در داخل خود یک هتل پنج ستاره دارد که این هتل، بین المللی 
اس��ت و می تواند در جذب توریس��ت صنعتی موثر واقع شود. این هتل که اخیرا 
بازس��ازی شده، آماده پذیرش س��رمایه گذاران است. به عبارت دیگر، سرمایه گذار 
می تواند در این هتل تا به س��رانجام رس��یدن طرح خود مستقر شود و از امکانات 

هتل استفاده کند.
منطقه ویژه خلیج فارس در دو سال اخیر چه سرمایه گذاری هایی را جذب 

کرده و در ادامه سال چه برنامه هایی دارد؟
در س��ال ۱399 منطق��ه وی��ژه خلی��ج ف��ارس، در مجموع ش��اهد حضور 9 
س��رمایه گذار بخ��ش خصوصی بود که ب��ا این افراد قرارداد منعقد ش��د و کار 
اجرایی طرح خود را آغاز کردند. این در حالی است که تنها طی 6 ماه نخست 
امسال ۱2 قرارداد سرمایه گذاری با بخش خصوصی منعقد شده که ارزش این 
سرمایه گذاری ها حدودا به 700 میلیون دلار می رسد. علاوه بر این موارد، پنج 
قرارداد جذب س��رمایه گذاری دیگر نیز آماده امضا هس��تند که طی هفته های 
آتی نیز قرارداد این طرح ها نیز میان سرمایه گذاران و منطقه ویژه خلیج فارس 
منعقد خواهد  د. قطعا دس��تاوردهای یاد ش��ده در حوزه سرمایه گذاری، حاصل 
کار گروهی هیئت مدیره، مدیران میانی و مدیران ارشد منطقه ویژه خلیج فارس، 
کارگران و کارشناسان بوده است که به گونه ای برنامه ریزی کردند که محیط برای 
جذب سرمایه گذاری فراهم شود و رغبت سرمایه گذاران برای حضور در این منطقه 
افزایش یابد. سرمایه گذاری صورت گرفته در منطقه ویژه خلیج فارس طی 6 ماه 

نخست سال جاری در تاریخ شکل گیری آن بی نظیر بوده است.
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس توانسته است با تبعیت 
و پیگیری کلیه ارکان خود، شعار امسال مقام معظم رهبری )مدظله العالی( را که 
»تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها« بوده اجرایی نموده و جذب سرمایه گذاری را به 
خوبی انجام دهد و آمار س��رمایه گذاری صورت گرفته در 6 ماه نخست امسال نیز 

موید همین موضوع است.
انتظ�ارات منطق�ه وی�ژه خلیج ف�ارس از مس�ئولان در زمین�ه جذب 

سرمایه گذاری چیست؟
مناطق ویژه تکلیف دارند که زیرساخت ها را برای جذب سرمایه گذاری فراهم کنند. 
از این رو در قانون بودجه سال های آینده کشور باید موضوع معافیت های مالیاتی 
ب��رای مناطق ویژه لحاظ ش��ود. به طور مثال، برای ای��ن منظور، حقوق دولتی یا 
مالیات هایی که از تولیدکنندگان در منطقه ویژه اخذ می کنند، در همان منطقه 
برای توسعه زیرساخت ها هزینه شود. البته این قانون برای بودجه سال ۱۴00 نیز 
مطرح شده بود که در زمان مناسب نتوانست آماده و در صحن علنی مجلس مطرح 

و مورد بررسی قرار گیرد.
با این حال، مجدد درخواست داریم و پیشنهاد می کنیم تا زمانی که زیرساخت های 
مناطق ویژه کامل نشده اند، مناطق ویژه از پرداخت حقوق دولتی و مالیات معاف 
شوند و مالیات آن ها با نظارت ذی حساب هایی که دولت مشخص می کند، صرف 
توسعه زیرساخت ها در مناطق ویژه شود. با این اتفاق، مالیات و عوارض پرداختی 
مناطق ویژه صرف توس��عه زیرساخت همان اس��تان خواهد شد و از استان خارج 
نمی ش��ود. در صورتی که این مبالغ برای توسعه زیرساخت ها هزینه شود، ضمن 
جذب س��رمایه گذاری مناس��ب در مناطق ویژه با سرعت بیشتر، افزایش تولید و 
اشتغال را نیز در مدت کوتاهی شاهد خواهیم بود. این اتفاق نیاز به حمایت جمعی 
دارد و در این رابطه لازم است دستگاه هایی مانند استانداری هرمزگان، نمایندگان 
محترم مجلس و ایمیدرو از طرح مزبور حمایت لازم را به عمل آورند که بتوانیم این 
بند قانونی را در قوانین بودجه سال های آتی کشور لحاظ کنیم. طبق بررسی های به 
عمل آمده، در صورتی که این طرح به اجرا درآید، به توسعه زیرساخت ها در همه 

مناطق ویژه طی مدت کوتاهی کمک شایانی خواهد کرد.
مهم ترین اصل برای جذب س��رمایه گذاری در منطق��ه ویژه خلیج فارس، تامین 
زیرس��اخت ها است تا برای حضور و س��رمایه گذاری بخش خصوصی آماده شوند. 
طبیعتا برای اجرای این هدف، منطقه ویژه خلیج فارس نمی تواند به تنهایی وارد 
عمل ش��ود و آن را اجرایی کند. در این رابطه، منطقه ویژه خلیج فارس نیاز دارد 
که از کمک همه دستگاه های ذی ربط استفاده کند. ناگفته نماند که طی این مدت 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( همواره در کنار 
منطقه ویژه خلیج فارس حضور داش��ته اس��ت. علاوه براین، استانداری هرمزگان 
بخصوص اس��تاندار محترم همواره به کمک منطقه ویژه آمده است و برای جذب 
سرمایه گذاری در کنار ما بوده است. همچنین سازمان های دیگر استان هرمزگان 
مانند سازمان صمت، آب منطقه ای، آب و فاضلاب استان، گاز و برق استان جهت 
جذب سرمایه گذاری به این منطقه ویژه کمک کرده اند. بنابراین ضمن قدردانی و 
تش��کر از همه این عزیزان، نیاز داریم در ادامه راه کمک های سازمان ها را در کنار 
خود داشته باشیم. ناگفته نماند که هر زمان که چالشی برای این منطقه به وجود 
آمد، نمایندگان محترم استان و نیز استاندار محترم هرمزگان تمام تلاش خود را در 

جهت حل چالش به کار بستند.

سخن پایانی...
به دلیل حمایت های بی شائبه از همه مسئولان امر به خصوص مسئولان استانی، 
استاندار و عواملی که در استانداری به منطقه ویژه خلیج فارس کمک کردند، تشکر 
می کنم. همچنین از مسئولان ایمیدرو به ویژه ریاست محترم هیئت عامل ایمیدرو 
و دیگر عوامل سازمان، هیئت مدیره منطقه ویژه، مدیران، کارمندان و کارگرها که 
در این مدت در ش��رایط بسیار سخت و طاقت فرسای آب و هوایی بندرعباس در 
کنار مدیران بودند و توانستند امور را پیش ببرند، کمال تشکر را دارم زیرا این افراد 
به خصوص کارکنان بومی منطقه به انجام کار در منطقه ویژه خلیج فارس تعصب 
خاصی داشتند و به مجموعه منطقه و مدیران برای اجرای پروژه ها کمک شایانی 

کرده اند.
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معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت عنوان کرد:

مار کتينگ ضعيـف 
مشكل اصلـی تجارت سنگ در اير ان

اسدالله کش��اورز در سیزدهمین نمایشگاه بین 
المللی سنگ ایران در نیم ور محلات اظهار کرد: 
سنگ تراورتن محلات بعد از حدود 5 سال ثبت 
جهانی ش��د، به غیر از مح��لات 8 عنوان برند 
جهانی در معادن کش��ور از جمله گچ سمنان، 
سنگ عقیق نمین اردبیل و... به ثبت رسیده و 
این فرآیند برای شناس��اندن و معرفی پتانسیل 

های ویژه کشور ادامه خواهد داشت.

وی افزود: وضعیت معادن ایران به نوعی است که کشور 
ما جزو ۱0 کشور برتر دنیا در زمینه معدنکاری است و 
در جایگاه ۱0 دنیا قرار داریم، همچنین در برخی مواد 
معدنی رتبه های بهتر را به خود اختصاص داده ایم به 
طوری که رتبه کشور در تولید و ذخیره گچ، اول است و 

در مس رتبه ۴ و 5 مربوط به ایران است. 
مع��اون امور معدنی وزارت صمت تصریح کرد: ایران تا 
سال 9۱ واردکننده فولاد بود اما در حال حاضر در تولید 
فولاد جزو ۱0 کشور برتر دنیا قرار دارد و سال گذشته 
6.5 میلیون تن فولاد خام صادر شد. همچنین در حوزه 
سیمان نیز مصرف کشور 65 میلیون تن و تولیدکننده 
75 میلیون تن هستیم که بر این اساس ظرفیت خالی 
ما ۱0 میلیون تن اس��ت و هیچ مشکلی در این عرصه 
احساس نمی شود و با برنامه ریزی صورت گرفته برای 
س��اخت واحدهای مس��کونی که رییس جمهور وعده 
دادند هیچ مشکلی برای تامین سیمان وجود نخواهد 

داشت.
کش��اورز در خصوص ظرفیت های محلات بیان کرد: 
خوشبختانه این شهرستان شرایط خوبی دارد و هرسال 
دو نمایشگاه گل و سنگ در این شهرستان برگزار می 
شود، پویایی و بالندگی که در این ۱۴ سال در نمایشگاه 

وجود داشته در هیچ استانی دیده نشده است.
وی با اشاره به فعالیت بالغ بر 6۴00 واحد سنگبری در 
کشور ادامه داد: از مجموع 2200 معدن سنگ تزئینی 
در کشور حدود ۱۴0 معدن در این منطقه قرار دارد که 

البته در استان تعداد بیشتر است.
مع��اون امور معدنی وزارت صمت اضافه کرد: مش��کل 
اصلی که در حوزه تجارت سنگ وجود دارد مارکتینگ 
ضعیف است، به نظر بنده 50 درصد فعالیت اقتصادی 
مربوط به مارکتینگ اس��ت، عملکرد ما در مارکتینگ 

ضعیف است البته ماشین آلات این حوزه نیز فرسوده 
هس��تند. کارخانجاتی که واحدهای فرآوری را به روز 
کرده اند اندکند و هنوز به سبک سنتی جلو می رویم 

به همین سبب مارکتینگ نیز ضعیف پیش می رود.
کشاورز در خصوص سنگ کوپ گفت: صادرات سنگ 
کوپ فراوری نش��ده ۴2 میلیون دلار و سنگ فراوری 
شده ۱05 میلیون دلار بوده که از نظر وزنی قابل قیاس 

نیستند.
وی ادام��ه داد: در حوزه صنعت س��نگ نقاط قوتی از 
جمله میزان ذخایر و تنوع موجود در کش��ور در حوزه 
سنگ های تزیینی وجود دارد. در سنگ گرانیت ایران 
بالغ بر 80 نوع رنگ و ساختار دارد، همچنین بزرگترین 
ذخی��ره تراورتن قرمز دنیا در ایران و بزرگترین ذخیره 
تراورتن های روش��ن در ایران و استان مرکزی است و 
با تکیه بر این نقاط قوت می توان به یک شرایط خوب 

دست پیدا کرد.
معاون امور معدنی وزارت صمت با اشاره به تهدیدهای 
این حوزه خاطرنش��ان کرد: بخشی از تهدیدها مربوط 
به عدم تعادل در قوانین و برخی مش��کلات مربوط به 
وضعیت نامناس��ب ترانزیت و ترانس��فر محصولات و 
فرسودگی ماشین الات معدنی است. فرسودگی ناوگان 
معدنی وحش��تناک اس��ت به طوری که ام��روز هنوز 
بولدوزر 60 ساله در حال فعالیت است. خوشبختانه با 

تلاش های صورت گرفته در 6 ماه گذش��ته بخشنامه 
واردات 300 دس��تگاه جدید با توان بالا با مدل ساخت 
تقریبا زیر ۱0 س��ال نوش��ته و انجام شده و همچنین 
توانستیم سفارش خوبی هم برای تولیدکنندگان داخلی 
بگیریم و این روند ادامه دارد تا بتوانیم در آینده ناوگان 

را بهسازی و نوسازی کنیم.
کش��اورز در خصوص پنجره واحد بی��ان کرد: حداقل 
حدود ۱5 س��ال اس��ت که ش��خص بنده درگیر این 
مهم هس��تم اما متاسفانه با توجه به عدم وجود برخی 
زیرس��اخت ها به نتیجه نرسیده است، اما همچنان در 
حال تلاش هس��تم، ماده 2۴ مکرر، نمونه مش��ابه این 
پنجره واحد است که استان مرکزی از این ماده استفاده 
خوبی کرد البته هجمه هایی در خصوص این ماده نیز 

ایجاد شده است.
وی اضافه کرد: متاسفانه استفاده و بهره مندی مناسبی 
از تشکل ها و انجمن ها در این حوزه صورت نگرفته در 

حالی که می توان از این فرصت ها استفاده کرد .
کشاورز از معدنکاران بویژه در محلات، مدیریت باطله 
ها را خواس��تار شد و گفت: حجم باطله ها بسیار بالا و 
نیازمند مدیریت کامل اس��ت. در استان مرکزی طرح 
جامعی در این خصوص هس��تند که امیدواریم راهکار 
مناس��بی جهت اس��تفاده از این باطله ها ایجاد شود، 

چراکه برخی از این باطله ها امکان استفاده دارند.
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رییس اتاق بازرگانی ایران و چین معتقد است امروز اقتصاد ایران با خطری 
جدی مواجه است که هرگونه تصمیم غلطی در این زمینه می تواند کشور 

را به مسیری دشوار وارد کند.

بر اس��اس گزارش های مرک��ز آمار و بانک مرکزی نرخ ت��ورم در ماه های 
گذش��ته همواره بالاتر از ۴0 درصد بوده و روند افزایش آن هنوز متوقف 
نش��ده اس��ت. برخی تحلیل ها از این می گویند که در صورت تداوم روند 
فعلی، امکان رسیدن تورم حتی به نرخ 60 درصد نیز وجود خواهد داشت. 
در کنار فشار گسترده افزایش نرخ تورم بر زندگی اقشار کم درآمد جامعه، 
در صورت تداوم روند افزایشی، بسیاری از واحدهای اقتصادی و بنگاه های 
فعال در ایران نیز با معضلات جدی مواجه خواهند شد که ابعاد آن نامعلوم 
اس��ت. در چنین شرایطی رییس جمهوری اعلام کرده که اولویت نخست 
اقتصاد کشور مهار تورم است و تمام دستگاه های اجرایی موظفند از اتخاذ 
تصمیم هایی که منجر به افزایش تورم شود به طور جدی خودداری کنند.

در حال حاضر تداوم تخصیص ارز ۴200 تومانی نیز معضل دیگری برای 
اقتصاد کشور به وجود آورده است. هرچند بر اساس قانون مجلس صدور 
این ارز تنها تا نیمه نخست سال جاری تمدید شده بود اما هنوز سیاست 

جداگانه ای برای اصلاح یا حذف آن ارائه نشده است.

ریی��س اتاق بازرگان��ی ایران و چین در این خص��وص می گوید در حالی 
که امروز تقریبا تمامی کارشناس��ان و فعالان اقتصادی به این جمع بندی 
رس��یده اند که تداوم تخصیص ارز دولتی به زیان کش��ور اس��ت، در عین 
حال باید توجه شود که هرگونه تصمیم غلطی که منجر به شوک جدید 
اقتصادی به کشور شود، می تواند به افزایش دوباره تورم و از کنترل خارج 
ش��دن آن منجر شود . به گفته  مجیدرضا حریری ، این خطر بزرگی است 
که از تمامی دستگاه های حاکمیتی گرفته تا مردم در بنگاه های اقتصادی 

باید به طور جدی مراقب آن باشند.
حریری اظهار کرد: در تحلیل ارز چندنرخی و ارز با نرخ دولتی یا یارانه ای 
باید توجه داش��ت که تمام س��ابقه ما تنها ب��ه ارز ۴200 تومانی محدود 
نمی ش��ود. ما در دهه های 60 و 70 نیز ارزهای یارانه ای برای بخش های 
مختلفی از اقتصاد ایران داش��تیم. گاهی ب��رای تولیدکننده، گاهی برای 
واردات ماشین آلات و گاهی در سایر حوزه هایی که در کوتاه مدت نیاز بود، 

این ارز به بخش های مختلف اقتصاد پرداخت شد.

تخصیص این ارز باید متوقف شود
به گفته این فعال بخش خصوصی، در س��ال های ابتدایی دهه 90 و پس 
از آغاز تحریم های همه جانبه علیه اقتصاد ایران نیز دولت ارز را سه نرخی 

رییس اتاق ایران و چین در مورد تداوم روند افزایشی نرخ تورم هشدار داد:

زنگ خطر بزرگ اقتصاد و تجارت
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کرد. در آن دوره یک ارز ۱226 تومانی دولتی داش��تیم، یک ارز با 
نرخ 2۴00 تومان عرضه می ش��د و در ب��ازار آزاد نیز نرخ ارز بین 3 
تا ۴000 تومان در نوس��ان بود. از این رو ارز دولتی در اقتصاد ایران 
سابقه طولانی داشته و برای ارزیابی عملکرد آن نیز نمی توان به طور 
قاطع نقاط سیاه یا سفید دید. هر طرحی مزایا و معایب خاص خود 

را دارد و ارز دولتی نیز از این قاعده مستثنی نیست.
وی در پاس��خ به سوالی مبنی بر اینکه اگر این طرح نتایج مثبت و 
منفی داش��ته، چرا بخش خصوصی و اتاق بازرگانی اصرار بر حذف 
آن دارند، بی��ان کرد:  قطعا طراحان ارز ۴200 تومانی، برنامه هایی 
در س��ر داشتند و با هدف کاهش فشار بر معیشت اقشار کم درآمد 
این برنامه را اجرا کردند. امروز و پس از چند س��ال اجرای آن باید 
این سوال را پرسید که اساسا این برنامه تا چه حد موفق بوده و به 
اهداف خود رسیده است؟ متاسفانه در چارچوب چنین طرح هایی، 
معمولا هدف گذاری این اس��ت که بخش مهمی از جامعه بهره مند 
شوند اما در عمل یارانه دولت تنها به بخش بسیار محدودی می رسد 
و س��ایر بخش ها بی نصیب می مانند. در رابطه با ارز ۴200 تومانی 
نیز همین تجربه تکرار شده و تحت تاثیر این شرایط است که امروز 
تقریبا میان کارشناسان و فعالان اقتصادی یک اجماع به وجود آمده 

که تخصیص این ارز باید متوقف شود.

خطر شوک جدید تورمی
رییس اتاق بازرگانی ایران و چین در پاسخ به این سوال که با توجه 

به فش��ار بالای تورم بر اقشار کم درآمد، آیا این خطر 
وجود ندارد که با حذف ارز دولتی، یک شوک 

تورمی جدید به جامعه وارد شود، گفت:  
پیش از پرداختن به این موضوع باید 

ابتدا شرایط تورمی اقتصاد ایران 
را بررس��ی کرد. نرخ ت��ورم ما 
در س��ال های گذشته همواره 
دورقم��ی ب��وده و ام��روز به 
بالاتری��ن حد خود رس��یده 
است. برخی ارزیابی ها از این 
حکای��ت دارد که در صورت 
تداوم ش��رایط فعل��ی، امکان 

رس��یدن تورم ایران به نرخ 60 
درصد نیز وج��ود دارد. این نرخ 

بس��یار خطرناک و یک مرز بسیار 
مه��م برای اقتصاد کش��ور اس��ت. در 

چنین ش��رایطی هر تصمیمی که از سوی 
هر نهادی گرفته شود و نتیجه آن وارد کردن یک 

ش��وک جدید به اقتصاد کش��ور و افزایش سرعت رشد تورم 
باش��د، قطعا باید متوقف شود زیرا خطرناک اس��ت. در رابطه با ارز 

۴200 تومانی نیز همین شرایط حاکم است.
وی اف��زود:  هرچن��د بخش مهم��ی از کارشناس��ان از لزوم حذف 
آن صحب��ت می کنند اما نحوه برنامه ریزی ب��رای این حذف، طرح 

جایگزی��ن برای حمایت از مردم و دادن این اطمینان به اقتصاد که 
ش��وک جدیدی در راه نخواهد بود، اهمیت زی��ادی دارد. برای این 
موضوع باید تمام کارشناسان در کنار هم قرار بگیرند و یک اجماع 
در سیاس��تگذاری شکل بگیرد، در غیر این صورت اجرای هر طرح 
جایگزینی که به طور کامل زوایای اقتصادی کشور را بررسی نکرده 

می تواند فضای خطرناکی برای اقتصاد به وجود آورد.

تورم 60 درصد خطرناک است
حریری در واکنش به تداوم روند افزایش��ی تورم و تبعات ثبت  نرخ 
60 درصدی برای آن اظهار کرد:  اگر اقتصاد ایران را به یک مریض 
تشبیه کنیم، این مریض امروز تب 39 درجه دارد. این تب بالاست و 
باید آن را پایین آورد اما همچنان مریض زنده است. اگر این تب به 
بالای ۴0 درجه برسد، شرایط بحرانی شده و خطری جدی مریض 
را تهدید می کند. در رابطه با تورم نیز سیاس��ت های متفاوتی وجود 
دارد. کشوری که تورم چهار درصدی دارد و می خواهد آن را به سه 
درصد برساند، یک مدل سیاست دارد و کشوری که قصد دارد تورم 

دورقمی خود را تک رقمی کند نیز یک نوع سیاست دیگر.
وی ادامه داد:  این تورم ها همچنان با تصمیمات عادی قابل مدیریت 
و کاهش هس��تند اما اگر تورم از یک س��طحی فراتر رفت، دیگر با 
سیاس��ت های معم��ول پایین نمی آی��د و در واقع حت��ی نمی توان 
پیش بینی  کرد که تا کجا قرار اس��ت رش��د کند. تجربه کش��وری 
مانند ونزوئلا به خوبی نشان می دهد که تورم افسارگسیخته تا چه 
درجه ای امکان بحرانی شدن دارد. اگر ما به چنین 
شرایطی برسیم، از سویی اقتصاد در آستانه 
فروپاشی قرار می گیرد و از سوی دیگر 
افزایش فش��ارها بر مردم می تواند 
به ایج��اد هزینه های اجتماعی و 

امنیتی منجر شود.
ات��اق  ریی��س  گفت��ه  ب��ه 
بازرگان��ی ای��ران و چی��ن ، 
از ای��ن رو همان ط��ور ک��ه 
تاکی��د  رییس جمه��وری 
اولوی��ت  ام��روز  کرده ان��د 
نخست کشور تورم است و از 
دستگاه های تصمیم گیر گرفته 
تا بنگاه ها و فعالان اقتصادی باید 
همه ت��لاش خود را به کار ببندند 
که نرخ تورم با شوکی منفی، رشدی 
غیرقاب��ل مهار پیدا نکن��د. در رابطه با ارز 
دولتی نیز ه��ر تصمیمی باید با توجه به همین 
اولویت گرفته ش��ود و تلفیقی از نظارت، انضباط، شفافیت 
و رص��د موجودی انبارهایی که پیش از این ب��ا ارز دولتی کالا وارد 

کرده اند در دستور کار قرار گیرد.
وی همچنین در پاس��خ به این سوال  که آیا می توان انتظار داشت 
بدون بازگشت به برجام، اقتصاد ایران راهکارهایی جداگانه برای دور 

 اگر اقتصاد ایران 
را به یک مریض 
تشبیه کنیم، این 
مریض امروز تب 

۳۹ درجه دارد. این 
تب بالاست و باید 

آن را پایین آورد 
اما همچنان مریض 
زنده است. اگر این 

تب به بالای ۴۰ 
درجه برسد، شرایط 

بحرانی شده و 
خطری جدی مریض 

را تهدید می کند. 
در رابطه با تورم 
نیز سیاست های 

متفاوتی وجود دارد. 
کشوری که تورم 

چهار درصدی دارد 
و می خواهد آن را به 
سه درصد برساند، 
یک مدل سیاست 
دارد و کشوری که 

قصد دارد تورم 
دورقمی خود را 

تک رقمی کند نیز 
یک نوع سیاست 

دیگر
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زدن تحریم پیدا کند، گفت:  در این رابطه ما باید چند مقدمه را در نظر 
داش��ته باشیم. نخست آنکه قطعا برای آمریکا و همکاری با این کشور در 
س��طح جهان گزینه های جایگزین اقتصادی وجود دارد و همانطور که در 
سال های گذشته نیز ما به بسیاری از آنها فکر کردیم و در آینده نیز چنین 
ظرفیتی وجود دارد. مقدمه دوم اما این است که همه این ظرفیت ها برای 
رس��یدن به حداکثر اجرا و بهره وری، تحت تاثیر تحریم ها قرار می گیرند. 
اگر ما بخواهیم از تمام مزایای توافق 25 ساله با چین یا عضویت در گروه 
شانگهای استفاده کنیم، قطعا باید فکری به حال تحریم ها کنیم. از این رو 
همانطور که تجربه این س��ال ها نشان داده، می توان گزینه هایی بیرون از 
تحریم پیدا کرد اما استفاده از آنها هم دشوار است و هم احتمالا به سطح 

حداکثر نخواهد رسید.

تردیدی برای لغو تحریم نداریم
به گفته این فعال بخش خصوصی، در رابطه با برجام و تحریم ها باید توجه 
داشت که ایران تنها 50 درصد ماجراست و 50 درصد دیگر طرف مقابل است. 
در مذاکره هر طرف به دنبال منافع خود است و از این رو باید دید چگونه دو 
طرف به توافق می رسند. ما در ایران اعلام آمادگی کرده ایم که برای لغو تحریم ها 
تلاش کنیم. از س��ویی مقام معظم رهبری تاکید کرده اند که نباید فرصت 
برای لغو تحریم را از دست داد و از سوی دیگر سایر مقامات و تصمیم گیران 
نیز بر لزوم پیگیری این مس��اله تاکید دارند، از ای��ن رو موضوع کنار زدن 
تحریم ها باید دنبال شود و هرچه ما به سمت عادی شدن روابط با کشورهای 
 خارجی حرکت کنیم، قطعا اقتصاد ایران امکان بهبود شرایط را بیشتر حس 

خواهد کرد.
وی ادام��ه داد:  از س��وی دیگر ما باید اختلافات کوچ��ک خود را نیز حل 

کنیم. اختلاف ما با آمریکا بسیار گسترده و طولانی است اما مثلا می توان 
اختلاف با عربستان سعودی را کاهش داد. هرچه تعداد دشمنان بین المللی 
کاهش یافته و امکان ارتباط با آنها به وجود آید، قطعا شرایط برای کنار زدن 

تحریم ها بهتر خواهد شد.
حریری در پاس��خ به این س��وال که چرا چین برای دور زدن تحریم های 
آمری��کا به ایران کمک نکرد، نیز بیان کرد: برای تحلیل این موضوع باید 
دو سطح سیاس��ی و اقتصادی را از یکدیگر جدا کنیم. در سطح سیاسی 
مقامات چین از رییس جمهوری این کش��ور تا وزیر امور خارجه و س��ایر 
مقامات بارها اعلام کردند که تحریم های آمریکا علیه ایران را نمی پذیرند و 
آن را اجرا نمی کنند، از این رو در سطح سیاسی چنین موضوعی رخ نداده 
است. در س��طح اقتصادی اما دیگر موضوع دولت ها نیستند و صحبت از 
بنگاه های اقتصادی است. همانطور که یک شرکت اروپایی از ترس تحریم 
آمریکا با ایران معامله نمی کند، احتمال دارد که یک ش��رکت چینی نیز 

همین تصمیم را بگیرد.
ب��ه گفته رییس اتاق بازرگان��ی ایران و چین، در دنیای امروز بس��یاری از 
ش��رکت های چینی حضوری گسترده دارند. برای مثال شرکتی که اپراتور 
بندر ش��انگهای است، در ۱8 نقطه دیگر دنیا نیز بنادری را در اختیار دارد، 
اگر این شرکت تحریم شود، تمام بنادرش تحریم خواهد شد. اگر کشتی که 
با ایران معامله کرده به این بندر وارد شود، شرکت و کشتی تحریم خواهند 
شد و تحریم های هوشمند به همین شکل عمل می کنند. از این رو چین در 
این سال ها تلاش کرده رابطه خود با ایران را حفظ کند اما باید توجه داشت 
که وقتی بحث منافع بنگاه اقتصادی مطرح می شود، یک شرکت چینی نیز 
بر اساس اولویت های خود عمل می کند و ما باید برای عبور از این شرایط 

تلاش کنیم.
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چالش های ایران در زمینه توسعه صنعتی تشریح شد:

ر  ا ز کر ه   ای تو ليد ر قابتی
راه صنعتی شدن کشور از بهبود سطح رقابت   پذیری 
بنگاه   های تولیدکننده می   گذرد. این موضوع که محور 
بحث آخرین نشست کمیسیون صنعت و معدن اتاق 
تهران ب��ود، ۴ مانع مهم بخش صنعت برای جهش 
تولید و صادرات را به تفصیل بیان کرد. حاضران در 
این نشست به مقامات صنعتی کشور پیشنهاد کردند 
ایجاد »پنجره مشترک دانش فنی« در بین بنگاه   های 

صنعتی کشور تشویق شود.

در این جلس��ه حمید فرت��وک زاده، نماینده وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت در هیات نمایندگان اتاق 
تهران، گزارش��ی از الزامات صنعتی   سازی در کشور 
ارائ��ه کرد. او با بیان اینکه »پنجره مش��ترک دانش 
فنی، بیت الغزل صنعتی سازی اس��ت« توضیح داد: 
مس��ائلی که بخش صنعت در ایران با آن دس��ت به 
گریبان است، بیرون افتادگی از زنجیره های ارزش ساز 
جهان��ی، چال��ش ژئوپلیتیک واگرای��ی منطقه   ای و 
چالش حکمرانی صنعتی و بیماری هلندی اس��ت. 
بیرون افتادگی از زنجیره ارزش ساز جهانی، موضوعی 
اس��ت که ایران پیش از انقلاب و بعد از انقلاب با آن 
مواجه بوده اس��ت. ضمن آنکه بررسی حجم تجارت 
جهانی کش��ورهای منطقه از شرق مدیترانه تا ایران 
و افغانس��تان نش��ان می دهد که کمتر از ۱0 درصد 
تجارت این کش��ورها مشترک است. تجارتی واگرا و 
موازی که هریک مواد خامی را صادر کرده و کالاهای 
موردنیاز خود را وارد می کنند. در واقع در این منطقه، 
تجارت منطقه   ای شکل نگرفته است. او با بیان اینکه 
عضوی��ت در زنجیره   های ارزش   س��از جهانی نصیب 
ایران نشده است، ادامه داد: کشور ما در داخل نیز با 
چالش حکمرانی و بیماری هلندی مواجه بوده است. 
فرتوک   زاده در ادامه گف��ت: در مقابل این چالش ها 
که مورد اشاره قرار گرفت، مفاهیم راهگشایی وجود 
دارد که شامل بازارسازی و تجمیع تقاضا، تامین مالی 
ناظ��ر بر صنعت ملی و هم   افزایی قابلیت ها از طریق 
پنجره مش��ترک دانش فنی است که اتاق بازرگانی 
و کمیس��یون صنعت اتاق تهران در پیاده سازی این 

رهیافت   ها می تواند موثر واقع شوند.
این عضو کمیس��یون صنعت و معدن اتاق تهران در 
ادامه س��خنان خود یکی از الزامات رقابت پذیرکردن 
صنایع ایران را تعریف پنجره واحد یا فصل مشترک 
میان بنگاه ها دانس��ت و گفت: شناس��ایی و انتخاب 

رش��ته   های صنعتی و زنجیره   های ارزش   ساز ملی با 
نگاهی به زنجیره های ارزش   س��از جهانی، بازارسازی 
ب��رای زنجیره   های منتخ��ب نظیر بازار مش��ترک 
منطق��ه   ای، دیپلماس��ی فع��ال اقتص��ادی، پیمان 
شانگهای، اوراس��یا، کریدورهای تجاری، شناسایی 
و توافق درب��اره نقاط تکرارپذی��ر و تجمیع   پذیر در 
زنجیره   ها مانند کاهش تنوع به عنوان یک ضرورت 
اقتصادی س��ازی، ژنریک   سازی و یکسان   سازی مواد، 
قطعات و زیرمجموعه   ها در صنایع مختلف با هدف 
کاهش هزینه و افزایش به��ره   وری و الزام بنگاه   های 
منتخب به داشتن دفتر طراحی و انباشت دانش فنی 
و الزام ش��رکت های طرف قرارداد خارجی به انتقال 

دانش فنی از جمله الزامات این مسیر است.
او با تاکید بر اینکه»یک رقابت واگرا نمی تواند کلیت 
صنعت را ارتقا دهد« افزود: تقسیم    کار بین بنگاه   ها 
در دل زنجیره   های ارزش   ساز ملی بر اساس اقتضائات 

زنجیره ارزش   ساز یک ضرورت است.
همچنین ایجاد مزیت برای فعالیت در قالب زنجیره   ها 
و خوش��ه   ها از طری��ق کاهش هزینه   ه��ای مبادله، 
سامانه   های مزیت   ساز و معافیت   های مالیاتی وکاهش 
هزینه   های لجس��تیک در بالادس��ت و پایین دست، 
باید از ناحیه دولت انجام گیرد. فرتوک زاده س��پس 
به محصولات مشترکی که توسط صنایع و در قالب 
پنجره واحد صنعتی قابل ساخت است اشاره کرد و 
گفت: موتورهای برقی ل��وازم خانگی، قوای محرکه 
خودرو سواری، ماش��ین سازی، کاتالیست   ها و مواد 
پرمصرف شیمیایی، واگن   های شهری و بین شهری، 

بات��ری، تجهیزات صنایع نفت و گاز و پتروش��یمی، 
شناورهای تدارکاتی پرمصرف، موتور دیزل سنگین، 
تجهیزات بازیافت پسماند و تجهیزات آب و فاضلاب 
از جمله این تجهیزات است. او با بیان اینکه آرایش 
درونی صنایع به گونه   ای نیست که همکاری مبتنی 
بر پنجره واحد دانش فنی در    آن شکل گرفته باشد، 
توضیح داد: برای مثال، با وجود آنکه ساختار دو شرکت 
ایران خودرو و سایپا شبیه یکدیگر است اما مفاهیم 
مشترک صنعتی و فناوری      های مشترکی در این دو 
خودروس��از مورد استفاده قرار نگرفته است. چنانکه 
موتور مورد استفاده توسط ایران خودرو برای تولید 
خودروها در اختیار سایپا قرار نمی گیرد. این مساله 
در مورد دو شرکت لوازم خانگی اسنوا و پاکشوما نیز 
صادق است. این عضو کمیسیون صنعت و معدن اتاق 
تهران افزود: صنعت ایران با ایجاد یک قابلیت درون   زا 
می تواند بازارهای منطقه   ای را به تسخیر خود درآورد. 
پس از ارائه این گزارش و طرح این مس��اله، س��ایر 
اعضای کمیسیون نیز به بیان نظرات خود پرداختند. 
علی نقیب، رئیس کمیس��یون صنعت و معدن اتاق 
تهران با بیان اینکه در صنعت ایران، شرکت های بومی 
و قوی کم نیستند، گفت: اجرایی   شدن چنین مدلی 
می توان��د ارزش افزوده تولیدات صنایع ایران را ارتقا 
دهد. او همچنین این پرسش را مطرح کرد که کدام 
کشور اکنون به سراغ ایجاد پنجره واحد دانش فنی 
رفته است؟ فرتوک زاده، در پاسخ به این پرسش گفت 
که بهترین نمونه از کشورهایی که این مدل را اجرایی 

کرده اند، کره جنوبی است.
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پیاده س��ازی طرح احیا و نوسازی معادن کوچک مقیاس یکی از برنامه های 
دولت برای توسعه اقتصادی به حساب می آید. گفته می شود که اجرای دقیق 
این طرح که از اواخر س��ال 96 آغاز ش��ده، می تواند به رونق توسعه معادن 
کمک کند. به طور مثال توجه به این مس��اله در حوزه سنگ تزئینی و نما 
موجب بازگش��ت بیش از ۱000 معدن س��نگ به چرخه تولید و صادرات 

خواهد شد.

امروز با اینکه بیش از دو هزار معدن سنگ تزئینی و نما در سطح کشور پروانه 
بهره برداری دریافت کرده اند، اما تعداد  هزار معدن یعنی نیمی از آنها غیرفعال 
هستند. در این بین می توان با عارضه یابی معادن کوچک مقیاس نسبت به 
فعال سازی آنها کمک کرد.از جمله مواردی که کارشناسان برای فعال سازی 
مع��ادن کوچک بر آن تاکید دارند می توان به تامین ماش��ین آلات، کاهش 
میزان حقوق دولتی و جرایم مربوطه، هزینه های بالای معدنکاری، اختلاف 
سلیقه مجریان دولتی اشاره کرد که مانع پیشرفت مورد انتظار در این بخش 
شده است. موانعی که سبب معطل ماندن فعال سازی معادن کوچک مقیاس 
بوده اس��ت. از طرفی برخی دیگر بر ضعف توس��عه اکتشافات تاکید دارند. 
گفته می شود اگر مجموعه معادن کوچک را به شکل خوشه هایی درآورده و 

اکتشافات کاملی در آنها انجام دهیم، به طور حتم به نتایج مطلوبی خواهیم 
رسید. به این ترتیب اکتشاف در معادن کوچک باید گسترش پیدا کند. با 
توجه به اینکه بسیاری از معادن کوچک سرنخ هایی از معادن بزرگ هستند 
و اثری از یک ماده معدنی را نشان می دهند؛ در نتیجه اکتشاف آنها اهمیت 
معادن کوچک را دوچندان می کند. حالا به تازگی مدیر اجرایی طرح احیا، 
فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس از توسعه معادن کوچک خبر داده 
است و با بیان اینکه از ابتدای اجرای طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن 
کوچک مقیاس تا پایان شهریورماه امسال 670 معدن کوچک احیا شده و 
به چرخه تولید بازگشته، تصریح کرده اس��ت: از ابتدای آغاز طرح تا پایان 
شهریورماه امسال، شناسایی، پایش و اولویت بندی هفت  هزار معدن، محدوده 
معدنی )اعم از پروانه اکتشاف و گواهی کشف( و محدوده های مزایده ای بر 
اس��اس مزیت نسبی هر استان انجام شده اس��ت. طرح احیا، فعال سازی و 
توس��عه معادن کوچک مقیاس از اواخر س��ال 96 اجرایی و در سال 98 به 
عنوان یکی از طرح های اقتصاد مقاومتی مطرح ش��د. در همین سال برای 
احیا و فعال سازی ۱50 معدن کوچک مقیاس برنامه ریزی و در نهایت ۱۴6 
معدن فعال  شد؛ سال گذشته نیز با اینکه احیای 200 معدن مبنای کار قرار 
گرفت، اما در نهایت 253 معدن فعال سازی و علاوه بر آن حمایت و توسعه 
۱5 واحد فرآوری نیز انجام شد.دبیر شورای هماهنگی طرح احیا، فعال سازی 
و توس��عه معادن کوچک مقیاس تصریح  کرد: روی یک هزار و 7۱3 معدن 
اقدام کلینیکی انجام و راه حل ارائه ش��د که در مجموع 670 معدن احیا و 
توسعه یافته، همچنین حمایت و توسعه ۱5 واحد فرآوری در سطح کشور 
از اقدامات طرح اس��ت. سید رضا عظیمی خاطرنشان کرد: از دیگر اقدامات 
طرح در راس��تای فعال سازی معادن، اجرای پروژه های زیرساخت مورد نیاز 
معادن با حمایت مجری طرح زیربناهای لازم ایمیدرو، انعقاد 37 تفاهمنامه 
سرمایه گذاری، علمی- پژوهشی و دانش بنیان، معرفی 62 پرونده به صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی برای اخذ تسهیلات )که 23 طرح در 
حال پیگیری و صدور بیمه نامه است( و حمایت از هشت استارت آپ معدنی، 

قابل ذکر است.

اقدامات انجام شده در نیمه نخست امسال
عظیمی گفت: گزارش ش��ش ماهه طرح احیا حاکی از پایش بیش از چهار 
هزار محدوده معدنی در 2۱ اس��تان هدف بر اس��اس آمار و اطلاعات اخذ 
ش��ده از وزارت صنعت، معدن و تجارت است. با همکاری کارگروه استانی 
ط��رح احیا، روی بیش از 250 معدن اقدامات کلینیکی ش��امل رفع موانع 
اداری، س��رمایه گذاری، معارضان محلی و غیره انجام شد که بر این اساس 
در مجموع 27۱ معدن )با احتس��اب معادن بازمانده از پارس��ال( احیا شده 
و توسعه یافتند و با توجه به اظهارات کارگروه استانی سازمان های صنعت، 
معدن و تجارت به چرخه تولید بازگشتند. این مقام مسوول با بیان اینکه همه 

در پی خبر بازگشت 6۷0 معدن به چرخه تولید مطرح شد:

توسعه معادن  کوچک نيازمند عارضه يابی
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این اقدامات با وجود محدودیت های کرونا انجام شده، خاطرنشان  کرد: معادن 
احیا و توس��عه یافته مذکور در شش ماهه نخست امسال پس از فعال سازی 
نهایی، پتانسیل افزایش اشتغال مستقیم بیش از دو هزار نفر و قابلیت افزایش 

ظرفیت تولید تا یک میلیون و ۴20 هزار تن را دارا هستند.

اختلاف سلیقه مدیران دولتی
پیشتر احمد شریفی دبیرکل انجمن سنگ ایران به »جهان صنعت« گفته بود: 
گاهی اختلاف بین مدیران دولتی مانع توسعه معادن کوچک شده است. به 
طور مثال همزمان با شکل گیری شورای هماهنگی و مشورتی احیای معادن 
کوچک مقیاس در سال 97، بنابر فرمان وزیر پیشین صمت قرار بود سالیانه 
نزدیک به 200 معدن عارضه یابی ش��ده و با رفع مش��کلات به مدار تولید 
برگردند، اقدامی که عملیاتی نش��د. وی گفت: انجمن سنگ در هماهنگی 
با شورای یاد شده در نخستین مرحله تعداد 20 معدن را برای فعال سازی 
معرفی کرد و تمامی مشکلات آنها از جمله ماشین آلات، میزان استخراج، 
حقوق دولتی و جرائم مربوطه هم رصد شد، اما اختلاف دیدگاه بین شورای 
مزبور با معاونت معدنی وزارت صنعت، سبب معطل ماندن طرح فعال سازی 
معادن کوچک مقیاس در حوزه سنگ تزئینی و نما شد. شریفی بیان  کرد: 
انتظار این بود که مصوبه شورای هماهنگی احیای معادن به عنوان تصمیم 
شورای عالی معادن محسوب شود تا کاربردی باشد، اما معاونت معدنی وزارت 
صمت در دوران وزیر پیشین در قالب بوروکراسی اداری تصمیم های شورای 

مزبور را بلوکه کرد و در عمل این شورا تعطیل شد!

ذخایر معادن کوچک رو به اتمام است
معادن کوچک به  دلیل گس��تردگی و تنوع می توانند نیروی انسانی زیادی 
را مش��غول به کار کنند. تامین نیاز بازارهای محلی، گس��تردگی تولیدات، 
هزین��ه تولید پایین و تعداد بالای ذی نفعان می تواند اقتصاد محلی را رونق 
دهد. همچنین معادن کوچک مقیاس ۱0 برابر معادن بزرگ اشتغال ایجاد 
کرده، انرژی کمتری مصرف و گاز گلخانه ای کمتری نیز تولید می کنند. به 
این ترتیب این دس��ته از معادن نقش تاثیرگذاری در توسعه پایدار مناطق 
کمترتوسعه یافته دارند. از آنجا که معادن کوچک در کشور گسترده هستند، 
می توانند برای مناطق کمتر توس��عه یافته اشتغال ایجاد کرده و آبادانی به 
همراه آورند. با این  حال بسیاری از کارشناسان بر این باورند که ذخایر معادن 
کوچک تا 2050 رو به اتمام است و در این سال دیگر هیچ معدن کوچکی 
نخواهیم داشت. آنها برای حل این مشکل تاکید دارند که باید به اکتشاف 
ذخایر پنهان روی آورد. پیشتر علیرضا شهیدی رییس سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات  معدنی به اتمام ذخایر معادن کوچک تا س��ال 2050 اشاره و 
تاکید کرد: هرچند سازمان زمین شناسی به موضوع توسعه معادن کوچک 
ورود پی��دا نکرده، اما پایش مواد معدنی در تمام دنیا برعهده این س��ازمان  
است. شهیدی در پاسخ به این سوال که با اتمام ذخایر معادن کوچک مقیاس 
چه باید کرد، گفت: اکتشاف ذخایر پنهان از جمله مواردی است که در نبود 
معادن کوچک باید موردتوجه قرار گیرد. گرچه هزینه اکتشاف ذخایر پنهان 
بسیار بالاست اما با  توجه به بزرگ بودن ذخیره اقتصادی باید موردتوجه قرار 
گیرد. رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات  معدنی با تاکید بر اهمیت 
توجه به ذخایر پنهان گفت: از آنجا که تا سال 2050 معدنکاری کوچک و 

متوسط مقیاس رو به تعطیلی می رود و معدنکاری بزرگ مقیاس سیر صعودی 
را طی خواهد کرد، انتظار می رود به توسعه اکتشاف ذخایر پنهان توجه شود.

او درباره وضعیت ذخایر پنهان گفت: پیش بینی تقاضای برخی مواد معدنی 
تا 2026 نشان می دهد سرب و روی، مس، طلا و اورانیوم روند رو به رشدی 
خواهند داشت. به این صورت که تولید طلا پنج برابر، مس سه برابر، اورانیوم 
چهار برابر، سرب 2/5 و روی سه برابر خواهد شد.متاسفانه وضعیت مبهمی 
از ذخای��ر پنهان در ایران وجود دارد، چراکه هنوز به صورت جدی اقدامات 
بزرگی انجام  نش��ده اس��ت. برای این مهم می توان ب��ه ژئوفیزیک هوایی و 
حفاری های مبتنی بر کار کارشناس��ی تمرکز کرد. به طور حتم باتوجه به 
جایگاه زمین شناختی ایران ذخایر معدنی در کلاس جهانی دارد که باید به 
صورت جدی به اکتشاف آن بپردازیم.کارشناسان تاکید دارند باید از ظرفیت 
معادن تعطیل کوچک اس��تفاده و آنها را فعال کرد، چراکه معادن کوچک 
گاهی جای پای معادن بزرگ هستند و می توان با اکتشافات عمیق در آن 
به یک معدن بزرگ دس��ت  یافت.ایران دارای 68 نوع از انواع مختلف مواد 
معدنی اس��ت. ذخایر اثبات شده سنگ آهن ایران به مقدار 2/7 میلیارد تن 
)هشت دهم درصد کل ذخایر جهان( و ذخایر سنگ معدن مس به مقدار 
2/6 میلیارد تن )چهار دهم درصد از ذخایر جهانی( اس��ت. ایران همچنین 

دارای ۱۱ میلیون تن روی )چهار درصد از ذخایر جهانی( است.
کل ذخایر اثبات ش��ده معادن ایران در حدود 60 میلیارد تن برآورد ش��ده 
که با اجرای اولویت نخست اکتشافی کشور در گستره ای به مساحت 500 
هزار کیلومتر مربع، انتظار می رود به بیش از ۱00 میلیارد تن برسد. از این 
رو بخش معدن و صنایع معدنی یکی از حوزه های مهم و اثرگذار در تولید و 

تجارت کشور به شمار می آید.
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ب��ا وجود همه گیری ویروس کرون��ا، تحریم های خارجی 
و موان��ع ایج��ادی از س��وی دولت، معادن نه تنها رش��د 
چش��مگیری در زمینه اقتص��ادی نداش��تند بلکه میزان 
سرمایه گذاری در آنها کمتر نیز شد. امروز تعداد معادنی که 
تعطیل شده یا با ظرفیت کمی کار می کنند، کم نیستند. با 
توج��ه به اینکه کمتر از دو ماه به زمان ارائه لایحه بودجه 
۱۴۰۱ از س��وی دولت به مجلس ش��ورای اسلامی باقی 
مانده است، احتمال افزایش حقوق دولتی موضوعی است 

که موجب نگرانی فعالان حوزه معدن شده است. این در 
حالی اس��ت که حتی زمزمه های افزایش حقوق دولتی و 
بهره مالکانه معادن نیز این روزها به گوش می رس��د. بر 
همین اساس فعالان بخش خصوصی باور دارند در شرایط 
اقتصادی حاضر حقوق دولتی هزینه ای سربار و ناعادلانه 
برای معادن به  ش��مار م��ی رود و موجب افزایش بدهی و 
در نهایت تعطیلی معادن کشور خواهد شد که ضررش را 

همگان خواهیم دید.

وابستگی دولت به حقوق دولتی
بودجه کشور نشانگر جایگاه دولت در اقتصاد و تعیین کننده 
حدود دخالت این نهاد در جامعه است. افزایش حقوق دولتی 
در هر سال میزان وابستگی دولت به منابع مالی همچون 
حقوق دولتی و در کل بخش معدن را نشان می دهد. سال 
۹۸ ش��اهد افزایش ۹۰ درصدی حق��وق دولتی معادن در 
بودجه ۱۳۹۹ بودیم. در ادامه با تصویب بودجه سال ۱۴۰۰ 
و بررسی ارقام و اعداد شاهد آن بودیم که حقوق دولتی در 
بودجه دولت روند صعودی را طی کرده اس��ت. موضوعی 
که امس��ال نیز نگرانی هایی را برای فعالان معدنی ایجاد 
کرده که مبادا دولت و مجلس برای بودجه ۱۴۰۰ این رقم 
را افزای��ش دهند .در همین رابطه مهرداد اکبریان رییس 
انجمن سنگ آهن ایران گفت: بخش معدن و تولید کشور 
کما فی السابق نگران و معترض از نحوه تعیین این اعداد 

و ارقام هستند که به هیچ عنوان با واقعیت ها و درآمدهای 
بخش معدن همخوانی ندارند.

اکبریان با اشاره به آمار و ارقام چند سال اخیر تصریح کرد: 
سال ۹۸ حدود ۱۵۰۰ میلیارد تومان مجموع مطالبه دولت 
از بخش معادن کشور بود. سال ۹۹ به حدود ۲۸۰۰ میلیارد 
تومان رسید و سال ۱۴۰۰ دولت حدود چهار هزار میلیارد 
تومان را پیشنهاد داد. در ادامه مجلس صحبت از ۱۰ هزار 
میلیارد تومان کرد. س��وال مهم این است که از سال ۹۸ 
تا به امروز چه اتفاق مثبتی در اقتصاد کش��ور در راستای 
گشایش بازارهای جهانی و رفع تحریم ها، کاهش هزینه ها 
و تامین زیرس��اخت ها افتاده است؟ به ازای کدام حمایت 
و کدام سرمایه گذاری دولت در بخش معدن این افزایش 

انجام پذیر است؟

معادن کوچک ناتوان تر از گذشته
رییس انجمن س��نگ آهن ایران با اشاره به اینکه قسمت 
عمده ای از معادن کشور کوچک و متوسط هستند، تصریح 
کرد: اینها معادنی هستند که شرایط جاری مناسبی ندارند. 
دولت جلوی صادرات و تولید آنها را گرفته است و در نتیجه 
هزینه های تمام شده ش��ان افزایش یافته است. دسترسی 
به ماش��ین آلات، تجهیزات و… برایشان دشوار شده است 
و هی��چ دورنمای مثبتی ندارند و موض��وع حقوق دولتی 
چندبرابری هم به آن افزوده می شود .اکبریان با بیان اینکه 

احتمال افزایش بهره مالکانه در بودجه 1401 در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد:

نامعادله حقوق دولتی معادن

س�ال ۹۹ میزان حقوق دولت�ی در لایحه 
بودجه حدود 2800 میلیارد تومان در نظر 
گرفته شد که نسبت به سال ۹8 افزایشی 
ب�ود. با اینکه این مس�اله ب�ه دلیل وجود 
مش�کلات اقتصادی صدای معدنکاران را 
درآورد ام�ا در لایح�ه بودجه س�ال 1400 
ای�ن رق�م از س�وی دولت به ح�دود پنج 
هزار میلیارد تومان افزایش یافت و رش�د 
تقریب�ا دو برابری را نش�ان داد. در ادامه 
نماین�دگان مجلس این عدد را به 10 هزار 
میلی�ارد توم�ان رس�اندند، اقدامی که به 
گفته کارشناسان معدن غیرکارشناسی و 

غیرواقعی بوده است.

سعید صمدیمهرداد اکبریان حسام الدین فرهادی
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معلوم نیست که توافقات سیاسی اتفاق خواهد افتاد یا خیر 
گفت: اینکه آیا شاهد گشایش بخش اقتصاد و معدن کشور 
خواهیم بود یا خیر، مشخص نیست؟ بنابراین بخش معدن، 
بخشی است که دولت باید در این زمینه محتاطانه عمل 

کند.

اهمیت متفاوت دیدن معادن
باید بپذیریم معادن ناهمگن هس��تند و از آنها باید مبالغ 
متفاوتی به عنوان حق��وق دولتی دریافت کرد. در واقع دو 
معدنی که کنار هم قرار دارند، به لحاظ سودآوری، عیار ماده 
معدنی، میزان باطله برداری، اس��تخراج و… بسیار متفاوت 
هس��تند، به این ترتیب نباید آنها را یکی دانس��ت. رییس 
انجمن سنگ آهن ایران با اشاره به تفاوت معادن کشور و 
اهمیت گرفتن حقوق دولتی متفاوت گفت: معادن فلزی و 
غیرفلزی، کوچک و بزرگ، دولتی، خصولتی و خصوصی، 
مع��ادن مناطق محروم و غیرمح��روم، قیمت های روز و 
نداشتن امکان صادرات همه و همه باعث می شود که ما 
نتوانیم مطرح کنی��م که همه معادن باید حقوق دولتی را 
چندین برابر بیشتر بپردازند. بنابراین باید بین معادن مختلف 

کشور در گرفتن حقوق دولتی تفاوت اساسی قایل شد.

می خواهند دست و پای معدنکار را ببندند
در همین رابطه همچنین حس��ام الدین فرهادی مش��اور 
کمیس��یون معادن اتاق بازرگانی اصفهان گفت: مجلس 
برای سال ۱۴۰۰پیش��نهاد حقوق دولتی ۱۰ هزار میلیارد 
تومانی داده و به تبع آن تعیین و اخذ این عدد بر پایه کشف 
قیمت توسط کارشناسان ادارات استان گذاشته شده است 
بدون آنکه ملاحظات جهانی و اثرات پاندمی کرونا را لحاظ 
نمایند. که این موضوع موجب نگرانی گسترده معدنکاران 
و بعضا باعث اختلاف بین کارشناس و معدن شده است. 
تا به امروز یک مرتبه هم نشده که معدنکاری به ما زنگ 
نزند و تقاضای رس��یدگی نسبت به افزایش حقوق دولتی 
را نداشته باش��د، که البته با مساعدت و همراهی سازمان 
صمت اس��تان اصفهان مقرر شده است تا جلسه ای برای 
تعامل با فعالان بخش معدن برگزار گردد تا بتوانیم به یک 

وحدت رویه برسیم.
فره��ادی تصریح کرد: با توجه به اینکه مبنای محاس��به 
حقوق دولتی در بودجه تکلیفی بوده و بدون توجه به نص 
صریح قان��ون انجام می پذیرد خبرهایی از افزایش حقوق 
دولتی در بودجه سال بعد نیز شنیده شده است. این موضوع 
قطعا تنش شدیدی بین معدنداران و کارشناسان را ایجاد 
خواهد کرد همان گونه که در سال گذشته و امسال نیز این 
اتفاق افتاد و برخلاف قانون موضوع تعیین حقوق دولتی به 
شورای عالی معادن محول شد و باعث حرف و حدیث هایی 
در این ارتباط ش��د به طوری که حتی رییس کمیس��یون 
معادن اتاق بازرگانی به عنوان نماینده بخش خصوصی آن 

مصوبه را امضا نکرد.
در ادامه فرهادی با انتقاد از قانون جدید تاکید کرد: هر آنچه 
که محاس��به می شود در آخر باید اعداد و ارقام به صورتی 
باشد که سودآوری معدن را تحت الشعاع قرار ندهد اما در 
بخش��نامه جدید عملا اینگونه نیست. کارشناسی که ۸۰ 

معدن را باید بررس��ی کند برای کشف قیمت آنها ممکن 
است به خطا برود. چرا که نه فرصت مناسبی برای کشف 
قیمت دارد و نه تنوع مواد معدنی و هزینه های اس��تخراج 
را می توان��د برآورد کند چرا که حتی در دو معدن کنار هم 
قیمت فروش بعضا متفاوت است. درواقع این مساله باعث 

آشفتگی شده است.

حقوق دولتی ابزاری برای تنظیم بودجه
در ادامه سعید صمدی دبیر انجمن زغال سنگ ایران با اشاره 
به اینکه حقوق دولتی جزو ارقام درآمدی دولت بوده گفت: 
معمولا دولت برای تعیین بودجه روی این مبلغ حساب باز 
می کند. از آنجا که هزینه ها ثابت است و هیچ بودجه ای را 
با کسری نمی بندند بنابراین دولتی ها ناچار هستند که ارقام 
درآمدی را افزایش دهند .دبیر انجمن زغال سنگ ایران با 
بیان اینکه افزایش حقوق دولتی در بودجه ۱۴۰۱ عملیاتی 
نخواهد ش��د، تصریح کرد: بسیاری از سال ها دیده ایم که 
یک چهارم چیزی هم که در بودجه در نظر گرفته ش��ده، 
تحقق نیافته اس��ت؛ چراکه در عمل معادن کش��ور حتی 
توان دو برابر ش��دن حقوق دولتی را هم ندارند چه برس��د 
به اینکه بخواهد چندین برابر ش��ود. بنابراین احتمال دارد 
که دولت حقوق دولتی را در بودجه ۱۴۰۱ افزایش دهد اما 
این به آن معنا نیست که در عمل معدنی ها بتوانند از پس 
چنین اعداد و ارقامی برآیند. صمدی با اشاره به اینکه معادن 
کشور توان برخورد با چنین شوکی را ندارند، گفت: حقوق 
دولتی معادن زغال س��نگ زمستان سال گذشته ۲۰ برابر 
شد. بنابراین دیگر فعالان این عرصه توان افزایش بیشتر 
را ندارند. سال ۹۸ حقوق دولتی به ازای هر تن حدود ۱۵۰ 
تا ۱۸۰ تومان بوده اما س��ال ۹۹ ناگهان به بیش از ۳ هزار 
تومان رسیده است که ارقام قابل توجهی است. از طرفی 
معادن مصالح ساختمانی، شن و ماسه و سنگ تزئینی به 
دلیل رکود نتوانسته اند فعالیت چندانی داشته باشند. بنابراین 

آنها هم نمی توانند حقوق دولتی بیشتری را بپردازند.

حقوق دولتی؛ از واقعیت تا عمل!
بر اس��اس ماده ۱۴ قانون معادن اصلاح  ش��ده در سال 
۱۳۹۰، حقوق دولتی درصدی از بهای ماده معدنی مورد 
بهره برداری اس��ت که از سوی دولت جهت ارتقای نظام 
مالی کش��ور، توسعه بخش معدن و دیگر ضوابط مرتبط 
از بهره بردار معدن اخذ می ش��ود. دولت هر س��اله مبلغی 
را تحت عنوان حقوق دولت��ی از معدن کارانی که دارای 
پروانه بهره برداری هس��تند، دریاف��ت می کند. در حالی 
که طبق قانون معادن حقوق دولتی باید براس��اس عیار 
و نوع کانسنگ تعیین شود، اما در واقعیت اینطور نیست 
و این مهم به ازای میزان فروش مواد معدنی و محصول 
محاسبه می شود. در عمل هزینه های حمل ونقل، تولید و 
سایر موارد را محاسبه نمی کنند و در واقع قانون دریافت 

حقوق دولتی بر مبنای کانسنگ رعایت نمی شود.
همچنی��ن با اینکه در قانون معادن آمده حقوق دولتی 
هر س��ه س��ال یک بار تغییر کند اما هر س��ال شاهد 
افزای��ش آن در بودج��ه دولتی هس��تیم. امس��ال هم 
نگرانی هایی برای افزایش حقوق دولتی مطرح ش��ده 
اس��ت. متاس��فانه این سال ها همواره ش��اهد افزایش 
حقوق دولتی در بودجه دولت هستیم و دولت نیز مصر 
ب��وده که این مبل��غ را تحت هر ش��رایطی از فعالان 
معدن��ی دریاف��ت کند. ای��ن در حالی اس��ت که باید 
دامنه ای تعریف ش��ود و بر اس��اس واقعیت ها تصمیم 
گرف��ت و بیش از این اعداد و ارقام را افزایش ندهیم. 
معدنی ها ب��اور دارند که دولت در تعیین حقوق دولتی 
شرایط و مشکلاتش��ان را در نظر نمی گیرد. در برخی 
موارد دیده شده با اینکه معدنی تعطیل بوده اما حقوق 
دولتی از معدنکار دریافت ش��ده است. از سال گذشته 
تعطیلی های مرتبط با ش��یوع وی��روس کرونا موجب 
ضرر و زیان بس��یاری از معدنکاران شده است، با این 

همه حقوق دولتی دریافت می شود.
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چرا دولت پای صحبت فعالان بخش
 خصوصی نمی نشیند؟

هرچند درخواس��ت دولت برای دریاف��ت حقوق دولتی از 
معدنکاران نابجا نیست و به باور اهالی فن، فعالان بخش 
مع��دن باید حقوق دولت��ی را پرداخت کنند اما آنچه جای 
بحث دارد، این اس��ت که چرا برای تهیه فرمولی عادلانه 
در راس��تای دریافت حقوق دولتی از معادن اقدامی انجام 
نمی شود. چرا دولت پای صحبت فعالان بخش خصوصی 
نمی نش��یند؟ در واقع معادن ج��زو انفال و متعلق به مردم 

هستند بنابراین دریافت حقوق دولتی حق دولت است.
فع��الان بخش مع��دن به طور طبیعی بای��د حق دولت 
را پرداخت کنند اما اینک��ه معدنکاران چه مبلغی را باید 
بپردازند جای بحث دارد چراکه دریافت حقوق دولتی باید 
عادلانه باش��د. در این میان آنچه به شدت تامل برانگیز 
است اینکه مبلغ حاصل از دریافت حقوق دولتی در شبکه 
معدن و زیرس��اخت ها و در واقع م��واردی که قانونگذار 
پیش بین��ی کرده، هزینه نمی ش��ود تا زمینه س��از تحول 
چشمگیر در این بخش شود بلکه حقوق دولتی دریافتی از 
معدنکاران که معمولا عادلانه هم نیست، به عنوان درآمد 
وارد خزانه شده و مانند کل هزینه های جاری در مورد آن 
عمل می شود. بنابراین اغلب دولت برای افزایش حقوق 
دولتی معادن، هدفی جز پر کردن خزانه و جبران کسری 
بودجه نداش��ته است؛ افزایشی که به طور حتم به معادن 
لطمه می زند و این بخش مهم در اقتصاد کشور را بیش 
از پی��ش از پا خواهد انداخ��ت. حداقل اتفاقی که باوجود 
این میزان حقوق دولتی می افتد این است که طرح های 
توسعه ای در حوزه معدن با تنگنا مواجه می شوند، چراکه 
معدندار باید حجم زیادی از سرمایه خود را صرف پرداخت 
حقوق دولتی کند. در حقیقت افزایش میزان حقوق دولتی 
در ح��وزه مع��دن نتیجه معکوس دارد، ای��ن در صورتی 
است که صنعتگر، تولیدکننده و معدندار نیاز به تشویق و 
تسهیلات دارد تا بتواند با رونق کسب وکار خود در راستای 

رشد اقتصادی کشور گام بردارد.

لزوم اصلاح قیمت مواد معدنی
در ادامه بابک بهادریان کارش��ناس گروه معدن در مرکز 
پژوهش های مجلس گفت: در بودجه س��ال ۱۴۰۰ دولت 
پیشنهاد چهار هزار میلیارد تومان را مطرح کرد که عددی 
بر مبنای واقعیت ها بود. اما تصمیمی که مجلس شورای 
اسلامی گرفت و عدد ۱۰ هزار میلیارد تومان را پیشنهاد داد 

به طور کامل غیرکارشناسی و غیرواقعی بود.
این کارشناس گروه معدن در مرکز پژوهش های مجلس 
تصریح کرد: دولت موظف است که حقوق دولتی را افزایش 
ده��د اما این در حالی بوده که درآمدهای بخش معدن به 
طور مثال سنگ آهن افزایشی نبوده است. بیشتر فعالان 
معدنی به دلیل شیوع ویروس کرونا و مشکلات اقتصادی 

با کمبود درآمد مواجه بوده اند.
بهادریان با اشاره به راهکارهای دولت برای تحقق بودجه 
سال ۱۴۰۰ و درواقع تحقق تصمیم مجلس، گفت: افزایش 
قیمت مواد معدنی از جمله یکی از راهکارهاست. یعنی یا 
دولت باید مبلغ مطرح شده را از معدنکاران دریافت کند که 

به دلیل مشکلات اقتصادی چندان عملیاتی نیست یا اینکه 
قیمت مواد معدنی را اصلاح کند و موجب افزایش قیمت ها 

شود.

مجلس کارشناسانه عمل نکرد
این کارشناس گروه معدن در مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینکه مجلس در تصمیم گیری 
برای بودج��ه ۱۴۰۰ راه کارشناس��ی را در پیش نگرفت، 
تصریح کرد: در س��ال ۹۹ حقوق دولت��ی دو هزار و ۸۰۰ 
میلیادر تومان پیش بینی شد اما در عمل پنج هزار میلیارد 

تومان محقق شد و از معدنکاران دریافت شد.
در واق��ع اینجا بود که مجلس تصمیم اش��تباه را گرفت 
و تص��ور کرد که دولت این رقم را کم دیده اس��ت و به 
واقعیت ها توجه نکرده است. این در حالی بود که افزایش 
دریافت حقوق دولتی صرفا به دلیل پرداخت بدهی های 
ایمیدور بود که آمار را به پنج هزار میلیارد تومان رس��اند. 
بهادری��ان با اش��اره به ضع��ف مجل��س در جمع آوری 
اطلاع��ات و آمار گفت: متاس��فانه نمایندگان مجلس از 
دانش کافی برای چنین تصمیمی برخوردار نبودند و حتی 
از کارشناسان هم بهره نبردند. درواقع مرکز پژوهش های 
مجلس در جریان چنین تصمیمی قرار نگرفت. در حالی 
که انتظار می رفت چنین عمل شود. به هر حال برای سال 
۱۴۰۱ انتظار ما این است که به نظر کارشناسان هم توجه 
ش��ود .این کارشناس گروه معدن در مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اس��لامی تصریح کرد: تصمیم مجلس 
در خصوص بودج��ه ۱۴۰۰ عملا دولت را در برابر عمل 
انجام شده قرار داد که تبعات آن را معدنکاران دیدند. به 

دنبال چنین تصمیماتی معادن کوچک و متوس��ط و در 
کل اقتصاد کشور است که ضرر می بیند. در واقع معادن 
بزرگ که در هر ش��رایطی توان پرداخت حقوق دولتی را 
دارند اما این معادن کوچک هس��تند که فش��ار اصلی را 

تحمل می کنند.

سرکوب قیمت مواد معدنی
بهادریان با بیان اینکه ش��اید مجلس با چنین تصمیمی 
به دنبال واقعی ش��دن قیمت هاس��ت،  ادامه داد: متاسفانه 
سال هاست که از طرف دولت قیمت مواد معدنی سرکوب 
شده اس��ت. این موضوع به خصوص در زنجیره فولاد از 

جمله سنگ آهن به طور کامل مشهود است.
این ماده معدنی در کشور حتی کمتر از نصف قیمت جهانی 
معامله می شود. مجلس این موضوع را در نظر گرفته که 
قیمت جهانی این ماده معدنی چشمگیر است بنابراین چرا 
باید حقوق دولتی کمتری دریافت شود. به این ترتیب شاید 
بتوان گفت که مجلس با چنین تصمیمی قصد فش��ار بر 
دولت برای واقعی ش��دن قیمت ها را داش��ته اس��ت. این 
کارش��ناس گروه معدن در مرک��ز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینکه باید با برنامه ریزی پیش 
رفت، تصریح کرد: برای واقعی ش��دن قیمت ها باید یک 
برنامه ری��زی اصولی صورت گی��رد و معدنکاران و به کل 
تمامی بخش های اقتصادی تکلیف خود را بدانند، نه اینکه 
با برنامه های ناگهانی بیشتر آنها را گمراه کنیم. متاسفانه 
دولت هیچ اقدامی برای واقعی کردن قیمت ها انجام نداد 
بعد هم به ناگهان مجلس در این راستا حرکت کرد که تنها 

سبب گمراهی و کاهش توان فعالان اقتصادی می شود.
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دومینوی افزایش حقوق ها، دوراهی تصمیم ساز دولت 
جدید اس��ت، می توان با حل ریشه ای مشکلات به 
معیش��ت مردم کمک کرد اما با روند افزایش حقوق 
بدون پش��توانه مالی، باید ش��اهد ابرتورم در کشور 
باشیم. مارپیچ قیمت- دستمزد یک نظریه در اقتصاد 
کلان است که برای توضیح رابطه علت و معلولی بین 
افزایش دستمزد و افزایش قیمت ها یا تورم استفاده 
می ش��ود. این نظریه بیان می کند ک��ه وقتی تورم 
بالا می رود، دس��تمزدها به تناسب آن افزایش پیدا 
می کند و س��پس تورم مجددا افزایش ایجاد خواهد 
کرد. چرخه ای که در آن، افزایش قیمت و دستمزدها 
از یک بخش به بخش دیگر منتقل می شود. مارپیچ 
قیمت-دستمزد نشان می دهد که افزایش دستمزد، 
درآمد یک بار مص��رف را افزایش می دهد. اصطلاح 
درآمد یک بار مصرف، به معنی درآمدی اس��ت که 
ب��رای مصرف خانگ��ی، پس انداز و س��رمایه گذاری 
در دسترس اس��ت اما این افزایش درآمدی یک بار 
مصرف، موجب افزایش تقاضا برای کالاها و به طبع 

آن، قیمت ها می شود.
بالا رفتن قیمت ها نیز موجب افزایش مطالبات برای 
دس��تمزد بیشتر می شود که نتیجه آن به بالا رفتن 
هزینه های تولید و افزایش فشار بیشتر بر قیمت ها 
ختم خواهد ش��د. حال اگر کشوری به جهت مهار 
تورم دس��ت به تصمیم گیری برای افزایش دستمزد 
بزند اما پش��توانه مالی کافی نداشته باشد و اقدام به 
چاپ پول کند، تورم های آینده ممکن است ابرتورم ها 
را به وجود آورد. زیرا رشد تصاعدی عرضه پول باعث 
ابر تورم می ش��ود. به این صورت که با چاپ و پخش 
پول زیاد توسط بانک مرکزی، سطح عمومی قیمت ها 
افزایش می یابد و وقتی که بانک مرکزی با س��رعت 
بیش از حد به چاپ پول می پ��ردازد، نتیجه اش ابر 

تورم است.

نمونه های جهانی ابر تورم
به عن��وان مث��ال »زیمباب��وه« که زمان��ی یکی از 
اقتصادهای پیشرو در قاره آفریقا به حساب می آمد، 
تحت زمامداریِ دیکتاتوری به نام »رابرت موگابه«، 
خیلی زود مسیر نابودی اقتصادی را در پیش گرفت. 
زمانی در زیمبابوه، م��ردم با یک دلار زیمبابوه یک 
ق��رص نان می خریدند. چند س��ال بعد برای خرید 
همان ن��ان به اندازه ۱00 تریلیون دلار پول زیمباوه 
لازم بود! کار رفته رفته به جایی رس��ید که نرخ تورم 
ماهانه حدود 80 میلیارد درصدی را هم تجربه کرد. 
اتفاقی که در این کشور افتاد این بود که موگابه یکی 

از نزدیکان خود را به ریاست بانک مرکزی منصوب 
و اق��دام به چاپ پول بدون پش��توانه کرد. این امر تا 
ب��دان جا پیش رفت که در ژانویه 2008 عرضه پول 
از 8۱۱۴3 درص��د قبل از آن به 658 میلیون درصد 
رسید. با این همه، »رابرت موگابه« در سال 20۱7 در 
جریان یک کودتای نظامی از قدرت کنار گذاشته شد 
و وضعیت زیمبابوه از آن پس تا حدی بهتر شده است. 
اما حالا کشوری دیگر، جایگاه بالاترین نرخ تورم در 
جهان را از آنِ خود کرده است؛ ونزوئلا. سیاست های 
اقتصادی ونزوئلا با افزایش شدید دستمزدها موجب 
رش��د ناگهانی تورم ش��د. باورش س��خت است اما 
اقتصاد ونزوئلا زمانی مورد حسادت آمریکای جنوبی 
بود. این کش��ور که دارای بزرگ ترین ذخایر نفت در 
جهان اس��ت، زمانی ثروت هنگفت سرانه داشت. اما 
کسری بودجه دولت بر اثر کاهش درآمدهای نفتی 
و طرح های حمایتی بدون برنامه، دولت را مجبور به 
چاپ روزافزون پول برای تامین هزینه های خود کرد 
که این امر باعث ایجاد ابر تورم ش��د. به گونه ای که 
نرخ تورم در این کش��ور، در س��ال 2020 به 3000 

درصد رسید.
سیل اسکناس در آلمان پس از جنگ جهانی دوم

در تاریخ اقتصاد جهان نیز با نمونه های دیگری از ابر 
تورم در اثر چاپ پول بدون پشتوانه مواجه می شویم. 
یکی از برجسته ترین نمونه های ابر تورم در تاریخ پس 
از جنگ جهان��ی اول در جمهوری وایمار آلمان رخ 
داد. در آلمان بعد از جنگ جهانی اول بین سال های 
۱920 ت��ا ۱923 میلادی سیس��تم حکومتی وقت 
آلمان از مکتب��ی اقتصادی پیروی می کرد که چاپ 
پول بدون داشتن سرمایه سخت یعنی طلا را برای 
دولت ممکن می کرد. با توجه به هزینه سنگینی که 
آلمان باید برای غرامت جنگ پرداخت می کرد، دولت 
این کشور شروع به چاپ مارک کاغذی برای خرید 
مقادیری مشابه طلا و افزایش چرخه پول کرد. این 

کار باعث افزایش نقدینگی در جامعه و ظهور و البته 
قدرت سفته بازان شد که سبب ایجاد ابر تورم گردید. 
نس��بت شاخص قیمت ها در آلمان در نوامبر ۱923 
به آگوست ۱922 )تنها پانزده ماه پیش از آن(، نرخ 
تورم را به 322 درصد در ماه یا نرخ سالانه بیش از 3 
میلیارد درصد رساند. در شانزده ماهی که ابر تورم در 
این کشور حاکم بود، سطح قیمت ها به طور متوسط 

در هر ماه چهار برابر می شد.
اگر چه تورم شدید آلمان شناخته شده تر از ابر تورم 
مجارستان است، اما تورمی که بعد از جنگ جهانی 
دوم در این کشور روی داد بسیار بزرگ تر بود. تخریب 
اقتصاد کشور و افت ارزش شدید واحد پولی کشور در 
آثار جنگ، باعث شد حکومت تصمیم بگیرد تا پول 
چاپ کند و در کش��ور، سیل اسکناس راه بیندازد و 
این اقدام قیمت ها را به شدت بالا برد. سطح عمومی 
قیمت ها در مجارستان در فاصله آگوست ۱9۴5 تا 
ژوئیه ۱9۴6 با نرخ حیرت آور بیش از ۱9000 درصد 
در م��اه یا ۱9 درصد در روز افزایش یافت. حتی این 
ارقام بسیار بزرگ نیز تورمی که در بدترین روزهای ابر 
تورم در این کشورها تجربه شد را کمتر از واقع بیان 
می کنند. در اکتبر ۱923 سطح قیمت ها در آلمان با 
نرخ ۴۱ درصد در روز بالا می رفت. همچنین در ژوئیه 
۱9۴6 قیمت ها در مجارستان در هر روز بیش از سه 

برابر می شد.
نمون��ه دیگر از ابر تورم را می ت��وان در تاریخ اتریش 
جست وجو کرد. در بحبوحه جنگ جهانی، این کشور 
سیاس��ت چاپ پول بدون پش��توانه را برای کنترل 
مشکلات پیش آمده پی گرفت. به موجب این اقدام، 
از ژانویه ۱92۱ تا آگوس��ت ۱922، درحالی که پول 
در گ��ردش، 39 برابر ش��ده بود، قیمت ها ۱۱0 برابر 
شد و این یعنی ارزش واقعی اسکناس چاپ شده نیز 
کاهش یافت. مقاومت در برابر افزایش دستمزد؛ تنها 

راه دولت رییسی برای جلوگیری از وقوع ابر تورم.
نتیجه اینکه هر زمان با هدف کنترل اوضاع تورمی، 
دولت ها اقدام به چاپ پول بدون پشتوانه کردند، نه 
تنها مشکل حل نش��د بلکه به مشکل بزرگ تر نیز 
تبدیل ش��د. باید توجه داشت اینکه به دلیل اوضاع 
سخت معیشتی و افزایش نرخ تورم در کشور برخی 
اقشار خواستار افزایش حقوق هستند، هرچند ممکن 
است مس��کن موقت به حساب بیاید و تناسب بین 
تورم و حقوق را متصور کند اما با توجه به ش��رایط 
کنونی از جمله وضع فروش نفت، بدهی های دولت 
قبل و کسر بودجه، توجه به این مطالبه یعنی اقدام به 

چاپ پول و این راه حل مناسبی نخواهد بود.

ابرتورم در کمين اقتصاد ايران
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امروز برای آذربایجان بسیار مهم است؛ چراکه 
سرمنش�أ تحولی عظی�م در منطق�ه ورزقان 
آذربایجان ش�رقی خواهد ب�ود و امیدوارم که 
باع�ث ایج�اد گردش مال�ی، اش�تغال و رونق 
اقتصادی از لحاظ ملی و استانی و انتفاع مردم 

منطقه شود.

طرحی که س��ال گذش��ته محل مناقشه مجلس و 
دولت دوازدهم بود، با اصلاحاتی در ش��رف تصویب 
در مجلس است. مرکز پژوهش   های مجلس با ارزیابی 
طرح نمایندگان مجلس ب��رای تنظیم بازار زنجیره 
فولاد، مشکل عمده این شیوه از تنظیم   گری را الزام 
همه بازیگران فولادس��از به عرضه محصولات خود 
به بورس کالا عنوان کرده اس��ت. این مشکلی است 
که پیش ت��ر در طرح معاون اقتصادی رئیس   جمهور 
در دولت دوازدهم هم به شکل دیگری وجود داشت 
و فضای صنعت فولاد را حد فاصل پاییز و زمس��تان 
۱399 متش��نج کرد. در آن زمان مجلس در مقابل 
طرح محمد نهاوندیان طرحی را در کمیسیون صنایع 
و مع��ادن مطرح کرد که مهم ترین بخش آن عرضه 
همه ارقام فولادی تولید داخ��ل در بورس کالا بود. 
هیچ یک از آن دو طرح به دلیل فش��ار فولادسازان 

و مخالف��ت برخ��ی از نهادها به تصویب نرس��ید تا 
اینکه اخیرا مجلس دوباره به سمت تدوین سیاستی 
مشخص برای تنظیم بازار فولاد کشور حرکت کرده 
اس��ت. طرح جدید  درصدد اس��ت تا 9چالش جدی 
صنع��ت و بازار ف��ولاد را حل و فصل کند. این مرکز 
توصیه کرده نمایندگان از الزام همه سازندگان خرد و 
کلان به عرضه محصولات خود در بورس کالا دست 
کشیده و طرح را با این ملاحظه به تصویب برسانند.

از آنجا که زنجیره فولاد ایران با چالش های متعددی 
روبه روس��ت س��اماندهی این بخش از نظ��ر بازوی 
پژوهش��ی مجلس اهمیت دارد. ب��ه همین منظور 
این مرکز در گزارشی به بررسی نحوه صحیح تغییر 
فض��ای بازار فولاد حرکت کرده اس��ت. از نظر مرکز 
پژوهش   های مجلس، از جمله چالش های ساختاری 
زنجی��ره ف��ولاد می توان ب��ه »عدم ت��وازن زنجیره، 
ابه��ام در تحقق برنامه های توس��عه صنعت فولاد«، 
»عقب ماندگی در زمینه اکتشافات معدنی«، »چالش 
تامین مواداولیه«، »فراهم نبودن زیرساخت ها )تامین 
آب، بنادر، راه آهن و... («، »س��اختار معیوب تعیین 
قیمت حامل   های انرژی«، »سیاس��ت های نادرست 
تنظیم ب��ازار«، »بهره   وری پایی��ن«، »بی توجهی به 
ارتق��ای فن��اوری« و »فقدان س��امانه های آماری و 

اطلاعاتی جامع در زنجیره فولاد« اشاره کرد.
طرح جدید که در گزارش جدید کمیسیون صنایع و 
معادن، عنوان آن به طرح »توسعه، تولید و نظارت بر 
زنجیره فولاد« تغییر یافته برمبنای اصلاح روندهای 
فعلی تنظیم بازار زنجیره فولاد تدوین شده است. از 
جمله نقاط قوت این طرح می توان به این نکته اشاره 
کرد که در ط��رح حاضر به کلیه حلقه های زنجیره 
ارزش فولاد توجه ش��ده و برای حمایت و توس��عه 
صادرات محصولات زنجیره فولاد پیشنهادهایی ارائه 
شده که اجرای صحیح آنها می تواند علاوه بر تامین 
نیاز داخل کشور، موجب صادرات پایدار محصولات 
زنجی��ره فولاد ش��ود. از جمله ایراده��ای این طرح 
می توان به الزام کلیه تولیدکنندگان زنجیره فولاد به 
عرضه محصولات خود در بورس کالا اشاره کرد که 
با توجه به واقعیات موجود، امکان عرضه محصولات 
زنجیره فولاد توس��ط کلیه تولیدکنن��دگان به ویژه 
تولیدکنندگان کوچک و متوسط و برخی واحدهایی 
ک��ه دارای قراردادهای بلندم��دت تامین مواد اولیه 
هس��تند، امکانپذیر نخواهد بود و بازار زنجیره فولاد 

کشور با چالش روبه رو خواهد شد.
طرح حاضر با شناسایی برخی از آسیب های زنجیره 
ف��ولاد، درص��دد حل آنها ب��وده و تا ح��دی در این 

مرکز پژوهش   های مجلس در گزارشی اعلام کرد:

در  مـا ن ۹ چالش با ز  ا ر فو  لا د
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خصوص موفق بوده اس��ت، بنابراین باتوجه به 
آنکه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اس��لامی در ویرایش جدید گزارش کمیسیون 
بخش قابل توجهی از ایرادهای ویرایش قبلی را 
مرتفع کرده، با کلیات این طرح موافق است ولی 
کماکان پیشنهاد می شود در برخی احکام اعم 
از الزام به عرضه محصولات همه تولیدکنندکان 
در ب��ورس کالا و ایج��اد کمیته جدی��د برای 
سیاستگذاری در صنعت فولاد تجدیدنظر انجام 
ش��ود. در صورت عدم اصلاح، این موارد مستعد 
ایجاد مشکلات جدید برای زنجیره فولاد کشور 

خواهد بود.

  وضعیت صنعت فولاد ایران
توسعه صنعت فولاد در دنیا یکی از شاخص های 
مهم صنعتی بودن کشورهاست. درحال حاضر 
چین بزرگ ترین تولیدکننده )سهم 53 درصدی( 
و مصرف کننده )سهم 5۱ درصدی( فولاد جهان 
است و نقش تعیین   کننده   ای در بازار فولاد دنیا 
دارد. ای��ران نیز در جایگاه دهمین تولیدکننده 
بزرگ فولاد دنیا قرار گرفته است به طوری که 
در س��ال ۱399 بی��ش از 30 میلیون تن فولاد 
تولید کرده و بر اساس پیش بینی های انجام شده 
این میزان در سال ۱۴00 به بیش از 32 میلیون 

تن خواهد رسید.
دسترسی به منابع عظیم گازی در ایران نیز این 
کشور را به بزرگ ترین تولیدکننده آهن اسفنجی 
بر پایه گاز در دنیا تبدیل کرده اس��ت. بر اساس 
سند چشم   انداز افق ۱۴0۴ ایران، ظرفیت تولید 
فولاد کشور باید به 55 میلیون تن برسد. از سال 
۱392 ت��ا ۱399تولید فولاد خ��ام در ایران به 
طور متوسط س��الیانه با رشد 9 درصدی همراه 
ب��وده و با فعال ش��دن ظرفیت   های حلقه   های 
مختلف زنجیره فولاد کشور، علاوه بر تامین نیاز 
داخلی، امکان صادرات محصولات زنجیره فولاد 
به سایر کشورها نیز فراهم شده  است. در سال 

۱399 کل ص��ادرات زنجیره فولاد از نظر وزنی 
2/ ۱3میلیون تن و از نظر ارزش��ی ۴/ ۴میلیارد 
دلار بوده اس��ت، این مقدار در س��ال ۱398 از 
نظر وزن��ی 5/ 2۴ میلیون تن و از نظر ارزش��ی 
5/ 3میلیارد دلار بوده اس��ت؛ بنابراین صادرات 
محصولات زنجیره فولاد در سال ۱399 نسبت 
به س��ال گذش��ته از جهت وزنی ۴6 درصد و از 
جهت ارزش��ی ۱7 درصد کاهش یافته که علت 
آن شرایط ناشی از شیوع بیماری کرونا و تاثیر 
آن بر تجارت جهانی و سیاست های تنظیم بازار 
دولت اعم از ممنوعیت صادرات و وضع عوارض 
صادراتی بر مواد اولیه معدنی بوده است؛ از این رو 
به دلیل افزایش قیمت های جهانی کاهش ارزش 
صادرات کمتر از کاهش می��زان وزنی صادرات 
بوده است. عمده صادرات سنگ آهن، کنسانتره 
و گندل��ه به مقصد چین و عمده صادرات فولاد 
و محصولات فولادی به کشورهای جنوب شرق 

آسیا، عراق و افغانستان انجام شده است.
بررسی مصرف فولاد در ایران نشان می دهد که 
مصرف )ظاهری( فولاد در س��ال ۱399 در بازه 
۱5 تا 20 میلیون تن بوده اس��ت. این در حالی 
اس��ت که برآوردهای غیررسمی، میزان مصرف 
واقعی فولاد کشور را ۱2 تا ۱۴ میلیون تن نشان 

می دهد. با در نظر گرفتن ش��اخص های کلان 
اقتصادی کشور، شرایط تحریم و شیوع ویروس 
کرونا، در س��ال ۱۴00 نیز میزان مصرف فولاد 
کشور مانند سال ۱399 خواهد بود. بنابراین در 
عین تامین پایدار نی��از داخلی، توجه به مقوله 
صادرات یکی از الزامات توسعه متوازن زنجیره 

فولاد در کشور است

  مشکلات فولاد از منظر مرکز 
پژوهش   های مجلس

مرک��ز پژوهش   های مجلس تاکی��د دارد به جز 
مسائلی نظیر تنظیم بازار و نبود سرمایه گذاری 
در تولی��د و فرآوری س��نگ آه��ن و گندله که 
نیازمند  میلیاردها دلار س��رمایه گذاری اس��ت، 
صدور بخشنامه   های مخالف ضربه بدی به فضای 
کس��ب و کار در این صنعت و ب��ازار وارد کرده 
است. این مرکز تاکید دارد تعدد بخشنامه   ها و 
دس��تورالعمل   های صادره ازسوی ستاد تنظیم 
ب��ازار موج��ب ایج��اد بوروکراس��ی پیچیده و 
ابهام   های متعدد در تنظی��م بازار زنجیره فولاد 
شده و تصمیمات خلق   الساعه و غیرکارشناسی، 
آینده این صنع��ت را با مخاطراتی روبه   رو کرده 
است. بررسی آمار و اطلاعات ارائه شده ازسوی 
شرکت بورس کالا و گمرک ایران نشان می دهد 
که بخشنامه   ها و دستورالعمل   های صادره نه تنها 
موجب عرضه کالا در بازار داخلی و تامین پایدار 
نیاز زنجیره نشده است، بلکه در برهه   هایی قیمت 
فولاد و محصولات فولادی به بیش از ۱20 درصد 
قیمت های جهانی نیز رسیده است. بر این مبنا، 
این مرکز با عرضه محصولات فولادی در بورس 
کالا و تنظیم بازار این بخش به شکلی شفاف و 
بازارمحور موافق است؛ با این حال این مرکز در 
سند خود توصیه کرده این سیاست با ملاحظاتی 
ب��رای آزادی بازیگران کوچ��ک از این قانون به 

تصویب برسد.

توسعه صنعت 
فولاد در دنیا یکی 

از شاخص های 
مهم صنعتی بودن 

کشورهاست. 
درحال حاضر 

چین بزرگ ترین 
تولیدکننده )سهم 

۵۳ درصدی( و 
مصرف کننده )سهم 
۵۱ درصدی( فولاد 

جهان است و نقش 
تعیین   کننده   ای در 

بازار فولاد دنیا 
دارد. ایران نیز 

در جایگاه دهمین 
تولیدکننده بزرگ 

فولاد دنیا قرار گرفته 
است به طوری که 

در سال ۱۳۹۹ 
بیش از ۳۰ میلیون 

تن فولاد تولید 
کرده و بر اساس 

پیش بینی های انجام 
شده این میزان در 

سال ۱۴۰۰ به بیش 
از ۳۲ میلیون تن 

خواهد رسید
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بحث از صنعت فولاد، درباره دنیایی است بزرگ که 
زندگی ما را شکل می دهد. یک صنعت فولاد بهره   ور 
با س��طح بالایی از پایداری و تاب   آوری که بتواند در 
تندبادهای اقتصادی و بحران های زیس��ت   محیطی 
دوام آورد، نقطه آرمانی تحلیلگران صنعت اس��ت. 
موضوعی ک��ه دکتربهم��ن عیاررضای��ی روی آن 
دس��ت می   گذارد. این چه��ره قدیمی صنعت فولاد 
در گفت وگویی تفصیلی ب��ا ماهنامه جهان معدن، 
سعی کرده مسیر را برای اصلاح عمیق صنعت فولاد 

باز کند.
عیاررضای��ی که س��ابقه عضوی��ت در هیات مدیره 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان را در پرونده دارد، از 
حامیان و مشارکت   کنندگان در ساخت مجتمع   های 
بزرگ فولادی کش��ور در مجموعه   های فولاد کاوه 
جنوب، فولاد صبا و فولاد هرمزگان اس��ت. رضایی 
که از موسس��ان شرکت توس��عه معادن روی ایران 

نی��ز اس��ت، در پرونده کاری خود س��ابقه س��ال ها 
حض��ور در مدیریت بخش فولاد را ب��ه یادگار دارد. 
عیاررضای��ی در بحث خود، دان��ش را نقطه ضعف 
عمده نظ��ام مدیریت صنعت فولاد می   داند. رضایی 
که ش��ناخت دقیقی از بازیگران بین المللی فولاد و 
ترنده��ای روز جه��ان دارد، در این گفت وگو ضمن 
نقد سیاس��تگذاران صنعت فولاد، نبود نگاه علمی و 
اقتصادی در بین مدیران این صنعت را عاملی برای 
زمین   گیر ش��دن بهره   وری در بسیاری از واحدهای 
تولیدکننده می   داند و می   گوید: »اینکه  تولید فولاد 
در ایران را با شرایط کنونی)اقتصاد یارانه ای(سودآور 
می   دانند نه درس��ت اس��ت، نه علمی.« از نظر این 
پیشکسوت، مهم ترین هدف کنونی سیاستگذاران 
باید تغییر مس��یر صنع��ت فولاد به س��مت تولید 
محصولات کم   کربن   ، س��بک، مق��اوم و البته ارزان 
است تا هم محیط زیست آسیب نبیند و هم اقتصاد 

به معنی دقیق کلمه جاری شود.  
     آقای دکتر یادتان هست چطور وارد صنعت 

فولاد شدید؟
من همزم��ان با فعالی��ت افراد خوش��فکری نظیر 
مهندس محلوجی و دکتر بانکی وارد صنعت فولاد 
ش��دم و از این افراد بس��یار آموختم و این تجربیات 
امروز برای من بسیار راهگشاست. وقتی به گذشته 
صنعت فولاد ن��گاه می   کنم، افرادی از این جنس را 
می   بین��م که چه درک درس��تی از مدیریت صنعت 
فولاد داشتند. بخشی هم به نگرشی برمی   گردد که 
از سال ۱370 تا ۱373 آقای مشایخی به ما آموخت. 
یادم هست آن دوره من و افرادی نظیر آقایان هراتی 
نیک، صادقی، لنکران��ی یا آقای باقریان که الان در 
آلمان ساکن است و زمانی معاون وزیر بود، یا آقای 
پالیزدار، یا آقای چیت   ساز سر کلاس دکتر علینقی 
مشایخی که از دانش��گاه MIT آمریکا آمده بودند 

در گفت   وگو با بهمن عیاررضایی، سیاستگذاری در صنعت فولاد تحلیل شد؛

سياه و سفيد صنعت فولاد

س�یاه و س�فید صنعت فولاد در گفت وگوی تفصیلی با بهمن عیاررضایی، تحلیلگر ارش�د این صنعت بررس�ی ش�د. وی ضمن نقد سیاستگذاران 
صنعت فولاد، فقدان نگاه علمی و اقتصادی را عاملی در کاهش بهره وری در بسیاری از واحدهای تولیدی صنعتی می داند. اقتصاد یارانه ای ایران و 

بهره مندی صنعت فولاد از سوبسید انرژی محور دیگر موضوع مورد بحث در این گفت وگو است.
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ایران، نشس��تیم و استراتژی صنعت فولاد را از 
ایش��ان آموختیم. طرح ت��وازن فولاد محصول 
همان دوره است. همچنین یکی از شرکت های 
معتبر که انگلیس��ی بود، به ای��ران آمد و کار را 
به ما آموزش    داد. طرح   های برجس��ته   ای نظیر 
مبارکه پیش از این دوره ش��روع شده بودند اما 
فولاد خوزستان و بس��یاری از طرح   های دیگر 
محصول همین تفکر بودند. طرح   هایی که امروز 

منبع تولید ثروت هستند.  
  اما ما که س�ر آدم   ها صحب�ت نداریم. ما 
سر نهادها، سر نتایج و تبعات و سیاست   ها 
بح�ث داری�م. نگ�رش سیس�تمی این را 

می   گوید.
بله ولی تبعات سیاس��ت و ساخت سیستم به 
همین آدم   ه��ا بر   می   گردد. پیتر دراکر می   گوید 
که 80 درصد موفقیت ی��ک مجموعه به دلیل 
نقشی است که مدیر ایفا می کند. ببینید تمام 
چیزها که می   بینید حاصل کار ماس��ت. البته 
من هم مش��کل دارم ولی در مقام مسوول این 
مشکل منافع همه را به خطر می   اندازد. کشور را 
دچار دردسر می کند. مدیر وقت مسوول است 
و باید س��اختار را درست کند. تحقیقات را باید 
درست کند. تعریف یونسکو همین است. اینکه 
کسی س��واد دارد که بتواند در اطرافش تغییر 
و تبدی��ل ایجاد کند. حرفم این اس��ت که اگر 
مدیر امروز ما سواد داشته باشد، این رویه   های 
غلط    را اصلاح می کند. اگر هم اصلاح نمی   کند 

یا عمدی دارد یا دانش ندارد. جز این نیست.
   ب�ه نکته خوبی اش�اره کردی�د. تعارض 
مناف�ع و نظ�ام دانش برای س�اختن یک 
سیس�تم درس�ت اهمیت دارن�د. با این 
تفاس�یر صنعت فولاد امروز چه شرایطی 

دارد؟
در این باره س��والات بسیار است اما چیزی که 
بای��د پیش از هر چیزی مطرح ش��ود وضعیت 
خ��ود صنعت اس��ت. م��ن بارها در جلس��ات 
رس��می به مقامات و سیاستگذاران گفته   ام که 
با روش فعلی صنع��ت نمی تواند رقابت   پذیری 
خود را حفظ کند چون س��ودده نیس��ت. مثلا 
یک بار جایی بودیم که برخی مسوولان کشور 
مثل آقای نعمت   زاده وزیر وقت یا کارشناس��ان 
و مدیران��ی خب��ره مث��ل مهن��دس عرفانیان 
ک��ه مبارکه را س��اخته یا آقای اس��لامیان که 
مدیرعامل آن ب��وده حضور داش��ته    اند، موارد 
مدنظ��رم را گفت��م. گفتم که ف��ولاد مبارکه با 
این وضعیت س��ودده نیس��ت. دوستان طوری 
ب��ه من ن��گاه کردند که انگار اش��تباه می   کنم. 
مدام هم تکرار می   کردند که فرآیند ما س��ودده 

اس��ت. آنجا من اس��تدلال کردم که اگر ش��ما 
میانگین قیمت جهانی برق را بگیرید آن موقع 
می   فهمید که چقدر سوبسید می   دهید. ما گاز 
را آن موقع یک تا دو سنت برای هر مترمکعب 
می   خریدی��م. در صورتی که هر مترمکعب گاز 
آن موقع 27س��نت بود. ای��ن یعنی ما گاز را به 
مراتب ارزان   تر می   خریدیم. سنگ آهن را هم از 
معادن ارزان   تر می   خریدیم. محاسبه من نشان 
   داد که این پروسه ضررده است. سوال مهم این 
اس��ت که چرا باید این مس��یر ضرردهی ادامه 
پی��دا کند؟ چطور ژاپن که م��واد اولیه   اش اعم 
از نفت یا س��نگ معدن را از ۱۱هزار کیلومتر از 
خاورمیانه و استرالیا یا برزیل می گیرد، فولاد را 
با سود تولید می کند اما ما زیان می   دهیم؛ اصل 
مساله همین اس��ت که اگر تولید ما اقتصادی 

   نشود مدیریت ما مشکل دارد.
  فک�ر می   کنم این نگ�رش در همه صنایع 
کشور ش�ایع اس�ت. فکر می   کنید کدام 

مکانیزم این رویه را تقویت می کند؟
م��ن فکر می   کنم که تمام س��وءمدیریت   ها در 
پش��ت این نظام اعطای سوبس��ید پنهان شده 
است. با اینکه این موارد را همان موقع به آقای 
نعمت   زاده و برخی دیگر از وزرا یادآور شدم ولی 
اتفاقی نیفتاد. اینکه دلار بالا می رود و مجموعه، 
در نهایت محصول خود را گران   تر می   فروشد و 
این به پای مدیر نوش��ته می شود خلط مبحث 
است. اسمش هرچه هس��ت، مدیریت نیست. 
بازار خوب کار می کند و تقاضا هس��ت. این چه 
ربطی ب��ه مدیر دارد. همین نگرش اس��ت که 
باعث می ش��ود مدیر ف��ولادی بتواند ادعا کند 
س��ود کردم. چیزی که ذاتا صحت ندارد. البته 
با توجه به س��اختار صنایع فولاد ایران می توان 
اقداماتی کرد ک��ه مثلا اعطای یارانه به صنایع 
فولاد به س��متی مناسب بهینه شود. راهی که 
آن موق��ع پیش��نهاد کردم این ب��ود که بخش 

فولاد همه آورده خود ناش��ی از سوبسید را در 
صندوقی بگذارد و آن را صرف س��رمایه گذاری 
در زیرساخت و توسعه صنعت فولاد کند، صرف 
نیروگاه   سازی کند و مسائلی که کمبود دارد را 

پوشش دهد.
  ب�ه نظر می رس�د ای�ن به دس�ت   اندازی 
دولتی   ه�ا به س�اختار صنعت ف�ولاد هم 
مربوط است. اینکه هزینه تولید را بیهوده 

بالا می   برند.
بل��ه. اگ��ر مدیری به بخ��ش ف��ولاد می   آید و 
می   گوید من از کف قیمت های جهانی، س��نگ 
آهن می   خرم، برق و آب و گاز آزاد می   خرم و با 
این قیمت ها می توانم در سطح اقتصادی تولید 
کنم، این مدیر آدم باعرضه   ای اس��ت. این البته 
نکته اول اس��ت. سوبسید از جهت دیگری هم 
نظام تفکر و مدیریت بخش فولاد را زیر س��وال 
برده اس��ت. الان در ظرفیت   های تولید فولاد، 
ما واحدهای 5/ ۱ میلیون تنی فولاد تاس��یس 
می   کنیم و فکرمی   کنیم به   صرفه است. بسیاری 
می   گوین��د واح��د یک میلیون تنی م��ی   ارزد. 
برخ��ی حتی می   گویند بروید ۴00هزار تن هم 
ایج��اد کنی��د و این هم باز بر می   گ��ردد به آن 
سوبس��ید که پرداخت می ش��ود. این در حالی 
اس��ت که در ایران ظرفیت کارخانه فولاد باید 
بالای 3 میلیون تن باش��د تا ابعاد کار اقتصادی 
ش��ود. در دنیا 20 میلیون تن و گاه 30 میلیون 
ت��ن ظرفیت ی��ک کارخانه فولاد اس��ت. حالا 
به خاطر ش��رایط اجتماعی یا سیاس��ی، کمی 
اقتصاد را کمرن��گ می   کنیم. اما نه در این حد 
که ظرفی��ت 3 میلیون تن را ب��ه ۴00 هزار تن 
تقلیل دهیم. این   ها ظرفیت   های غیراقتصادی 
است که به ایجاد شرکتی زیان ده ختم می شود. 
روند ساخت صنعت فولاد زمانی غیراقتصادی 
می ش��ود که مشاور ما که مستقل هم نیستند، 
می   روند ای��ن اعداد را تایی��د می کنند و برای 
دریافت مجوز لابی می کنند. قیمت برق و گاز 
را پایین حساب می کنند تا کار اقتصادی شود. 
وقت��ی همه اینها را پایین حس��اب کنیم دیگر 

تولید سخت نیست. 
    در حوزه ارقام تولید هم این سرگشتگی 
وجود دارد. سیاستگذاری کشور در حوزه 

محصولات فولادی را چطور می   بینید؟
الان بیش��تر تولیدات ما طویل هستند. بالای 
50 درصد. تولیدات ما در بخش تخت اما کافی 
نیست. بخشی از تولیدات تخت ما نظیر اسلب 
را مبارک��ه، هرمزگان و بعد خوزس��تان تولید 
می کن��د. ولی در این بخش تناس��ب نداریم و 
ای��ن موضوع دلایلی دارد که بخش��ی از آن به 

از آنجا که صنعت 
فولاد یارانه 

بالایی دریافت 
می کند و بر 

سودهای کلانی 
که در زنجیره 
معدن و فولاد 

وجود دارد مسلط 
است، درآمدهای 

بالایی عاید 
کشور می شود. 

اما مشکلات 
فولاد زیر این 

لایه جذاب پنهان 
شده به طوری 

که باور قالب این 
است این صنعت 
به شکلی دانشی 
توام با سوددهی 
مناسب مدیریت 
می شود. باوری 

که صحت ندارد. 
البته صنعت 

فولاد ایران به 
دلیل دسترسی 
عمده به منابع 
معدنی، منابع 

انرژی و نیروی 
کارآمد یا نزدیکی 

به آب   های آزاد 
پتانسیل بالایی 

برای سودده 
شدن حتی بالاتر 

از جایی نظیر 
ژاپن دارد
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اداره گران کارخانه و پرداخت سوبسید مربوط است 
اینجا باز ه��م ایراد داریم اینکه گران اداره می   کنیم 
چ��ون سوبس��ید می   گیری��م. یک��ی از آنها ضعف 
مدیریت هاس��ت. البته من می   پذیرم که هر منطقه 
اعم از خاورمیانه یا اروپا اقتضائات س��رمایه گذاری 
خاص خود را دارد. اما اگر تمام عوامل را ثابت بگیرم 
ما واقعا از دنیا عقبیم. یادم هست زمانی که قرار بود 
طرح س��اخت 8طرح فولادی ۴00هزار تنی اعلام 
ش��ود، به همراه گروهی از دوس��تان پرسیدیم راز 
احداث این همه مجتمع فولاد چیست؟ که گفتند 
آقای رئیس   جمهور به استان   ها قول اشتغال داده   اند. 
م��ن همانجا به این مصوبه اعت��راض کردم و گفتم 
واحد ۴00هزار تنی برای بخش فولاد غیراقتصادی 
اس��ت. خودم را هم از این کار کنار کشیدم. قرار بود 
من مس��وولیت را به عهده بگیرم و کار   های ساخت 
و توس��عه را انج��ام دهم ولی در نهای��ت نپذیرفتم. 
استدلالم این بود که همین طرح   های 5/ ۱میلیون 
تنی که برای اح��داث آنها برنامه   ریزی کرده   ایم هم 
به سختی اقتصادی هستند چه برسد به پروژه   های 
۴00هزار تنی. خب طرح   های ۴00هزار تنی چنان 
که گفتم عمدتا سیاس��ی بودند. بعدها هم در قالب 
پروژه   های 800هزار تنی اجرا و افتتاح شدند. هرچند 
احداث برخی طرح   های فولادی تا ۱5سال هم طول 
کشید. این در حالی است که ما فولاد هرمزگان را با 

ظرفیت 5/ ۱میلیون تن ۴ساله ساختیم.
  می   دانی�م که بخ�ش زی�ادی از تولید فولاد 
در ای�ران به ش�یوه ق�وس الکتریک�ی انجام 
می ش�ود. مش�تاقم بدانم این ادع�ا که روش 
قوس الکترونیکی روش�ی منس�وخ در جهان 
اس�ت و بهره   ور نیس�ت و با صرف برق بسیار 

زیاد پروسه تولید فولاد را پیش می   برد، چقدر 
واقعیت دارد؟

وقتی که پارس جنوبی کش��ف ش��ده ب��ود و منابع 
گاز بس��یاری در دس��ترس بود، واقعا مقامات کشور 
نمی   دانس��تند که گاز را چه کنند. خب هنوز کش��ور 
لوله   کشی گاز نشده بود که مصرف کشور زیاد شود که 
بگویید در آن جا مصرف می ش��ود. آنها آمدند گفتند 
بروید دنبال صنایع انرژی   بر. اید   ه   ای که البته چندان 
بد هم نب��ود. در روش قوس الکتریکی مبنای اصلی 
تولید س��وزاندن گاز اس��ت که آلایندگی آن کمتر از 
بقیه مدل   هاس��ت و حتی می توان ادعا کرد این روش 
دوستدار محیط زیست اس��ت. در جهان برای تولید 
فولاد از زغال سنگ استفاده می شود. به تعریف دیگر 
65 درصد جه��ان با روش کوره بلند ف��ولاد را تولید 
می کنند. سوال این است که اگر شما این روش قوس 
الکتریکی را ببرید آلمان و از آن در تولید فولاد استفاده 
کنید، آیا کار درس��تی اس��ت؟ که پاسخ منفی است. 
چرا؟ چون هزینه انرژی آنجا بسیار بالاست. تکنولوژی 
تولید را باید نسبت به محیط آن تعریف کرد. شما اگر 
بروید روس��یه از روش قوس الکتریکی استفاده کنید 
خطا کرده   اید چون زغال سنگ   های روسیه که قدرت 
سوخت آن بالاست را می توان به راحتی مورد استفاده 
ق��رار داد. پس انتخاب روش ای��ران برای تولید فولاد 
در روسیه غلط اس��ت. البته هیچ کدام از این روش ها 
بالذات غلط نیست. منتها باید فهم اقتصادی داشت. 
الان ترکیه هیچ منبعی ندارد. نه س��نگ آهن، نه گاز 
و ن��ه ماده خام. ولی ترکیه با واردات 20 تا 25 میلیون 
تن قراض��ه کار خود را پیش می   ب��رد و تولیدش هم 

اقتصادی است.
  برخی معتقدند مدل توسعه    انتخاب شده در 

ایران مدل خوبی نبود و با محیط زیست قرابت 
ندارد. می   خواس�تم ببینم از نظر شما چگونه 
می توانیم مدلی از صنعت فولاد را پیش ببریم 
که هم پایداری و تاب   آوری کشور لطمه نبیند 
و هم شاهد تکرار بحران های زیست محیطی 

نباشیم؟
مدیر با دانش می   داند صنعت را چگونه هدایت کند. 
من کل اروپا را گشته   ام و گاه در کنار برخی شهرها 
یا حتی در وسط ش��هر، کارخانه سیمان یا فولاد را 
دیده   ام که بدون هیچ مشکلی کار می کند. شما اگر 
فیلتر بگذارید و اس��تانداردها را رعایت کنید، هیچ 
مش��کلی پیش نمی   آی��د. الان انرژی هس��ته   ای را 
چگونه مهار می کنن��د. رادیواکتیو که از هر چیزی 
کش��نده   تر اس��ت ولی خب آن را کنترل می کنند، 
یعنی کنترل می ش��ود. اما این   که کنترل می ش��ود 
دلیل این نیس��ت که این   ها را در جای درست خود 
مس��تقر نکنند. چه خوب که هر چی��زی در جای 
خودش باشد. سیس��تم های غبارگیر، سیستم های 
کنترل کنن��ده و فرآیندهای کنت��رل آلودگی باید 
وجود داش��ته باش��ند و به موازات آن، فهم درست 
از اس��تقرار هر صنعت در جای درس��ت آن هم باید 
وجود داش��ته باشد. مش��کلی که ما الان در کشور 
داریم مش��کل دانش اس��ت. بحران ما نح��وه اداره 
اقتصاد اس��ت. الان دنیا در نس��ل۴ تکنولوژی قرار 
دارد. اگر الان مبارکه سودآورتر از ذوب آهن است به 
دلیل این    است که از    پایه های نسل سوم تکنولوژی 
برخوردار است. این فاجعه است که خودروسازان ما 
روبات آورده اند، ولی در نسل2 تکنولوژی دست و پا 
می   زنند. این تکنولوژی باید عوض ش��ود و حداقل 
به نسل3 برسد.  گذار به نسل3 یعنی سوددهی. در 
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نسل2 این صنعت س��ودده نیست. الان این تلفنی 
که دس��ت شماست تکنولوژی نس��ل۴ است. شما 
نگاه کنید زمانی اگر می   خواس��تید با خارج صحبت 
کنید )این حرفی که دارم بیان می   کنم مال 20 سال 
پیش است( باید ۱75 تومان آن روز یعنی 20سنت 
در هر دقیقه پ��ول می دادید برای ارتباط با خارج و 
صحبت کردن. ولی الان با پرداخت 20س��نت برای 
بسته اینترنت، یک ماه مکالمه می   کنی. چرا؟ چون 
تکنولوژی جدیدی آمده است. تکنولوژی بهره   وری 
را ب��الا می   ب��رد، دانش را بالا می   ب��رد و از آن طرف 
قیمت را پایین می   آورد. در صنعت خودرو هم همین 
اس��ت. قیمت ماشین 50 س��ال پیش با الان نه در 
ای��ران، در دنیا چه تغییری ک��رده؟ قیمت خودرو 
نسبت به 50 سال پیش ارزان شده یا ماشین نسبت 
به قدرت خرید آن موقع گران نش��ده چون جهان با 
تکنولوژی همراه ش��ده. پس ما تا زمانی که از نسل 
س��وم و چهارم تکنولوژی اس��تفاده نکنیم و دانش 
آن را نداش��ته باشیم هرگز ش��رکت های سوددهی 

نخواهیم داشت.
    ب�ه ج�ای خوب�ی رس�یدیم. الان رویک�رد 
کربن   زدایی به ش�دت در دس�تور کار است و 
در اجلاس�ی مثل داووس2021 محور بحث   ها. 
تاکید هم این است که کربن را نه از محصولات 
نهای�ی که از زنجی�ره تامین ح�ذف می کند. 
ش�دت گرفتن این جری�ان و بی   توجهی ما به 
تولی�د کربن می تواند چه بلایی س�ر صادرات 

کوچک ما بیاورد ؟
سوال به   جایی است. ممکن است ما جریمه شویم یا 
هر چیز دیگر. من با مثالی سعی می   کنم به پرسش 
شما پاس��خ دهم. چندی پیش در هلند از بچه   های 
ایران که دارند فرش می   بافند فیلمی پخش شد که 
بر مبنای یک گزارش مس��تند تهیه ش��ده بود و به 
شدت برای ایران حاشیه   ساز شد. اینکه این گزارش 
سیاس��ی است نمی   دانم اما همین فیلم چنان افکار 
عمومی را تغییر داد که باعث ش��د فروش فرش ما 
در هلند به شدت پایین بیاید. دیگر حاضر نیستند 
فرش ما را که با آن زحمت تولید می ش��ود، بخرند. 
درب��اره بی   توجهی ما به سیاس��ت کربن   زدایی هم 
نمی   دان��م چ��ه تبعاتی دارد و چه بر س��ر ما خواهد 
آورد ام��ا قطعا ب��رای خاطیان ای��ن رویه تنبیهاتی 
می   گذارند. ما باید از الان ش��روع کنیم به کم کردن 
کربن، وگرنه هم مملکت ضرر می   بیند هم به بخش 
فولاد و همه س��ایر بخش   های اقتصاد. نکته    دیگری 
که می   خواس��تم در بخش دیگر خدمت شما عرض 
کنم این ب��ود که الان بخش صنعت فولاد کش��ور 
5/ ۱۱درصد برق کش��ور را مصرف می کند. حدود 
65 درصد مصرف مربوط به بخش خانگی اس��ت و 
بقیه هم س��ایر مصارف اس��ت. مثلا سایر صنایع 5/ 
۱۱درص��د یا کل صنعت را بگوییم 22 یا 23درصد 

اس��ت. مدیریت مصرف در بخش صنعت باید انجام 
ش��ود، ولی خود آن 65درص��د مصرف برق خانگی 
هم نیازمند اصلاح اس��ت. از سوی دیگر، الان سهم 
صنعت فولاد از مصرف آب کش��ور 2درصد اس��ت 
و ۴درص��د مصرف آب در صنعت اس��ت. 80 درصد 
مصرف آب مربوط به بخش کشاورزی است. دولت 
لازم است در کنار سخت گیری به صنایع، بیاید روی 
توسعه و مدرنیزاسیون کش��اورزی سرمایه گذاری 
ک��رده و مصرف آب را مدیریت کن��د و حداقل ۱0 
ت��ا 20 درصد کاه��ش مصرف را محق��ق کند. ولی 
می   بینی��د که به بخش صنعت فش��ار می   آورند که 

مصرفش را کاهش دهد.
  که این هم برمی   گردد به نظام دانش نداشته   ای 

که سیاستگذار را راهنمایی کند!
نداشتن دانش یعنی هیچ   کس نمی تواند آن را کلی و 
کامل ببیند. وقتی موضوع را بخشی می   بینند یعنی 
دانش ندارند یا سوادشان اندک است. این رویه باید 
جمع شود. شما ببینید مبارکه و گل   گهر را آدم   های 
حرف��ه   ای و بادانش س��اخته   اند که هنوز در بهترین 
س��طح کار می کنند. آن واحده��ای 800 هزار تنی 

فولاد را کس��انی ساختند که برای مدیریت صنعت 
فولاد کوچک بودند و دانش کار را نداش��تند. برخی 
هم به رغم دانش مناس��ب، مغلوب سیاست  شدند. 
در نهای��ت باید گفت از آنجا که صنعت فولاد یارانه 
بالایی دریافت می کند و بر س��ودهای کلانی که در 
زنجی��ره معدن و فولاد وجود دارد مس��لط اس��ت، 
درآمدهای بالایی عاید کشور می شود. اما مشکلات 
فولاد زیر این لایه جذاب پنهان ش��ده به طوری که 
باور قالب این اس��ت این صنعت به ش��کلی دانشی 
توام با سوددهی مناس��ب مدیریت می شود. باوری 
که صحت ن��دارد. البته صنعت فولاد ایران به دلیل 
دسترس��ی عمده به منابع معدن��ی، منابع انرژی و 
نیروی کارآمد یا نزدیکی به آب   های آزاد پتانس��یل 
بالایی برای سودده شدن حتی بالاتر از جایی نظیر 
ژاپن دارد. اس��تفاده از مدیران بادانش، کارآزموده و 
غیرسیاسی رمز موفقیت در تحول تمام قد صنعت 
فولاد ایران است. اگر این مسیر محقق نشود، تصور 
می   کنم روزی که سوبسیدها از صنعت فولاد حذف 
شوند، این صنعت با بحرانی تمام عیار روبه رو شود. 

چه بهتر که اصلاحات را به آینده موکول نکنیم.
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بر اساس اس��ناد بالادستی تا سال ۱۴0۴ باید ظرفیت 
تولید فولاد کش��ور به 55 میلیون تن برس��د که طبق 
برآوردها به احتمال زیاد 80 درصد این عدد یعنی ۴۴ 
میلیون تن محقق می شود، برای رسیدن به این هدف 
تولید س��نگ آهن باید در کش��ور به ۱30 میلیون تن 
برسد؛ این در حالیست که در حال حاضر ظرفیت تولید 
س��نگ آهن در کش��ور، 80 میلیون تن اس��ت و طبق 
اظهارات متولیان، بخش سنگ آهن کشور از مشکلات 
عدی��ده ای همچ��ون قیمت گذاری نامناس��ب و عدم 

سرمایه گذاری رنج می برد.

در این رابطه با س��جاد غرقی عضو هیأت مدیره انجمن 
س��نگ آهن و عضو هی��أت نمایندگان ات��اق بازرگانی 
ای��ران گفت و گویی انجام دادیم که در ادامه از نظرتان 

می گذرد.
آقای غرقی در مورد پیامدهای قیمت گذاری دستوری 
س��نگ آهن که تبدیل به سوبسیدی برای فولادی ها و 
کاهش سرمایه گذاری در بالادست شده است، توضیح 

بفرمائید.
حقیقت امر این اس��ت که به طورکل��ی قیمت گذاری 
دس��توری در زنجیره س��نگ آهن و فولاد از اوایل دهه 
80 آغاز شد اما از آنجا که کل زنجیره، از سنگ تا فولاد 
و ش��مش دولت��ی و به نوعی داخل بنگاهی محس��وب 
می شد، این مدل محل اعتراض قرار نمی گرفت. اواسط 
ده��ه 80 که صادرات به چین رون��ق گرفت و فعالیت 
معادن خصوصی و کوچک نیز توس��عه یافت، اختلاف 
قیمت بازار داخلی و صادراتی به چشم آمد و به تدریج 
بس��یاری از فعالین خواس��تار روند قیم��ت گذاری در 
زنجیره سنگ آهن بر اساس نظام عرضه و تقاضا شدند. 
واقعیت این اس��ت که تجارب به دس��ت آمده در طول 
س��ال های گذشته نشان داده اس��ت که تفاوت قیمت 
گذاری داخلی با قیمت جهانی به ویژه در حوزه آهن و 
فولاد و ملاحظات دستوری دولت در این حوزه به نفع 
حلقه های میانی یعنی همان زنجیره تولید ش��مش در 

زیرمجموعه های آهن و فولاد است.
این امر منجر به تعطیلی معادن س�نگ آهن هم 

شد؟
ب��ه عنوان مثال کالایی که باید درب معدن و با کس��ر 
هزینه های��ی مانند حمل و نق��ل ۱80 دلار به ازای هر 
تن فروخته ش��ود حدود 92 دلار فروخته می ش��د که 
این رانت به ضرر یک حلقه و به نفع حلقه دیگر اس��ت. 
به طوری که بررس��ی ها نشان دهنده وجود رانت ۱38 
درصدی در برخی زنجیره های تولید آهن و فولاد برای 
عده ای خاص در س��ال گذشته بوده  است. در حقیقت 
این دخالت ها و سیاس��ت ها به گونه  ای عمل کرده که 

در س��ال های گذشته بیش از 200 معدن سنگ آهن را 
به تعطیلی کشانده است. این در حالیست که طبق آمار 
منتشر شده از طرف س��ازمان بین المللی کار، اشتغال 
هر نفر در معادن سنگ آهن موجب ایجاد ۱7 شغل در 

صنایع مرتبط می شود.
عرضه سنگ آهن در بورس کالا کمکی به بهبود 

اوضاع نکرد؟
انتظار می رفت که ورود و عرضه س��نگ آهن در بورس 
کالا، بتوان��د راه را برای قیمت گذاری منطقی و اصولی 
و کش��ف قیمت بهینه در کل زنجی��ره فولاد باز کند و 
در نهای��ت پایانی بر س��ال ها قیمت های دس��توری در 
حلقه های مختلف زنجیره باش��د. با این حال، در سال 
جاری بنا ش��د ت��ا تولیدکنندگان بخش ه��ای ابتدایی 
زنجیره تنها 5 تا ۱0 درصد محصول خود را در این بازار 
عرضه کنند تا با این میزان محصول عرضه شده قیمت 
واقعی کشف و پس از آن فروش ها بر اساس رویه قبلی 
انجام شود. اما این روش عرضه در بورس نیز تا حدودی 
ب��ا محدودیت ها و معایب قبلی همراه بوده اس��ت چرا 
که تعیین دستوری نرخ سنگ آهن، کنسانتره، گندله و 
آهن اسفنجی بر اساس ضریبی از قیمت شمش فولاد 

خوزستان کماکان میدان داری می کند.
به  عنوان مثال بررس��ی ها نشان می دهد که در 5 ماهه 
اول سال جاری به طور متوسط کنسانتره، آهن اسفنجی 
و گندله به ترتیب با ۱8 درصد، 52 درصد و 2۴ الی 27 
درصد کدال نرخ گذاری ش��ده  اند. این در حالیست که 

با توجه به اینکه ظرف ماه های گذشته بهای سنگ آهن 
در بازارهای جهانی رش��د قابل توجهی داشته، عرضه و 
فروش سنگ آهن در بورس کالا امکان بهره بردن بخش 
ابتدایی این زنجیره از این زمان رشد را فراهم می کرد. 
از طرفی دیگر، سیاس��ت گذاری های این چنینی باعث 
می ش��ود که تعیین قیمت س��نگ آهن در بازار داخل 
به شکل مس��تقیم به نرخ جهانی سنگ آهن وابستگی 
نداشته باشند، بنابراین نوسانات قیمتی جهانی در بازار 
داخل یا احس��اس نمی ش��ود و یا اینکه خیلی با تأخیر 
به بازار س��نگ آهن داخلی می رس��د. از سویی دیگر، از 
آنجایی که تنها بخش��ی از رش��د قیمت های جهانی در 
ب��ازار داخلی منعکس می ش��ود و ل��ذا فعالین داخلی 
ابتدایی زنجیره س��نگ آهن نمی توانند همانند رقبای 
خارجی خود از رش��د قیمت  های جهانی س��ود کنند، 
در چنین ش��رایطی ورود حلقه های ابتدایی زنجیره به 
بورس کالا و تعیین ن��رخ در این بازار بدون هیچ گونه 
محدودیتی می تواند از یک طرف منجر به بهبود شرایط 
این بخش از تولیدکنن��دگان بیانجامد و از طرف دیگر 
زمینه  ساز ایجاد جذابیت برای جذب سرمایه  گذاران در 

بخش های ابتدایی زنجیره شود.
این سرمایه گذاری اتفاق افتاد؟

بر اس��اس آخرین آمار ارائه شده توسط مرکز ملی آمار 
ایران، برای نخس��تین بار از زمان جمع آوری آمار )سال 
۱375(، سه سال متوالی در سال های ۱395 تا ۱397 
ارزش سرمایه گذاری در معادن سنگ آهن کشور منفی 

سجاد غرقی عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران تشریح کرد:

پيامدهای قيمت گذاری دستوری سنگ آهن
رانت 140درصدی در زنجیره فولاد
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بوده اس��ت. در سال ۱397 نسبت به سال ۱39۴، به 
طور ریالی 53 درصد و ب��ه صورت دلاری 89 درصد 
شاهد کاهش سرمایه گذاری هستیم و در حالی شاهد 
کاه��ش س��رمایه گذاری قابل توج��ه در معادن فعال 
کشور هس��تیم که دولت در نظر دارد تا سال ۱۴0۴، 
میزان تولید فولاد در کشور را به رقم 55 میلیون تن 
برساند؛ بدین ترتیب برای پاسخگویی به این ظرفیت، 
اس��تخراج و تولید 70 میلیون تن کلوخه سنگ آهن 
در سال ۱398، بایستی به ۱5۴ میلیون تن برسد که 
با وضعیت فعلی، هیچ چش��م اندازی برای دستیابی به 
این میزان تولید وجود ندارد. چرا که در ش��رایطی که 
کشور نیاز به تولید س��نگ آهن بیشتر برای پاسخ به 
نیاز واحدهای فولادی در حال س��اخت دارد، به دلیل 
سیاس��ت های اتخاذ ش��ده، س��رمایه گذاری به شدت 

کاهش یافته است.
گفته می ش�ود در حال حاضر به صورت ناعادلانه 
حقوق دولتی دریافت می شود که همین امر زمینه 
تعطیلی معادن را فراهم خواهد کرد؛ شما دریافت 

حقوق های دولتی را چگونه ارزیابی می کنید؟
واقعیت این اس��ت که در امر محاس��به و اخذ حقوق 
دولتی بایس��تی نقش و نحوه تأثیرگذاری پارامترهای 
مؤثر ارزیابی شده و در نظر گرفته شود. چرا که اصولاً 
معادن براس��اس مقی��اس، عیار م��اده معدنی، میزان 
باطل��ه برداری، فاصل��ه از مبادی ف��روش و صادرات، 
میزان دسترس��ی به مراکز خدمات فنی و مهندس��ی 
و س��ایر موارد، مش��خصات متفاوتی دارند، بنابراین با 
وجود چنین تفاوت های، حقوق دولتی هر معدن باید 
بر مبنای مش��خصات همان معدن محاس��به شود و 

نمی توان فرمول یکسانی برای آن وضع کرد.
به  عنوان مثال یک معدن با ذخیره قطعی ۱0 میلیون 
ت��ن و با ظرفیت تولید 500 ه��زار تن و معدنی دیگر 
با همان م��اده معدنی، اما با ذخی��ره 30 میلیون تن 
و ب��ا ظرفیت تولید 5 میلیون ت��ن، حتماً تفاوت های 
زیادی دارند، اما اگر بخواهیم در دریافت حقوق دولتی 
فقط معادن و بنگاه های بزرگ مقیاس را شاخص قرار 
دهی��م این امر موجب متنفع نش��دن معادن کوچک 
می ش��ود و این همان پدیده ای است که اکنون شاهد 
آن هستیم. از آنجا که معادن بزرگ مقیاس به واسطه 
صرفه مقیاس و سرمایه گذاری های انجام شده در قبل 
از نسبت سود بالاتری برخوردارند اگر روش محاسبه 
حقوق دولتی ب��ر مبنای همین معادن بزرگ باش��د 

موجب آسیب پذیری معادن کوچک می شود.
برای محاس�به حق�وق دولتی مع�ادن، طرحی 

تدوین شد؟
بنابرای��ن، با توج��ه به ناهمگن بودن معادن سراس��ر 
کشور، تهیه نرم افزاری که این قابلیت را داشته باشد تا 
حقوق دولتی هر معدن را جداگانه محاسبه کند، بسیار 
احساس می شد؛ بر همین اساس پس از طرح موضوع 
در کمیس��یون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران، این 
طرح به یکی از تکالیف وزارت صنعت تبدیل شد و در 
نهایت الگوریتم و این نرم افزار با متولی گری سازمان 
نظام مهندسی معدن در سال ۱398 به پایان رسید و 

در شرایط کنونی آماده بهره  برداری است.

این طرح عملیاتی شد؟
خیر! متأس��فانه اس��تفاده از این نرم اف��زار در اولویت 
دولت قبلی قرار نداش��ت و انتظار می رود دولت جدید 
با بکارگیری آن، شرایط را برای برقرای عدالت در اخذ 

حقوق دولتی فراهم کند.
برای بهبود وضعیت کشف، تولید و عرضه سنگ 

آهن در کشور چه کارهایی باید انجام داد؟
ب��ه طور کلی از مهمتری��ن راهکارهای بهبود وضعیت 
کشف، تولید و عرضه سنگ آهن در کشور می توان به 
مواردی مانند؛ لزوم تغییر نگاه حاکمیت و افکار عمومی 
نس��بت به بخش معدن، توجه ویژه به معادن کوچک 
مقیاس، اولویت بخشی به تأمین تجهیزات و ماشین آلات 
مورد نیاز و س��رمایه گذاری دولت در امر اکتش��افات و 
زیربناها به خصوص حمل ونق��ل ریلی، آب، برق و گاز 
و اس��تفاده از نوآوری ها و فناوری های جدید موجود در 

جهان اشاره کرد.
نقش و تأثیرگذاری راهکارهای پیشنهادی را بفرمایید.

1. تغییر نگاه حاکمیت و افکار عمومی نس�بت به 
بخش معدن

در طول سال های گذشته، اطلاق واژه هایی مانند خام 
فروشی، تخریب گر محیط زیست، صادرات محصولات 
معدن��ی با ارزش افزوده پایین و… از س��وی مدیران 
دولت��ی و جوامع محلی که در واق��ع مصادیق واقعی 
ندارند، باعث ش��ده که به نوعی سیاس��ت گذاری ها بر 
علی��ه بخش معدن و صنایع معدنی باش��د و زمینه را 
برای کاهش س��رمایه  گذاری ب��ر روی بخش معدن و 
همچنین تش��دید افکار عمومی نسبت به این صنعت 
فراه��م کرده اس��ت. دو کش��ور اس��ترالیا و برزیل به 
عنوان صاحب��ان بزرگ ترین ذخایر س��نگ آهن دنیا، 
جهت کسب ارزش افزوده بیشتر، تا 90 درصد سنگ 
آهن اس��تخراج شده خود را هر ساله صادر می کنند و 
۱0 درصد باقی مان��ده صرفاً برای تولید فولادآلیاژی، 
های تک و مرغوب صرف می شود. در مقابل، در کشور 
ایران اعمال غیرقانونی عوارض صادراتی 25 درصدی 
)از قیم��ت صادراتی و نه س��ود( و محدودیت کلیک 
صادرات )امضای طلایی(، ارزش ماهانه صادرات سنگ 
آهن از ۱57 میلیون دلار در مرداد 98 را به حدود 9 
میلیون دلار در پاییز سال 99 رساند. در نهایت شاهد 
کاهش ۱8 درصدی ص��ادرات و افزایش 50 درصدی 
واردات برخی محصولات فولادی در س��ال 99 بودیم. 
لذا نیازمند یک تغییر نگرش ها بخش صنعت و معدن 

کشور می باشیم که به نظر می رسد نگاه به این بخش 
باید یک نگاه کلان باشد.

2. توجه ویژه به معادن کوچک مقیاس
معادن کوچک و متوس��ط مقیاس ب��ا 98.3 درصد از 
تعداد معادن کش��ور، س��هم 85 درصد در اش��تغال و 
سهم 75 درصد از تولیدات معدنی کشور دارند. معادن 
کوچک و متوسط مقیاس، فرصتی بزرگ برای توسعه 
اکتش��افات و افزایش ذخایر قطعی معادن در کش��ور 
محس��وب می شوند و موتور محرک صنعت معدنکاری 

ایران در دهه های آینده خواهند بود.
3- سرمایه گذاری دولت در امر اکتشافات

در چین و اس��ترالیا س��الیانه بین 5 ت��ا 8 میلیون متر 
حفاری اکتش��افی ص��ورت می گی��رد، در حالی که از 
آغ��از فعالیت مدرن معدنکاری در ایران )س��ال ۱3۱7 
تا ۱398(، حدود 6 میلیون متر حفاری صورت گرفته 
است. سهم کانادا و استرالیا از بودجه اکتشافات فلزات 
غی��ر آهنی جهان به ترتی��ب 2.8 و ۱.67 میلیارد دلار 
می باش��د، در حالی که بودجه س��ازمان زمین شناسی 
ایران تنها ح��دود ۱۴0 میلیارد توم��ان )5.8 میلیون 
دلار( اس��ت. به نظر می رسد جهت توسعه اکتشافات، 
لازم است بودجه این س��ازمان، از محل حقوق دولتی 
مأخوذه دس��ت کم به بیش از 5 برابر وضعیت موجود 

افزایش یابد.
و  تجهی�زات  تأمی�ن  ب�ه  اولویت بخش�ی   -4

ماشین آلات مورد نیاز
بر اس��اس مطالعات اتاق بازرگانی، بیش از 70 درصد 
هزینه ه��ای عملیاتی معادن مربوط به ماش��ین آلات 
اس��تخراجی اس��ت )بیانگر اهمیت و نقش ماش��ین 
آلات چالزنی، حفاری و بارگیری و باربری مانند بیل، 
ش��اول و کامیون(. لذا تأمین ب��ه موقع و ارزان قیمت 
ماش��ین آلات معدنی، تأثیر قابل توجهی در اقتصادی 
شدن س��رمایه گذاری، کاهش نرخ استهلاک، توسعه 
معدن��کاری و افزای��ش به��ره وری خواهد داش��ت. با 
ای��ن حال برخ��ی رویکرده��ای انحص��اری دولت از 
تولیدکننده ماش��ین آلات معدنی )هپکو( و ممنوعیت 
و محدودیت های وضع ش��ده وارداتی به ویژه ماشین 
آلات دس��ته دوم، آثار فاجعه باری در بخش معدن به 

جا گذاشته است.
تولید این ش��رکت در بهترین س��ال های فعالیت خود 
کمتر از 2 هزار دس��تگاه بوده و البته در سال های اخیر 
به 30 دس��تگاه در سال نیز رسیده است که این اعداد 
به هیچ وجه پاسخگوی نیاز 6 هزار معدن فعال )از ۱2 
هزار پروانه( در کشور نیست و کمبود تجهیزات به نقطه 
بحرانی در کشور رسیده است. از این رو لازم است ضمن 
حمایت هوشمندانه و زمان بندی شده از تولیدکنندگان 
داخلی در بخش تسهیلات و انتقال تکنولوژی، واردات 
در این بخش نیز تسهیل شود. نکته قابل توجه آن که 
برخی از مس��ئولان واردات ماش��ین آلات معدنی را با 
واردات خودرو مقایس��ه کرده، حال آن که ماشین آلات 
معدنی از نوع س��رمایه گذاری و کم��ک به رونق تولید 
محسوب شده و با توجه به مشتریان مشخص و کارکرد 
تخصصی آن، تس��هیل واردات در این بخش منجر به 

دلالی و سفته بازی نخواهد شد.



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

Jahane Madan

 ماهنامه جهان معدن  شماره پنجاه و شش  شهریور ماه 1400 
Jahane Madan

38

دلایل عدم بهره برداری از پتانسیل های معدنی بررسی شد:

چالش های معدن کاران و معدن داران

در حالی  که همواره فعالان و مسوولان حوزه معدن کشور، نسبت به شرایط 
ناخوشایند این بخش اظهار نارضایتی دارند، گویا کارگران این معادن هم 
با وضعیتی نامطلوب و در دشوارترین شرایط شغلی، با چالش هایی چون 

دستمزد، بیمه و مسائل حقوقی دست  به  گریبان هستند.

نزدیک به ۱0 هزار معدن در کش��ور وج��ود دارد که تقریبا نیمی از آنها 
فعال هستند؛ بیش از 90 هزار نفر در این معادن مشغول به کار بوده که 
هر سال بر تعداد این افراد افزوده می شود. نکته قابل تامل آن است که از 
میان این جمعیت، تعداد زیادی در معرض حوادث معدنی گزارش شده ای 
قرار دارند که هر س��ال هم بر میزان آمار این فعالان و تلف شدگان ناشی 
از فعالیت های معدنی افزوده می ش��ود. کارگران��ی که گاه در عمق ۴00 
متری زمین با اکسیژن کم و انفجارهای متعدد فعالیت می کنند و انتظار 
می رود در برابر چنین ش��غل پرخطری از دستمزد و تسهیلات مناسبی 
برخوردار باشند در حالی که خلأهای قانونی، قوانین متعدد و گاه متناقض 
این بخش، بی عدالتی زیادی را برای این فعالان رقم زده است. هر بار هم 
وعده هایی برای بهبود شرایط این کارکنان ارائه شده اما به نظر می رسد 
وضعی��ت کارگران معادن زیرزمینی پیچیده تر از آن اس��ت که با چنین 

اظهاراتی س��امان یابد. در طرف دیگر معدن دارانی قرار گرفته اند که آنها 
نیز نسبت شرایط موجود شاکی هستند. بر اساس آمار ارائه شده از سوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، ۴3 درصد از معادن کشور غیرفعالند که 
دلیل ایجاد چنین شرایطی به نبود مطالعات علمی و برنامه ریزی صحیح، 
نبود انتخاب ماش��ین آلات مناس��ب و روش اس��تخراج نامناسب، ایجاد 
ضایعات نامتعارف، نبود فناوری جدید و نرخ تمام ش��ده بالا، عدم حضور 
فعال در نمایشگاه بین المللی، تنگناهای مالی، فقدان مدیریت اطلاعات 
و مدیریت س��نتی بازمی گردد. بر این اس��اس لازم است گامی قوی تر و 
جدی تر از سوی مسوولان این حوزه در راستای رفع مشکلات معدن داران 

و معدن کاران برداشته شود.

چالش های معدن کاران
کار س��نگین، ایجاد آسیب های ش��غلی، حقوق و مزایای ناکافی و… از 
جمله مهم ترین مشکلاتی است که کارگران معدن با آن دست وپنجه نرم 
می کنند و در این بین نیز نمی توان از بروز بیماری هایی که به واسطه این 

شغل برای کارگران این بخش به وجود می آید غافل بود.
رضا عامری که از فعالان معدن اس��ت در رابطه با مشکلات معدن کاران 
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به ایمنا می گوید: ایران از کشورهایی است که تقریبا اغلب استان های آن 
دارای معدن هس��تند و چرخش این معادن، توس��ط معدن کارانی انجام 
می گیرد که حین فعالیت با حوادث بسیاری روبه رو می شوند که گاه  جانی 
و غیرقابل جبران اس��ت. از ریزش صخره گرفته تا آتش س��وزی، انفجار، 
س��قوط، محبوس شدن، کمبود اکسیژن و… که رخداد هر کدام از این 

موارد، برای معدن کاران دور از انتظارشان نیست.
وی ادامه می دهد: حال کارگری که با چنین ش��رایط س��ختی مجبور به 
فعالیت است، چگونه و با چه انگیزه ای با دستمزد اندک و نبود حمایت های 
لازم ب��ه کار خود ادامه دهد؟ آیا لازم نیس��ت نگاهی بهتر به این بخش 
شود؟ یکی از درخواس��ت های مهم این فعالان، بازنشستگی با ۱5 سال 
سابقه است؛ زیرا شغل سنگین و پرخطری است که فعالیت بیش از این 
میزان، بس��یار سخت و دشوار اس��ت. از این رو به کرات، چنین تقاضایی 

شده اما توجهی نبوده است.
فع��ال دیگری نیز در این باره می گوید: معمولا از مش��کلات معدن داران 
سخن گفته می ش��ود و معدن کاران در حاش��یه قرار دارند در حالی که 
اگر این افراد نباشند اس��تخراج یک معدن چگونه انجام می گیرد. توجه 
به س��لامت کارگران معادن در حد پایینی ق��رار دارد. کمبود امکانات و 
تجهیزات لازم و نبود ایمنی برای فعالان باعث آسیب فراوان به سلامتی 
آنها می شود. در صورتی که خدمات درمانی ناچیزی هم برای ما در نظر 

گرفته نمی شود.
وی ادامه می دهد: مشکلاتی چون ارتعاش صدا و وجود رطوبت در برخی 
معادن باعث بیماری هایی می ش��ود که درمان آن پرهزینه و حتی برخی 
مواقع غیرقابل جبران است. البته آن کارگرانی که در معادن زغال سنگ 
مشغول به فعالیت هستند شرایط بسیار دش��وارتری دارند. زیرا معمولا 
ارتفاع س��قف در چنین معادنی پایین اس��ت و افراد به طور خمیده کار 
می کنند که اختلالات زیادی برای زانو، گردن و کمر آنها به وجود می آید.

این فعال می گوید: این ش��رایط در حالی وج��ود دارد که همان حداقل 
دس��تمزدها هم با تاخیر واریز می ش��ود. اگرچه کارگران معادن به دلیل 
س��ختی زیاد شغلی، باید از حقوق بیشتری برخوردار باشند ولی نه تنها 

این چنین نیست بلکه از امنیت شغلی هم برخوردار نیستند.

گلایه های معدن داران
گفتنی اس��ت رنج معدن کاران یک س��وی ماجراست و خاموشی و رکود 
معادن ایران هم در س��وی دیگر قرار دارد. بسیاری از مسوولان و مدیران 
معادن همواره هزینه های بالای معدن کاری و نبود حمایت های دولت در 
تامین منابع مالی مورد نیاز فعالیت های معدنی را یکی از دلایل تعطیلی 
و رکود معادن ب��ه ویژه معادن کوچک مقیاس مطرح کرده اند. همچنین 
دس��ت اندازهای متعدد در مس��یر دریافت وام و تسهیلات بانکی از دیگر 
گلایه های فعالان معدنی اس��ت. در حالی که امروزه بخش معدن کشور 
نیازمند وجود دیدگاهی بنیادین در اصلاح ساختار و رویکردهای حمایتی 

از سوی دولت است.
رویکرد پشتیبانی از صاحبان معادن و گسترش تسهیلات مختلف از جمله 
منابع مالی برای فعالیت های معدنی باید بیش از پیش در س��ازمان های 
دولتی پررنگ شود و البته طرح فعال سازی معادن نیز که اخیرا موردبحث 

قرار داشته در این مسیر کمک کننده به نظر می آید.

ش��هرام مبصر، رییس سازمان نظام مهندس��ی معادن اصفهان در رابطه 
با طرح فعال س��ازی این معادن می گوید: در س��ال های اخیر تحریم ها بر 
فعالی��ت معادن به خصوص کوچک مقیاس ها تاثیر داش��ته اس��ت. عدم 
صادرات برخی مواد معدنی ناش��ی از ش��رایط تحریم، افت کیفیت مواد 
معدنی و نبود واحدهای فرآوری، معادنی را به تعطیلی رساند و قرار است 
در برنامه ای که برای احیای معادن در نظر گرفته ش��ده به آنها پرداخته 

شود.
وی ادامه می دهد: با توجه به کیفیت مطلوب مواد معدنی اغلب معادنی که 
در مناطقی چون اصفهان قرار دارند اگر شرایط مناسب برای احیای آنها و 
از سر گیری فعالیت شان فراهم شود، ارزآوری بالایی خواهند داشت. فعال 
بودن معادن در وهله نخس��ت به شرایط عرضه و تقاضا وابسته است. در 
واقع عرضه تعیین کننده فعالیت و میزان تقاضایی است که برای بهره بردار 
وجود دارد و در شرایط مساوی کیفیت ماده معدنی تعیین کننده انتخاب 

متقاضی برای معدن است.
رییس سازمان نظام مهندسی معدن در رابطه با مشکلات بخش معدن و 
راهکارهای حل این چالش ها اظهار می کند: افزایش قیمت ماشین آلات، 
استخراج و موانع تامین مواد اولیه، عدم تناسب عرضه و تقاضا، تحریم ها 
و س��وء مدیریت ها از عمده ترین مش��کلات محسوب می ش��ود. به علاوه 
مغفول ماندن پتانسیل های علمی افراد و عدم استفاده از توانمندی افراد 
تحصیلکرده ای که در داخل کش��ور وجود دارد از چالش های بسیار مهم 

است.
مبصر خاطرنش��ان می کند: می توان با س��پردن کار به معدن کار واقعی، 
تامین ماشین آلات معدنی توسط ایجاد یک سندیکای متخصص و عدم 
دخال��ت بخش هایی که دولتمردان را تحت تاثیر قرار داده، بخش زیادی 
از این موانع را برطرف کرد. قطعا ایجاد ش��رایط مطلوب برای معادن، در 

بهبود روند فعالیت کارگران این بخش نیز تاثیر بسزایی خواهد داشت.
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معادن محبوس برای فعالیت پایدار به چیزی بیش از 
دستور وزارت صمت نیاز دارند. یک گزارش پژوهشی 
که بر مبنای یافته   های دقیق از وضعیت بخش معدن 
کشور تهیه شده نشان می دهد غیرفعال شدن معادن 
کشور به ۱2 دلیل مختلف رخ داده که مهم ترین آن 
اختیارات وسیع دولت در صدور مجوزهای معدنی و 
دخالت در این بخش است. وضعیتی که زنگ خطر 
افزایش ابعاد حبس مع��ادن به بیش از 5هزار مورد 
را به صدا درآورده است. مرکز پژوهش های مجلس 
با اظهارنظر کارشناس��ی درباره ط��رح دولت برای 
فعال سازی محدوده ها و معادن محبوس و غیرفعال، 
تاثیرات گس��ترده اقتص��ادی و غیراقتصادی معدن 

محبوس را بررسی کرده است.

از نظر بازوی پژوهش��ی مجلس »اصلاح و بازنگری 
کام��ل قوانین و رویه   های ای��ن بخش در قالب یک 
بسته سیاستی« می تواند عامل مهمی برای پایداری 
تولید در بخش مع��دن و بازگرداندن ۴5درصد کل 
معادن دارای پروان��ه بهره   برداری به چرخه فعالیت 
باش��د. »غیراقتصادی شدن فعالیت های معدنی در 
اثر تح��ولات بازار«، »عوامل خارج از ید و ش��رایط 

فورس ماژور«، »تحریم ه��ای بین المللی«، »فقدان 
زیرساخت   های موردنیاز برای فعالیت های معدنی«، 
»وج��ود معارضین و تع��ارض می��ان فعالیت های 
معدنی و دس��تگاه های اجرایی«، »غیرشفاف بودن 
و عدم اج��رای قوانی��ن و مق��ررات«، »عدم اج��رای 
ضوابط، معیارهای فنی و استانداردهای اکتشاف«، 
»غیرشفاف بودن داده   ها و اطلاعات معادن کشور«، 
»معیوب بودن فرآینده��ای نظارت بر فعالیت های 
معدنی«، »حضور پررنگ دولت و سازمان های تابعه 
آن و برخی نهادهای حاکمیتی در پهنه های اکتشافی 
و معادن«، »ایرادهای نظام بررس��ی صلاحیت فنی 
و مال��ی متقاضیان فعالیت معدنی« و »وضع برخی 
مقررات غیرکارشناس��ی در خصوص صادرات مواد 
معدنی« ازجمله دلایل غیرفعال ش��دن یا محبوس 

شدن معادن کشور است.
این دلایل در حالی زمینه   ساز غیرفعال شدن 5هزار 
معدن در سراسر کشور شده که برخی از تحلیل   ها 
نش��ان می دهد زنگ خطر منابع در دسترس برای 
تولی��د فولاد به صدا درآمده و کش��ور ب��رای تداوم 
رش��د تولید صنای��ع معدنی به اکتش��افات جدید 
و س��رمایه گذاری بیش��تر نی��از دارد. تحلیل مرکز 

پژوهش   های مجلس این اس��ت که سیاس��تگذاری 
برای معادن کش��ور مادامی که با اصلاحاتی جدی 
تهیه و تدوین نشود، از۱2 مسیر حبس یا غیرفعال 
خواه��د ش��د. این ط��رح با اش��اره به نق��اط قوت 
اقدام س��ال گذش��ته وزارت صم��ت، زوایای پنهان 
»دس��تورالعمل ایجاد وحدت رویه در فعال س��ازی 
معادن و محدوده های معدنی غیرفعال« را بررس��ی 
کرده است.  مهر ماه سال گذشته بود که وزیر صمت 
دس��تورالعملی با همین عنوان صادر و مس��یری را 
برای احیای مع��ادن متروک و محبوس و غیرفعال 
باز کرد. بررسی دستورالعمل ابلاغ شده ازسوی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت به منظور فعال سازی معادن 
و جلوگیری از حبس محدوده های معدنی و معادن 
در ید اش��خاص حقیقی و حقوقی نشان دهنده عزم 
و اراده وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت برای حل 
چال��ش محبوس ش��دن و غیرفعال ش��دن معادن 
کشور اس��ت؛ اما دلایل محبوس شدن یا غیرفعال 
شدن محدوده های اکتشافی و معادن کشور متعدد 
است. بنابراین دستورالعمل می تواند در مدت زمان 
معینی در فعال   سازی محدوده ها و معادن غیرفعال و 
محبوس موثر باشد؛ اما با توجه به باقی ماندن سایر 

سیاستگذاری غلط در امور معادن دسترسی تولید به منابع را محدود کرد:

زنگ خطر ۵ هزار معدن متروک
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چالش های ساختاری معادن کشور، مجددا روندهای 
گذشته در سال های آینده تکرار خواهد شد. بنابراین 
برای حل ریشه ای چالش محبوس شدن و غیرفعال 
شدن معادن در کشور لازم است تا چالش های بخش 
معدن با ارائه یک بسته جامع که راهکار اشاره شده 
در دس��تورالعمل دولت هم یکی از مفاد این بسته 

جامع است، حل و فصل شود.
بازوی پژوهش��ی مجلس پیش��نهاد ک��رده »حل 
چالش ه��ای س��اختاری اکتش��اف مناب��ع معدنی 
کش��ور و ایفای نقش حاکمیتی در انجام مطالعات 
زمین   شناسی، شناسایی و پی   جویی منابع و ذخایر 
معدنی و کاهش ریس��ک اکتش��اف در کش��ور«، 
»تجمیع داده   های مربوط به مطالعات زمین   شناسی 
و اکتش��افات مقدماتی در پایگاه جام��ع داده   های 
علوم زمین یا س��امانه کاداستر«، »خروج نهادهای 
حاکمیت��ی و دول��ت از بخش مع��دن و واگذاری 
نق��اط امیدبخش ب��ه بخش خصوص��ی توانمند و 
صلاحیت   دار طی فراخوان   های عمومی«، »استفاده 
از ابزارها و فناوری   های نوین برای نظارت فعالانه بر 
فعالیت معادن کش��ور از طریق تصاویر ماهواره   ای، 
پهپادها، نقشه   برداری، اتصال داده   های سامانه   های 
مالیات، س��وخت و حمل   ونقل و هوشمندس��ازی 
نظارت بر معادن کش��ور«، »تخصیص بخش��ی از 
درآمدهای حق��وق دولتی معادن به منظور ارتقای 
فرآینده��ای نظارت و بازرس��ی مع��ادن برمبنای 
قانون برنامه ششم«، »شفاف   سازی و اعلام عمومی 
مصوبات و صورت جلسات غیرمحرمانه شورای   عالی 
معادن و شوراهای معادن استانی به ویژه درخصوص 
تصمیمات اتخاذ ش��ده برای صدور، تمدید و ابطال 
مجوزه��ای معدن��ی«، »اصلاح قوانی��ن و مقررات 
غیرشفاف به منظور محدود کردن اختیارات مجری 
در تمدید مجوزهای معدنی«، »بازنگری در عوارض 
صادراتی وضع شده بر مواد معدنی« و »به   روزرسانی 
و ارتقای فنی س��امانه کاداس��تر معادن به منظور 
اعلام عمومی کلیه اطلاع��ات مربوط به پهنه   های 
اکتشافی، محدوده   های اکتش��افی و معادن کشور 
به صورت برخط«    از جمله اصلاحات پیش��نهادی 
مرکز پژوهش   های مجلس به سیاستگذاران بخش 
معدن اس��ت که اگر ج��دی گرفته ش��ود، اعتماد 
س��رمایه گذاران به حوزه معدن احیا ش��ده و مسیر 
برای فعال   سازی شمار بیشتری از معادن کشور باز 

می شود.
مرک��ز پژوهش ه��ای مجلس اعلام ک��رده هدف از 
تدوی��ن این گزارش، بررس��ی وضعیت کلی معادن 
کشور، واکاوی دلایل غیرفعال بودن و محبوس شدن 
محدوده های اکتش��افی و معادن و آسیب شناس��ی 
ط��رح دولت برای واگ��ذاری محدوده ه��ا و معادن 
در س��ال ۱399 و ۱۴00 اس��ت. طبق برآورد مرکز 
پژوهش   ه��ای مجلس، از مجموع بی��ش از ۱۱ هزار 

مع��دن دارای پروان��ه بهره ب��رداری، ح��دود 6 هزار 
معدن فعال در کش��ور وجود دارد. در سال ۱398، 
میزان کل اس��تخراج مواد معدن��ی از معادن فعال 
کش��ور ۴58 میلیون تن بوده ک��ه معادل 80 درصد 
ظرفیت اسمی اس��تخراج معادن فعال کشور است. 
سایر معادن دارای پروانه بهره برداری )حدود 5 هزار 
معدن( یا به دلایل مختلف غیرفعال هس��تند یا در 
ید اش��خاص حقیقی و حقوق��ی و با هدف فعالیت 
اقتصادی غیرمولد حبس شده   اند. در کنار پروانه   های 
بهره   برداری صادر ش��ده برای معادن، تعداد زیادی 
پروانه اکتشاف و گواهی کش��ف در سال های اخیر 
برای محدوده   های معدنی صادر ش��ده است که به 
دلیل عدم دسترس��ی تهیه   کنندگان گزارش به آمار 
و اطلاع��ات دقیق و ش��فاف در این ح��وزه، امکان 
اظهارنظ��ر کارشناس��ی درخص��وص محدوده   های 

معدنی غیرفعال و حبس شده ایجاد نشد.
بر اساس آخرین آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در س��ال ۱398، تعداد 5952 مع��دن فعال دارای 
پروانه بهره   برداری در کش��ور وجود دارد. همچنین 
۱77 معدن درحال تجهیز بوده است. میزان ذخایر 
قطعی معادن فعال کشور نیز حدود 35 میلیارد تن 
اعلام شده است. با توجه به اینکه کل ذخایر معدنی 
کش��ور بر اساس آمارهای س��ازمان زمین   شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور حدود 53 میلیارد تن است، 
بنابرای��ن می توان گفت ح��دود 67 درصد از ذخایر 
معدنی کش��ور درحال حاضر درحال اس��تخراج و 
بهره   برداری اس��ت و 33 درصد ذخایر معدنی کشور 

غیرفعال هستند.

  چرا معادن متروک و غیرفعال می   شوند؟
گزارش مرکز پژوهش   های مجلس ش��واهد جالبی 
درباره دس��تورالعمل دولت عنوان می کند که خود 
را در قالب بررس��ی روند درخواست   های اکتشاف و 
صدور مجوز پروانه اکتش��اف و گواهی کشف نشان 
می دهد. به نظر می رسد افراد حقیقی و حقوقی در 
این مس��یر اثرگذاری بالایی داشته و محدوده   های 

معدنی را حتی بدون فعال سازی قفل کرده   اند.
گزارش مرکز پژوهش   ه��ای مجلس تاکید می کند 
درحال حاضر آمار دقیقی از پروانه   های اکتش��اف و 
گواهی   های کشف صادر شده توسط وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت در دس��ترس تهیه   کنندگان این 
گزارش نیست و داده   ها و اطلاعات قابل استنادی که 
بتوان تعداد محدوده   های اکتشافی فعال و غیرفعال 
کشور را شناسایی و تحلیل کرد، اعلام عمومی نشده 
است. قابل توجه است علاوه بر حدود ۱۱ هزار پروانه 
بهره   برداری صادر ش��ده، تعداد زیادی مجوز معدنی 
در قالب پروانه اکتش��اف و گواهی کشف وجود دارد 
که بعضا سال ها در اختیار اشخاص حقیقی و حقوقی 
ق��رار دارند و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت اقدام 
به تمدید این مجوزها کرده است؛ در صورتی که از 
نظر فنی حداکثر زمان موردنیاز برای تبدیل پروانه 
اکتشاف به گواهی کشف به طور متوسط 5 سال و 
برای تبدیل گواهی کشف به پروانه بهره   برداری یک 

سال است.
سیر اعطای مجوزها طی سال های ۱392 تا ۱398 
گویای روند جهش��ی درخواس��ت   های اکتشاف در 
سال های ۱395 تا ۱397 مربوط به طرح   های اجرا 
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ش��ده درخصوص آزادس��ازی محدوده   های معدنی 
توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت و فعال شدن 
سامانه کاداستر معدن برای ثبت محدوده   های معدنی 
اس��ت.  با توجه به اینکه مرحله بعد از درخواس��ت 
اکتشاف، استعلام از دس��تگاه های اجرایی موضوع 
ماده 2۴ قانون معادن است، بسیاری از درخواست   ها 
تبدیل به پروانه اکتشاف نشده   ا   ند. همچنین »شکاف 
موج��ود میان پروانه   های اکتش��اف صادر ش��ده با 
گواهی   های کش��ف و پروانه   ه��ای بهره   برداری« نیز 
نش��ان دهنده غیرفعال ب��ودن یا محبوس ش��دن 
محدوده   های اکتش��افی در ید اش��خاص حقیقی و 
حقوقی اس��ت. مرور رویه   های قانونی دریافت مجوز 
از بخش معدن ابعاد دیگری از مش��کلات این حوزه 

را نمایان می کند.
در ای��ران به چند روش مختل��ف امکان اخذ مجوز 
و فعالیت معدنی وجود دارد. س��ه روش اصلی این 
موضوع ش��امل »انتقال مجوز مع��دن«، »فراخوان 
عمومی«    و »ثبت محدوده   های آزاد« هس��تند. در 
اولی��ن روش ورود به فعالیت معدنی در ایران، ثبت 
محدوده   های آزاد یا بلامعارض در س��امانه کاداستر 
توسط اشخاص حقیقی و حقوقی دارای صلاحیت 
است. در این روش، متقاضی اقدام به ثبت محدوده 
به صورت الکترونیکی در سامانه کاداستر بر اساس 
مختص��ات جغرافیایی محدوده می کن��د و فرآیند 
اس��تعلام از دس��تگاه های اجرایی موضوع ماده2۴ 
قانون معادن آغاز می ش��ود. مهل��ت مقرر در قانون 
برای پاس��خ به اس��تعلام   ها حداکثر 2 ماه است. در 

صورتی که پاسخ استعلام   ها مثبت باشد، متقاضی 
موظف اس��ت اقدام به اخذ پروانه اکتش��اف کرده و 
عملیات اکتشاف ماده معدنی را آغاز کند. بر اساس 
ماده 5 قانون معادن مص��وب ۱377 با اصلاحات و 
الحاقات بع��دی آن وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مکلف اس��ت بس��تر لازم را برای اکتش��اف ذخایر 
معدنی در سراسر کش��ور برای اشخاص حقیقی و 
حقوق��ی فراهم کند. همچنین در ماده 6 این قانون 
آمده است: »اکتشاف ذخایر معدنی، منوط به صدور 
پروانه اکتشاف توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اس��ت. چگونگی اخذ پروانه، ضوابط اکتشاف، مدت 
اعتب��ار پروانه، انتقال حقوق متعل��ق به آن پروانه و 
نیز سایر موارد ضروری مربوط برابر مفاد این قانون 
در آیین   نامه اجرایی تعیین خواهد شد.« همان طور 
که از متن قانون مشخص است، جزئیات مربوط به 
چگونگی اخذ پروانه، ضوابط اکتشاف، مدت اعتبار 
 پروان��ه و... در آیین   نام��ه اجرایی ای��ن قانون معین 

شده است.
بر اس��اس تبصره   های 2 و 3 م��اده 6 قانون معادن، 
متقاضیان پروانه اکتشاف و دارندگان این پروانه، در 
زمان تعیین و تحویل محدوده بلامعارض و همچنین 
پس از اخذ پروانه، باید مبالغی را که توس��ط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تعیین می ش��ود، به دولت 
بپردازن��د. پس از انجام عملیات اکتش��اف توس��ط 
متقاضی و ارائه گزارش آن به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، در صورت تایید گزارش اکتشاف توسط این 
وزارتخانه، گواهی کشف به نام دارنده پروانه اکتشاف 

صادر می شود که در ماده 7 آمده است.
در گواهی کشف هم باید نوع یا انواع ماده معدنی 
کشف شده، کمیت وکیفیت آن، حدود و مساحت 
زمین مورد اکتشاف و هزینه عملیات اکتشافی ذکر 
ش��ود. پس از اخذ گواهی کشف، »دارنده مجوز« 
موظف است حداکثر ظرف مدت یک سال نسبت 
به تهیه طرح بهره   برداری و ارائه درخواست پروانه 
بهره   ب��رداری اقدام کند. عدم تس��لیم درخواس��ت 
مزبور در مدت مش��خص ش��ده در قانون موجب 
سلب حق اولویت یاد شده از دارنده گواهی کشف 
خواهد شد که در ماده 8 آمده است. در سایر انواع 
روش های اخذ مجوز و فعالیت معدنی نیز می توان 
روندهایی کلی را مش��اهده کرد که نیازمند تغییر 

هستند.

  دلیل اقتصادی کمای معادن
چن��ان که در ابتدای گزارش عنوان ش��د، محبوس 
ش��دن و غیرفعال ش��دن مع��ادن می تواند دلایل 
مختلفی داشته باشد. از جمله مهم ترین عواملی که 
موجب غیرفعال شدن یا محبوس شدن معادن در 
ید اشخاص حقیقی و حقوقی می شود، غیراقتصادی 
ش��دن فعالیت معدنی است که نظام انگیزش برای 
س��رمایه گذاری در این بخش را از بین خواهد برد. 
گ��زارش مرک��ز پژوهش   های مجلس تاکی��د دارد 
نوسانات بازار و تحولات قیمتی، از عوامل غیرفعال 
شدن معادن دارای پروانه بهره   برداری یا توقف فرآیند 
عملیات معدنی از مرحله اکتش��اف تا بهره   برداری 
است. برای مثال رکود ساخت   وساز در کشور می تواند 
به میزان قابل توجهی تقاضا برای مصالح ساختمانی 
را کاهش دهد. مصالح ساختمانی مانند گچ، سنگ 
آهک، سیلیس، پوکه معدنی، شن و ماسه، خاک رس 
و سنگ   های ساختمانی و تزئینی، از معادن مربوطه 
تامین می   شوند. این معادن در صورت نبود تقاضا در 
بازار و با توجه به اینکه عمده مواد معدنی ذکر شده، 
کالای صادراتی محسوب نمی   شوند، مجبور می   شوند 
تا فعالی��ت معدن را متوقف کنند. همچنین برخی 
تحولات بازارهای جهانی ممکن است موجب نوسان 
قیمت مواد معدنی و غیراقتصادی شدن بهره   برداری 
از آن شود که ازجمله دلایل غیرفعال شدن معادن 

است.
توصیه مرکز پژوهش   های مجلس به سرمایه گذاران 
معدنی این اس��ت که این افراد لازم است تا قبل از 
ورود به فعالیت معدنی نسبت به مطالعه دقیق بازار، 
آینده   پژوهی و پذیرش ریس��ک تحولات بازار اقدام 
کنند. در این حالت، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
می توان��د درخصوص تمدی��د مجوزهای معدنی بر 
اساس شرایط بازار و عوامل موثر در آن تصمیم گیری 

کند.
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با رای قاطع اعضای سازمان همکاری   های اقتصادی 
ش��انگهای، ایران به عنوان نهمین عضو این سازمان 
پذیرفته ش��د تا در جمع کش��ورهایی قرار گیرد که 
با محوریت روس��یه و چین به عنوان دو قدرت برتر 
اقتصادی دنیا، از س��ال 200۱ تاکنون، توانس��ته   اند 
نقش   آفرینی جدی در اقتصاد دنیا داشته باشند. در 
سال 2003 این سازمان، توسعه و رشد تجارت بین 
اعضای خود را به عنوان یک هدف پذیرفت و در سال 
200۴ نیز، همکاری   های منطق��ه   ای برای تبادلات 
انرژی را در دس��تور کار خود ق��رار داد. این روند رو 
به رش��د با ایجاد شورای هماهنگی برای تجارت در 
سال 2006 ادامه یافت و کشورها توانستند سال به 
سال با اهداف مشخص   تری، روند توسعه فعالیت های 
خود را تداوم بخشند. حالا ایران به جمع کشورهایی 
پیوسته است که در حدود یک سوم خشکی   های روی 
سطح زمین را در اختیار دارند و نزدیک به ۴2 درصد 
جمعیت دنیا، ساکن کشورهای این سازمان هستند؛ 
ضمن اینکه به گواه آمارها، اعضای سازمان اقتصادی 
ش��انگهای، نزدیک به 25 تولید ناخالص ملی دنیا را 
در اختیار داش��ته و باید به این توانمندی اقتصادی، 
عضویت چهار قدرت اتمی دنیا یعنی روسیه، چین، 
هند و پاکستان را هم اضافه کرد که سبقه    سیاسی 

محکم   تری را برای آن فراهم آورده است.
در این میان، اگرچه ایران نیز از سال 2005 میلادی 
به دنبال عضویت دائم در پیمان ش��انگهای بوده و در 
طول سال های گذش��ته، تحفظ برخی از کشورهای 
عضو در خصوص عضویت ایران در این پیمان به همراه 
تحریم های اعمال شده از سوی شورای امنیت سازمان 
ملل متحد، مهم ترین مانع بر سر عضویت کامل ایران 
بوده؛ اما امسال در ابتدای آغاز به کار دولت جدید، ایران 
به عنوان عضو دائم س��ازمان همکاری   های اقتصادی 
شانگهای پذیرفته شد. اکنون فرصت مناسبی پیش 

روی کشور قرار گرفته تا با تغییر رویکردهای اقتصادی 
و تمرکز هر چه بیشتر بر توسعه تجارت خارجی اعم از 
صادرات و واردات با این کشورها، بتواند زمینه را برای 
برداشتن گام   های جدیدی در اقتصاد فراهم آورد و به 
عن��وان یک عضو، همکاری   های خود را با اعضای این 
پیمان با ظرفیت حداکثری تقویت کند. اینگونه است 
که ایران به طور قطع خواهد توانس��ت در 25 درصد 
تولید ناخالص داخلی دنیا سهیم ش��ده و با مراودات 
تجاری و تعریف پروژه   های مشترک همکاری با اعضا، 
نقش   آفرینی پررنگ   تری در عرصه اقتصاد جهانی داشته 
باش��د. واقعیت آن است که ایران، دارای ظرفیت   های 
بی   نظیری است که می تواند در یک همکاری گسترده 
با کشورهای عضو پیمان شانگهای مورد استفاده قرار 
بگیرد؛ چراکه عملا در مسیر کریدور شمال به جنوب و 
غرب به شرق قرار گرفته و در طول سال های گذشته، 
اگرچه بسیاری از کشورها تلاش کرده بودند تا به نوعی 
جایگزین ایران در منطقه غرب آسیا شوند؛ اما همچنان 
مهم ترین کریدور برای عبور از این منطقه به آسیا، ایران 
اس��ت؛ ضمن اینکه به موازات، در حوزه انرژی نیز، بر 
طبق آمارهای موجود، بیشترین ذخایر درجای نفت و 
گاز جهان را در اختیار دارد که به دلیل منابع و مصارف، 
به    شدت موردنیاز چین و هند به عنوان دو عضو مهم 

پیمان شانگهای است.
از س��وی دیگر، وجود س��ند همکاری   های 25 ساله 
ایران و چین که در اردیبهش��ت ماه امسال به امضا 
رسیده، می تواند به مکملی برای یک رابطه برد-برد 
در قالب این پیمان بزرگ اقتصادی باشد؛ اگرچه در 
کنار این، ایران باید بتواند برخی مسائل خود با فضای 
بین المللی از جمله تکلیف خود با کنوانس��یون   های 
گروه ویژه اقدام مالی )FATF( را مش��خص کرده و 

مسیر تجارت در سایه این الحاق مهم را هموار کند.
از س��وی دیگر، ب��ا توجه به عدم عضوی��ت ایران در 

س��ازمان تجارت جهانی، به نظر می رسد که الحاق 
ایران به سازمان اقتصادی شانگهای، از اهمیت ویژه   ای 
برخوردار اس��ت، اما باید توجه داشت موفقیت ایران 
در بهره   برداری از ظرفیت   های بی   نظیر تجاری در این 
سازمان اقتصادی، بستگی به عوامل متعددی دارد که 
در بالاترین سطح آن، تلاش به منظور رفع تحریم ها 
و تعیین   تکلیف FATF قرار دارد؛ ضمن اینکه در بعد 
داخلی نیز، سیاستگذاری صحیح سیاستگذاران در 
تولید صادرات   محور و آماده   سازی واحدهای تولیدی 
برای حضور در این میدان رقابتی باید در دستور کار 
قرار گیرد؛ چراکه در تولید صادرات   محور، واحدهای 
تولیدی نیازمند کس��ب آموزش   ه��ای تخصصی و 
ب��ه   روز بوده و در عین حال، در حوزه حمل ونقل نیز، 
نی��از به ایجاد و تقویت زیرس��اخت   های جدی برای 
حمل کالاهای خود دارند. همچنین نباید فراموش 
کرد که ارس��ال کالاهای صادراتی ایران به بازار این 
کش��ورها، مستلزم تغییر جدی در نوع بسته   بندی و 
کیفیت محصولات ارائه ش��ده ب��وده و بنابراین باید 
استانداردها نیز مطابق با بازارهای هدف جهانی ارتقا 
یابند تا بتوان به خوبی از این فرصت بهره    گرفت؛ در 
غیر ای��ن صورت، صرف الحاق ای��ران به یک توافق و 
سازمان بین المللی، اگرچه به لحاظ سیاسی می تواند 
امتیازی حائز اهمیت برای کش��ور تلقی ش��ود، اما 
تضمین   کننده بهره   من��دی از ظرفیت    های اقتصادی 
مش��ترک نیس��ت؛ بلکه بای��د برای رون��ق تجارت، 
برنامه   ریزی و سیاستگذاری دقیق   تری انجام داد. به 
هرحال برای کشورهای عضو سازمان شانگهای هم 
اهمیت دارد که با کشوری ثبات   ساز در منطقه که به 
لحاظ اقتصادی دارای منابع بسیار غنی برای همکاری 
اقتصادی بوده و پل ارتباطی شرق آسیا با غرب آسیا 
و همچنین شمال به جنوب تلقی می شود، ارتباطی 
نزدیک داشته باشند و بتوانند پروژه   های مشترکی را 
تعریف کنند، اما لازمه این امر، عزم جدی دو طرف 
برای طراحی یک رابطه برد-ب��رد در همکاری   های 
اقتصادی است که امید می رود بتوان با برنامه   ریزی 
دقیق از فرصت پیش آمده به خوبی بهره گرفت و با 
ایجاد یک فضای رقابتی به منظور دستیابی به دانش 
فنی و تکنولوژی در پروژه   های مشترک تعریف شده، 
مس��یر اقتصاد ایران را در سال های پیش رو هموار 
کرد. در نهایت به نظر می رسد ایران با عضویت دائم 
در این سازمان، به بازارهای گسترده کشورهای عضو 
پیمان شانگهای متصل شده و می تواند در حوزه      های 
مختلف تجاری، ترانزیت و انرژی به عنوان یک قدرت 
منطقه   ای، با این کشورها تعاملات اقتصادی مثبتی 
داشته باشد و با توجه به اینکه اخیرا ایران عضو ناظر 
اتحادیه اوراس��یا ش��ده، حضور در سازمان همکاری 
شانگهای می تواند این روند را تکمیل کند تا بتواند 
 از ظرفیت   های اقتصادی کش��ورهای این حوزه نیز

 استفاده کند.

پنجره جديد 
تعامل با دنيا

محمد لاهوتی - رئیس کنفدراسیون صادرات ایران
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به تازگی از عرضه کل فولاد کش��ور در بورس کالا 
خبر داده ش��ده اس��ت؛ اتفاقی ک��ه می تواند چتر 
ش��فافیت را در مبادلات این محص��ول باز کرده و 
سودی منطقی و جذاب را در سراسر زنجیره تولید 

به طور متوازن توزیع کند.

در واقع عرضه بخشی از محصولات در بورس کالا و 
بخش دیگر خارج از آن به دونرخی شدن بازار منجر 
شده بود. حالا گفته می شود برای تحقق رفع موانع 
و پشتیبانی از تولید باید کل فولاد کشور در بورس 
کالا عرضه شود و حتی امکان صادرات محصولات 
از رینگ صادراتی بورس فراهم شود. از طرف دیگر 
گفته می شود برای جلوگیری از نابسامانی بازار فولاد 
باید برق زمستانی کارخانه ها تامین و سیاست هایی 
اتخاذ ش��ود که دیگر فعالان ای��ن عرصه دلنگران 
نباشند. در واقع اگر برق به صورت پایدار و به میزان 
لازم ب��رای فعال کردن هم��ه بخش های مورد نیاز 

تولید در این واحدها تامین نش��ود، تولیدی صورت 
نمی گیرد و به دنبال آن افزایش قیمت س��یمان و 

فولاد دور از انتظار نخواهد بود.

خرید و فروش فقط با ثبت نام 
در سامانه تجارت

طبق ابلاغ س��ازمان ب��ورس به کلیه خری��داران و 
عرضه کنندگان محصولات فولادی در بورس کالا، 
خرید و فروش محصولات فولادی در بورس کالا از 
۱0 مهر ماه، صرفا با ثبت نام خریداران و فروشندگان 
خرد و عمده، در سامانه تجارت و دریافت کد نقش 
صورت خواهد گرفت. محمدرض��ا بهنام زاده مدیر 
پذیرش و بازاریابی ب��ورس کالای ایران در نامه ای 
به کلیه خری��داران و عرضه کنن��دگان محصولات 
ف��ولادی در بورس کالا، ال��زام دریافت کد نقش و 
ثبت معاملات در سامانه جامع تجارت را ابلاغ کرده 

است.

تنظیم بهینه بازار
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و تاکید دولتمردان 
بر ایجاد شفافیت اقتصادی و مقابله با فساد، موضوع 
عرضه کالاهای شرکت های تولیدی در بورس کالا به 
منظور برقراری شفافیت و عدالت و همچنین سهولت 
در تامی��ن نیاز مواد اولیه تولید مورد توجه ویژه قرار 
گرفته است. در این راستا عرضه کل سیمان تولیدی 
کشور در بورس کالا پیگیری شده که گفته می شود 
اثرات مطلوب این اتفاق ظرف چند هفته در تعادل 

بازار نمایان شود.
در همین زمینه روح الله ایزدخواه عضو کمیس��یون 
صنایع و معادن مجلس خبر داد که براساس جلسات 
برگزار ش��ده میان وزیر صمت و کمیسیون صنایع 
مجلس، تمامی فولاد تولیدی کشور به منظور ایجاد 
ش��فافیت در مبادلات و تنظیم بهینه بازار به دور از 

شیوه های دستوری در بورس کالا عرضه می شود.
ایزدخ��واه در این باره گفت: صنعت فولاد کش��ور از 

مجلس و وزارت صمت برای عرضه تمام فولاد در بورس کالا توافق کردند:

چتر شفافيت بر سر معاملات فولادی
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اهمیت ویژه در بخش تولید کش��ور برخوردار است 
و فراهم شدن زیرساخت های لازم به منظور رشد و 
توسعه بیشتر این صنعت در اولویت برنامه مسوولان 
و سیاس��تگذاران قرار دارد، از این رو به منظور رشد 
متوازن کل زنجیره فولاد کشور باید به کل تولیدات 
این زنجیره با رویکرد واحد و منطقی که برای تولید 

ایجاد انگیزه مضاعف کند، نگاه کرد.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره 
به برگزاری چندین جلس��ه میان این کمیسیون با 
وزیر صمت گفت: با توجه به بررسی تمامی جوانب، 
مقرر ش��ده که عرضه انواع محص��ولات تولیدی از 
جمله کل فولاد در بورس کالا انجام ش��ود تا شاهد 
تمرکز معاملات و حمایت واقعی از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان باشیم. این نماینده مجلس تاکید 
کرد: کمیسیون صنایع مجلس نیز معتقد است که 
عرضه بخش��ی از محصولات در بورس کالا و بخش 
دیگر در خارج از بورس به دونرخی شدن بازار منجر 
شده که از این رو برای تحقق رفع موانع و پشتیبانی از 
تولید باید کل فولاد کشور در بورس کالا عرضه شود 
و حتی امکان صادرات محصولات از رینگ صادراتی 
ب��ورس نیز فراهم ش��ود. ایزدخواه به اث��ر ورود کل 
محصولات مهم از جمله فولاد به بورس کالا اش��اره 
کرد و گفت: بدون ش��ک اگر همه فولاد تولیدشده 
در بورس کالا عرضه ش��ود، ب��ازار زیر نورافکن های 
شفافیت، تنظیم و قیمت ها براساس مکانیسم عرضه 
و تقاضا و به شیوه ای کاملا شفاف کشف می شود. به 
این ترتیب باید اجازه دهیم س��از و کار بورس کالا بر 
مبادلات کالایی کشور اجرایی شود تا رویه ای به سود 

تولیدکننده و مصرف کننده برقرار شود.

ضرورت تامین برق زمستانی کارخانه ها
علاوه بر اینکه کارشناس��ان ب��ر حضور محصولات 
فولادی در بورس کالا تاکید دارند از طرف دیگر بحث 
حل مش��کلات این عرصه مطرح اس��ت. الله ویردی 
دهقانی عضو دیگر کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
با بیان اینکه نمی توان سیمان را برای مدت طولانی 
و بیش از چند ماه در انبارها ذخیره کرد، گفت: برق 
پایدار و مس��تمر واحدهای تولیدی در زمستان باید 

تامین شود.
وی با اشاره به ضرورت تامین برق مورد نیاز واحدهای 
س��یمانی و فولادی در زمس��تان اظهار کرد: تولید 
سیمان بیش از نیاز داخل است، بنابراین نابسامانی 
ب��ازار این کالا در ماه های گذش��ته را باید ناش��ی از 

بی تصمیمی و عدم برنامه ریزی دانست.
وی اف��زود: از آنجا که قطعی برق واحدهای تولیدی 
به ویژه فولاد و سیمان موجب کاهش تولید و عرضه 
در ب��ازار و در نتیجه، افزایش قیمت این محصولات 

ش��د، باید برای جلوگیری از تکرار این نابس��امانی 
برنامه ری��زی کرد. این نماینده مجلس با بیان اینکه 
نمی توان سیمان را برای مدت طولانی و بیش از چند 
م��اه در انبارها ذخیره کرد، بر لزوم تامین برق پایدار 
و مس��تمر واحدهای تولیدی تاکید کرد و ادامه داد: 
خاموشی های بی حساب و کتاب در تابستان امسال 

موجب ضرر تولیدکنندگان و مصرف کنندگان شد.
دهقانی با تاکید بر اینکه تامین برق پایدار برای فعال 
نگه داش��تن خطوط تولید کارخانه های س��یمان و 
فولاد ضروری است، افزود: اگر برق به صورت پایدار 
و مس��تمر و به می��زان لازم ب��رای فعال کردن همه 
بخش ه��ای مورد نیاز تولید در ای��ن واحدها تامین 
نشود، تولیدی صورت نمی گیرد. در نتیجه افزایش 

قیمت سیمان و فولاد دور از انتظار نیست.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: 
گرم کردن ک��وره این واحدها برای تولید، در صورت 
تامین برق مورد نیاز، زمان بر است، بنابراین اگر برق 
به صورت پایدار و مستمر تامین نشود، نه تنها تولیدی 
انجام نمی شود، بلکه سرد و گرم شدن کوره و شوک 
حرارتی که به آن وارد می ش��ود، نیز موجب تحمیل 
خسارت و هزینه تعمیر کوره ها به واحدهای تولیدی 

می شود.

قیمت نورد گرم فولادی
 در بازار چین افزایشی شد

در خبرها آمده اس��ت که با محدودیت مصرف برق؛ 
بیش از ۱0 استان چین به منظور کاهش کمبود برق 
و یا به عنوان بخشی از تلاش برای دستیابی به اهداف 
سالانه خود برای کاهش مصرف انرژی تا پایان سال، 
تامین برق بخش های پرمصرف خود از جمله فولاد 
را قطع یا محدود کرده اند. محدودیت شدید عرضه و 

تولید برق باعث کاهش تولید محصولات فولادی در 
کارخانه های چین شده و قیمت محصولات فولادی 

چین را تقویت کرده است.
قیمت نورد گرم فولادی داخلی چین در س��پتامبر 
افزایش یافت. این افزایش در پی انتشار اخباری مبنی 
بر عرضه محدود برق در چین اتفاق افتاد. همچنین 
عجل��ه دولت های محلی برای دس��تیابی به اهداف 
مصرف انرژی بر میزان تولید فولاد تاثیر گذاشته که 
باع��ث ایجاد روند بهبودی در قیمت کویل نورد گرم 

فولادی شد.
با توج��ه به کمبود ب��رق و اهداف س��الانه کاهش 
مصرف انرژی در چین، برخی کارخانه ها تامین برق 
بخش های پرمصرف خود را کاهش داده اند. این امر 
باعث کاهش عرضه محصولات ف��ولادی و افزایش 
قیمت ه��ای آن به وی��ژه در مورد کوی��ل نورد گرم 

فولادی چین شده است.

زمزمه های بازار
یک بازرگان مس��تقر در شانگهای در سپتامبر بیان 
کرد: محدودیت ش��دید عرض��ه و تولید برق باعث 
کاهش تولید محصولات ف��ولادی در کارخانه های 
چین ش��ده و قیم��ت محصولات ف��ولادی چین را 
تقویت کرده اس��ت. اما باید توجه داشت که این امر 
جذابی��ت کویل نورد گرم فولادی چی��ن را در بازار 
بین المللی خدشه دار کرده است. در همین حال، به 
نق��ل از متال بولتن قیمت های قابل اجرا برای کویل 
نورد گ��رم فولادی هند به کمتر از 900 دلار در هر 
تن CFR ویتنام رس��یده است. این در حالی است 
که به گفته منابع خب��ری تقاضای کویل نورد گرم 
فولادی تحت تاثیر همه گیری ویروس کووید۱9 باقی 

مانده است.
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بررسی گزارش های منتشرشده از سوی شرکت ها نشان می دهد عموم بازیگران 
بازار س��رمایه توانسته اند طی شش ماهه نخست سال عملکرد مناسبی را از 
منظر تولید و تجارت ثبت کنند و به رکوردهای بهتری نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته دست یابند. این در حالی است که شاخص کل بازار سرمایه طی 
شش ماهه نخست سال گذشته به سرعت در مدار صعودی پیشروی می کرد 
اما در ش��ش ماهه نخست امسال راه ناهمواری را پیموده است. بر این اساس 
کارشناسان بازار سرمایه نسبت به لزوم توجه به گزارش های شرکت ها و پرهیز 
از دام اعداد و ارقام نوس��انات ش��اخص کل برای خرید و فروش سهام هشدار 
می دهن��د. در همین حال به باور کارشناس��ان گزارش های عملکردی اغلب 

شرکت ها طی هفته اخیر نوید روزهای پررونقی را برای بازار سرمایه می دهد.

گروه فلزات اساس��ی طی تابستان امسال با چالش های زیادی مواجه بود. از منظر 
داخلی قطعی دو ماهه برق این صنایع، فشار زیادی را بر تولید و فروش شرکت ها 
وارد آورد و موجب ثبت عقبگرد در گزارش شرکت ها به ویژه گزارش های مردادماه 
شد. ش��هریورماه نیز این شرکت ها با حاشیه های بین المللی افت ملموس قیمت 
کامودیتی ها روبه رو بودند که درآمدهای شرکت ها را تا حد زیادی تحت تاثیر قرار 
داده است. با این حال بررسی گزارش شرکت های گروه فلزات اساسی بازار سرمایه 
نشان می دهد این شرکت ها توانسته اند تا حد زیادی با موفقیت از طوفان تابستانی 
عبور کنند و عملکردهای عموما مثبتی را به ثبت برس��انند. در گزارش پیش رو 
س��ه نماد گروه فلزات اساسی مورد بررس��ی اجمالی قرار گرفته است که نشان از 

پتانسیل های رشد این شرکت ها در اقتصاد کشور و نیز بازار سرمایه و بورس اوراق 
بهادار دارد. به نظر می رسد در صورت تامین انرژی در فصل زمستان و آرامش در 

بازارهای جهانی، این دست از درآمدزایی ها در شرکت های فلزی تکرارپذیر باشد.

فولاد مبارکه
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان توانسته در شهریورماه 575 هزار تن از محصولات 
خود را در بازار به فروش برس��اند و بدین ترتیب جه��ش 3۱/58 درصدی میزان 
فروش محصولات را نس��بت به مردادماه تجربه کند. گفتنی است این شرکت در 
پنجمین ماه از سال جاری ۴37 هزار تن از محصولات خود را به فروش رسانده بود. 
در همین حال گزارش این شرکت تاکید دارد که توانسته در شهریورماه 87 هزار 
تن از محصولات خود را صادر کند. بر این اس��اس درآمد ش��رکت از محل فروش 
محص��ولات در ش��هریورماه ۱20 میلیون و 578 ه��زار و 768 میلیون ریال بوده 
که نس��بت به مردادماه رش��د 3۴/87 درصدی را تجربه کرده است. گفتنی است 
درآمد شرکت از این محل در مرداد 89 میلیون و ۴03 هزار و 622 میلیون ریال 
بود. فولاد مبارکه اصفهان همچنین در گزارش های خود اعلام کرده در شش ماهه 
نخس��ت سال جاری 660 میلیون و 8۴7 هزار و 3۴9 میلیون ریال از محل فروش 
محصولات درآمد کسب کرده است. این رقم به معنای رشد ۱۴2 درصدی درآمد 
شرکت از این محل نسبت به مدت مشابه سال گذشته است. فولاد در شش ماهه 
نخست سال 99 توانسته بود 273 میلیون و 5۴۴ هزار و 260 میلیون ریال از محل 
فروش محصولات به دس��ت آورد. این در حالی است که میزان فروش محصولات 
فولاد در شش ماهه نخست ۱۴00 نسبت به مدت مشابه سال گذشته با کاهش 

گزارش های 6 ماهه گروه فلزات اساسی نشان می دهد:

پتانسيل ر شد شا خص سا ز ها
شرکت فولاد مبارکه اصفهان
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گزارش 
شرکت های گروه 

فلزات اساسی 
بازار سرمایه 

نشان می دهد 
این شرکت ها 

توانسته اند 
تا حد زیادی 
با موفقیت از 

طوفان تابستانی 
عبور کنند و 
عملکردهای 

عموما مثبتی را 
به ثبت برسانند. 
در گزارش پیش 
رو سه نماد گروه 

فلزات اساسی 
مورد بررسی 
اجمالی قرار 
گرفته است 
که نشان از 

پتانسیل های رشد 
این شرکت ها در 

اقتصاد کشور و 
نیز بازار سرمایه 

و بورس اوراق 
بهادار دارد. به 

نظر می رسد 
در صورت 

تامین انرژی در 
فصل زمستان 

و آرامش در 
بازارهای جهانی، 

این دست از 
درآمدزایی ها در 

شرکت های فلزی 
تکرارپذیر باشد

6/35 درصدی مواجه بوده است. فولاد در نیمه نخست سال جاری 3599 
هزار تن از محصولات خود را فروخته در حالی که این رقم در مدت مشابه 
سال گذشته 38۴3 هزار تن بوده است. این بررسی نشان دهنده رشد قیمت 
محصولات فولادی طی یک سال گذشته در بازارهای داخلی و جهانی است. 
گفتنی اس��ت فولاد مبارکه موفق ش��ده در نیمه نخست سال جاری 620 
هزار تن از محصولات خود را صادر کند. نماد این شرکت در بازار سهام نیز 
به رغم عبور از حاشیه های قطعی برق و مواردی از این دست، طی شش  ماهه 
نخس��ت سال بازدهی مناسبی داشته و رش��د 6/۱3 درصدی را ثبت کرده 
است. با این حال اما نماد فولاد طی شهریورماه با افت ۱7/۱ درصدی قیمت 

در بازار سهام روبه رو بود.

فولاد خوزستان
شرکت فولاد خوزستان در گزارش شهریورماه خود از درآمد 23 میلیون و 
602 ه��زار و 729 میلیون ریالی خود از دو محل فروش داخلی و صادراتی 
خبر داده است. گفتنی است شرکت در مردادماه توانسته بود 29 میلیون و 
602 هزار و ۱5۱ میلیون ریال از این محل کسب کند. بر این اساس درآمد 
ش��رکت طی ماه ششم سال جاری نس��بت به مردادماه با کاهش 20/27 
درصدی روبه رو بوده اس��ت. با این حال اما ش��رکت طی شهریورماه موفق 
شده بود فروش داخلی خود را افزایش دهد در حالی که فروش صادراتی با 
کاهشی چشمگیر مواجه بوده است. در همین حال شرکت در شهریورماه 
توانس��ته است ۱53 هزار و 929 هزار تن از محصولات خود را در بازارهای 
داخلی و بین المللی عرضه کند که نسبت به رقم 2۱6 هزار و 7۴۴ هزار تن 
در مردادم��اه افت 28 درصدی را نش��ان می دهد. باید تاکید کرد که فولاد 
خوزستان طی شهریورماه با افت فروش و درآمد صادراتی مواجه بوده است 
با این حال توانسته است درآمد و میزان فروش محصولات در بازار داخلی را 
به نحو مطلوبی افزایش دهد. عملکرد شش ماهه شرکت همچنین نشان از 
افزایش میزان فروش صادراتی در مقابل کاهش میزان فروش داخلی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل دارد. در همین حال مجموع میزان فروش شرکت 
در دو بازار داخلی و بین المللی نیز حاکی از افت 28 درصدی طی شش ماهه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته است. اما در مقابل باید 
تاکید کرد که در نهایت شرکت توانسته از محل فروش داخلی و صادراتی 

طی شش ماهه نخست امسال 20۱ میلیون و 883 هزار و 8۱۴ میلیون ریال 
درآمد کس��ب کند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 80 درصد رشد 
نش��ان می دهد. نماد فخوز در بازار سهام نیز طی شش ماهه نخست امسال 
رش��د ۱۱ درصدی را ثبت کرده اس��ت اگرچه در پی اصلاح بازار سهام در 

شهریورماه، با افت ۱0 درصدی مواجه بوده است.

ملی صنایع مس ایران
ش��رکت ملی صنایع مس ایران طی 6 ماهه نخس��ت سال جاری با جهش 
درآمدی مواجه بوده است. این روند رشد البته در شهریورماه نیز ادامه داشته 
است. بر اساس گزارش شهریورماه شرکت توانسته است طی ششمین ماه 
از سال رشد میزان و درآمد فروش نسبت به مردادماه را تجربه کند. بر این 
اساس شرکت ملی مس در ش��هریورماه ۱2۴ درصد میزان فروش داخلی 
و صادراتی را نس��بت به مردادماه افزایش داده است. از این محل همچنین 
ش��رکت درآمدهای خود را از ۴8 میلیون و 38۱ هزار و ۴86 میلیون ریال 
در مردادم��اه به رقم 86 میلیون و 7۴0 هزار و 658 میلیون ریال رس��انده 
که رش��دی 79/28 درصدی را نش��ان می دهد. این ش��رکت همچنین در 
شش ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد میزان 
فروش داخلی مواجه بوده، اما با این حال فروش صادراتی ش��رکت نسبت 
به شش ماهه نخست سال 99 مقدار اندکی افت نشان می دهد. با این حال 
ش��رکت ملی مس توانسته است مجموعا در بازارهای داخلی و بین المللی 
فروش خود را در ش��ش ماهه نخست امسال نس��بت به مدت مشابه سال 
گذشته ۱25/۴۱ درصد افزایش دهد. بر این اساس شرکت در نیمه نخست 
امس��ال به درآمد 3۴9 میلیون و 8۱3 هزار و ۱03 میلیون ریالی از محل 
فروش داخلی و صادراتی دست یافته است که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۱۱6 درصد رشد نشان می دهد. ملی مس در نیمه نخست سال 99 
به درآمد ۱6۱ میلیون و 957 هزار و 7۴۱ میلیون ریالی دس��ت یافته بود. 
به رغم عملکرد مناسب و شگفت انگیز شرکت در نیمه نخست سال اما نماد 
ملی مس در بازار سهام نتوانسته است بازدهی مناسبی را کسب کند. بر این 
اساس فملی طی شهریورماه با افت ۱3/9 درصدی قیمت سهام مواجه بوده 

و بازدهی شش ماهه منفی 5/۱6 درصدی را ثبت کرده است.

شرکت فولاد خوزستان

شرکت ملی صنایع مس ایران
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اردشیر س��عدمحمدی، این ش��رکت در شش ماهه 
نخست امسال تمامی برنامه های توسعه ای تولیدی و 
اقتصادی را مطابق برنامه پیش برده به طوری که شاهد 
رش��د ۱۱6 درصدی در ف��روش، افزایش 5 درصدی 
تولید کاتد و آند و رش��د 38 درصدی در برنامه های 

حفاری اکتشافی شد.

مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ایران با اشاره به 
گزارش عملکرد شش ماهه ابتدایی سالجاری شرکت 
مل��ی صنایع مس گفت: طی ش��ش ماهه نخس��ت 
س��الجاری عملکرد استخراجی ش��رکت مس ۱03 
میلیون و 272 هزار تن بوده است که نسبت به برنامه 
9۴ میلیون و 7۱5 هزار تنی 9 درصد رش��د نش��ان 

می دهد.

وی عملکرد تولید سنگ سولفوری شرکت مس طی 
شش ماهه نخست سالجاری را 27 میلیون و ۱00 هزار 
تن اعلام و تآکید کرد: این در حالی اس��ت که برنامه 

شرکت 26 میلیون و 7۴5 هزار تن بوده است.
مدیرعامل شرکت مس همچنین کنسانتره تولیدی 
حاصل از ارسال سنگ سولفوری به کارخانجات تغلیظ 
در هر سه مجتمع را در مجموع 606 هزار و ۴07 تن 
برشمرد که نسبت به برنامه 586 هزار و 60۱ تنی؛ 3 

درصد رشد داشته است.
وی خاطرنشان کرد: شرکت مس طی این بازه زمانی با 
تولید 3976 تن مولیبدن رشد ۱۱۴ درصدی را نسبت 

به برنامه قم زد.
مدیرعامل ش��رکت مس عملکرد این ش��رکت را در 
بخش آند تولی��دی ۱78 هزار و 782 تن عنوان کرد 

که نس��بت به برنامه ۱69 هزار و 652 تنی؛ 5 درصد 
رشد داشته است.

به گفته وی ش��رکت مس در بخش کاتد نیز با تولید 
۱۴3 هزار و 328 تن در ش��ش ماهه نخس��ت سال 
جاری رشد 5 درصدی را نسبت به برنامه و رشد 2،37 
درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل عملی کرده 
است. همچنین تولید مس محتوی معدنی طی این 
مدت با 3 درصد رشد به ۱۴7 هزار و 9۴3 تن رسید. 
سعدمحمدی در ادامه به بحث قطع برق اشاره کرد و 
گفت: با توجه به افزایش دما و فشارهایی که بر روی 
سیستم برق و تأمین انرژی وجود داشت؛ خوشبختانه 
با تمهیداتی که درخص��وص افزایش بهره وری انجام 
داده بودیم نه تنها از برنامه عقب نماندیم بلکه مشارکت 

زیادی در تأمین برق منطقه نیز داشتیم.
به گفته مدیرعامل فمل��ی، مدیریت کرونا، مدیریت 
س��اعت کاری و مدیریت اورهال همگی نشان دهنده 
این است که نه تنها مطابق برنامه از پیش تعیین شده 

عمل کردیم بلکه از برنامه نیز جلوتر حرکت کردیم.

رشد 38 درصدی حفاری اکتشافی
س��عدمحمدی در ادامه به حوزه اکتشاف اشاره کرد 
و گفت: در بخش اکتش��اف ب��رای اولین بار در تاریخ 
شرکت مس طی نیمه نخست سالجاری، موفق به ثبت 
رکورد حفر عمیق ترین گمانه تا عمق بیش از ۱2۱۱ 
متر در سایت سریدون در منطقه استان کرمان شدیم.

وی تأکی��د کرد: همچنی��ن در ح��وزه حفاری های 
اکتشافی در ش��هریورماه ۱۴00 رشد 38 درصدی را 
ثبت کردیم؛ به طوری که در ش��هریورماه 99 معادل 
9 ه��زار و ۱59 متر حفاری اکتش��افی انجام دادیم و 
در ش��هریور س��الجاری ۱2 هزار و 656 متر حفاری 

اکتشافی ثبت شد.
مدیرعامل ش��رکت مل��ی صنایع مس ای��ران گفت:  
همچنین پیش��رفت فیزیکی کل عملیات اکتشافی 
شامل اکتش��اف سطحی و زیرس��طحی در شهریور 
۱۴00 طبق برنامه پیش بینی شده ۴2.86 درصد بوده 
که با ۴5.89 درصد انجام شده و 3.3 درصد از برنامه 

مدیرعامل »فملی« عملکرد شش ماهه شرکت ملی صنایع مس ایران را تشریح کرد:

از رشد در توليد و فروش تا ثبت ر کور د 
حفر عميق ترين گمانه  اکتشافی 
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جلوتر است.
سعدمحمدی تأکید کرد: در حوزه اکتشاف همچنین 
مطالعات معدن مس سریدون و نتایج ذخایر اکتشافی 
آن در حال قطعی ش��دن است. این معدن یک ونیم 
میلیارد تن ذخیره قطعی دارد که جدا از یک میلیارد 
تن ذخیره جدید مس اس��ت که سال گذشته کشف 
شده است. این رقم و رقم هایی که بعداً به این میزان 
اضافه می ش��ود؛ قطعاً رتبه ما را به رتبه ششم ذخایر 

معدنی مس در جهان ارتقا خواهد داد.
وی اف��زود: با توجه ب��ه اینکه به روزرس��انی و بحث 
ذخایر اکتشافی اهمیت ویژه ای در پیشبرد برنامه های 
توسعه ای ش��رکت ملی صنایع مس دارد، خرید ۱5 
دستگاه حفاری جدید قطعی شده و در حال ورود به 

کشور است.
مدیرعامل شرکت مس به اقدامات انجام شده در حوزه 
توس��عه و اکتشافات اش��اره و تأکید کرد: برنامه های 
توسعه ما در استان آذربایجان شرقی و کرمان مطابق 
برنامه پیش می رود. در همین راستا طی نیمه نخست 
س��الجاری با همراهی تمامی مسوولان و با اعتقاد به 
توان داخلی و بومی سازی، با عقد قراردادی با قرارگاه 
خاتم الانبی��اء ثابت کردیم که ت��وان راه اندازی پروژه 
چرخه تولیدی مس کاتدی در مجتمع مس سونگون 

وجود دارد.
س��عدمحمدی ادام��ه داد: ب��ر این اس��اس ق��رارگاه 
خاتم الانبی��ا متول��ی راه اندازی کارخانج��ات ذوب و 
کارخانجات وابسته در مجتمع مس سونگون شد که 
این اتفاق مهمی در تاریخ صنعت مس ایران محسوب 

می شود.

وی تأکید کرد: خوش��حالیم که این اتفاق در استان 
آذربایجان ش��رقی روی داد؛ چراکه ب��ا این راه اندازی 
شاهد اشتغال زایی 3500 نفری مستقیم و غیرمستقیم 
برای مردم بومی منطقه خواهیم بود. اعتقاد داریم با 
این کار منطقه ورزقان استان آذربایجان شرقی شاهد 
تحولی عظیم خواهد بود و مصمم هس��تیم که این 

اتفاق هر چه زودتر انجام شود.
مدیرعامل ش��رکت مس با اش��اره به اینکه پیشرفت 
معدن مس در آلو مطاب��ق برنامه بوده، ابراز امیدواری 
کرد تا اوایل سال آینده مرحله بهره برداری این پروژه 
نیز انجام شود و یک مجتمع دیگر وارد چرخه تولید 
کنسانتره در کشور شود که گردش مالی خیلی خوبی 
را ب��رای منطقه جنوب غرب اس��تان کرم��ان ایجاد 
خواه��د کرد. وی در ادامه به برگزاری مجمع عمومی 
عادی سالیانه اشاره کرد و گفت: عملکرد شرکت ملی 
مس با وجود افزایش تولید، افزایش فروش و پیشبرد 
طرح های توس��عه کاملاً ش��فاف بوده اس��ت که این 
افتخاری برای شرکت ملی مس و مجموعه کارکنان 

و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران است.
س��عدمحمدی در خصوص افزایش سرمایه شرکت 
مس گفت: مقدمات افزایش سرمایه در مجمع عمومی 
مطرح شد که خوشبختانه حسابرس افزایش سرمایه 
را تأیید کرد و هم اکنون به سازمان بورس ارسال شده 
است. بر همین اساس سرمایه ثبتی شرکت با افزایش 
۱00 درصدی به ۴0 هزار میلیارد تومان ارتقاء می یابد 
که این ۴0 هزار میلیارد تومان برای تأمین طرح های 

توسعه شرکت است.
وی در ادامه افزود: شرکت ملی صنایع مس بارها اعلام 

کرده است که برای پیشبرد طرح های توسعه از هیچ 
منابع مالی به غیر از منابع مالی خود شرکت استفاده 
نخواهد کرد و هیچ فشاری را برای طرح های توسعه 
ب��ه نظام بانکی و یا منابع مالی در اس��تان ها تحمیل 

نمی کند.
مدیرعامل ش��رکت مس همچنین تأکی��د کرد: در 
بخش توسعه همسو با تغییر و تحولات جهانی حرکت 
خواهیم کرد. در سال های آینده شاهد افزایش تقاضا 
خواهیم ب��ود به همین دلیل برای اینک��ه از گردونه 
رقابت ها و تحولات جهانی باز نمانیم، پروژه های تولید 
کنسانتره و کاتد را پیش می بریم و می خواهیم سهم 

مس در GDP کشور را افزایش دهیم.
س��عدمحمدی گفت: مصمم هس��تیم تمام کارها را 
مطابق برنامه پیش ببریم. در همین راستا ۱۱0 هزار 
میلیارد تومان س��رمایه گذاری برای صنعت مس در 
کشور تعریف شده است که با بهره برداری از آن ها هم 
در اقتصاد کشور و GDP تأثیرگذار خواهد بود و هم 
اینکه ما را جزو ۱0 ش��رکت برتر دنیا در تولید مس 

تبدیل خواهد کرد.
رشد 116 درصدی فروش

سعدمحمدی با اش��اره به رشد ۱۱6 درصدی فروش 
ش��رکت نسبت به مدت مشابه س��ال قبل گفت: در 
ش��ش ماهه نخست س��الجاری موفق به ثبت فروش 

حدود 3۴ هزار و 98۱ میلیارد تومانی شدیم.
وی همچنین گفت: در نیمه اول امسال به طور متوسط 
5830 میلیارد تومان فروش داشتیم و در شهریورماه 
با ف��روش 8700 میلیارد تومان رکورد فروش ماهانه 

تاریخی شرکت ملی صنایع مس شکسته شده است.
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بررسی پارامترهای بنیادین صنایع فعال در بازار سرمایه نوید زمستانی داغ را می دهد. 
در این میان نگاهی اجمالی به عملکرد گروه پالایش��ی مجددا برخی نمادهای این 

گروه را به عنوان پتانسیل های سودسازی در نیمه دوم سال مطرح می کند.

اگر چه این گروه همواره با مش��کل عدم اعلام نرخ نفت خام و فرآورده ها مواجه 
بوده و در سال جاری گزارش های خود را بدون اعلام میزان درآمدها روانه کدال 
کرده اس��ت اما نگاهی به وضعیت تولید و فروش شرکت ها نشان می دهد اغلب 
پالایشی ها توانسته اند عملکرد راضی کننده ای در شش ماهه نخست سال جاری 
ثبت کنند. از س��وی دیگر ب��ا توجه به افزایش نرخ های جهانی انرژی فس��یلی 
طی ماه های اخیر، به نظر می رس��د گروه پالایش��ی بازار سرمایه پیش بینی های 
کارشناس��ان مبنی بر رشد سودآوری در مقایسه با سال گذشته را محقق کرده 
باش��د. در همین حال دورنمای رش��د قیمت ها طی فصل سرد سال و وضعیت 
نگران کنن��ده انرژی در جهان، از رونق بازار صنعت پالایش��گاهی ایران در نیمه 
دوم س��ال جاری خبر می دهد. روز گذش��ته همچنین وزارت نفت نرخ خوراک 
پالایشگاه ها را ابلاغ کرد اما تا لحظه تنظیم این گزارش شرکت ها نسبت به اعلام 

هزینه و درآمدهای خود بر اساس نرخ های اعلامی در کدال اقدام نکرده اند.
بر اساس دستورالعمل وزارت نفت برای تعیین قیمت خوراک پالایشگاه ها، قیمت 
 API هر بش��که نفت خام تحویلی بر اساس فرمول های اعلامی و با لحاظ درجه
واقعی نفت خام اندازه گیری شده تحویلی نسبت به API=33.3۱ برای نفت خام 
سبک و API=29.۱۴ برای نفت خام سنگین در هر ماه شمسی محاسبه می شود. 
همچنی��ن قیمت گاز مایع برابر میانگین ماهانه قیمت نرخ پروپان و بوتان فوب 
خلیج فارس گزارش شده در نشریه بین المللی پلتس و با لحاظ درصد پروپان و 
بوتان تحویلی پالایشگاه هاست. پیش از این کارشناسان بازار سرمایه پیش بینی 
کرده بودند که درآمد پالایشی ها در سال جاری دست کم 80 درصد بالاتر از سال 
قبل باشد. بر همین اساس پیش بینی شده که صنعت پالایشگاهی بازار سرمایه 
با کاهش P/E در زمس��تان روبه رو ش��ود. این روند به ویژه به دلیل رشد قیمت 
گاز طبیعی و گاز مایع طبیعی رخ خواهد داد که مصرف کنندگان صنعتی را در 
فصل سرد سال به سمت مازوت سوق می دهد. گفته می شود گرمایش زمین به 
مرور افت تولید برق آبی را به دنبال خواهد داش��ت و در نتیجه آن، نیروگاه ها به 
سمت مصرف گاز طبیعی و گاز مایع طبیعی سوق داده می شوند. در همین حال 

»جهان معدن« گزارش های 6 ماهه صنعت پالایشگاهی را بررسی می کند:

کارخانه سودسازی

پالایشگاه نفت بندرعباس )شبندر(
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ذخایر LNG در فصل تابستان با کاهش مواجه بوده و نگرانی های زیادی نسبت 
به کمبود انرژی در زمستان را به دنبال داشته است. این چرخه البته در نهایت به 
نفع پالایشگاه های ایرانی تمام خواهد شد چرا که با سردشدن هوا و کمبود جهانی 
در حوزه انرژی، مازوت بیش از پیش رش��د خواهد کرد که اثر آن در سودآوری 
پالایشگاه های کشور در فصل های پاییز و زمستان قابل مشاهده خواهد بود. طی 
هفته های اخیر جهان با بحران جدیدی در زمینه انرژی مواجه شده است. اویل 
پرایس گزارش کرده که خالی شدن ذخایر گاز طبیعی و سرعت پایین باد قیمت 
برق در سراسر اروپا را افزایش داده است. گران شدن برق در واقع اصلی ترین عامل 
رش��د نرخ گاز خواهد بود. این روند در نتیجه س��بب شد تا نرخ گاز طبیعی در 
معاملات آتی بازار بورس بین قاره ای اروپا به حدود 200 دلار به ازای هر مگاوات 
ساعت برسد. گفتنی است در پایان سال گذشته میلادی این رقم تنها ۴5 دلار 
بوده است. به دنبال افزایش تعرفه برق، نیروگاه های حرارتی، کسری برق از محل 
انرژی هسته ای و منابع تجدیدپذیر را با سوخت جایگزین کرده اند. اویل پرایس 
در همین حال گزارش کرده بنا بر اعلام Bank of America افزایش قیمت  
گاز طبیعی، سرمای زمستان و از سرگیری سفرهای هوایی بین المللی می تواند 
قیمت نفت را به ۱00 دلار برای هر بشکه برساند و سبب بحران اقتصادی بعدی 
ش��ود. با این حال اما به نظر می رس��د این روند به نفع شرکت های پالایشگاهی 
ایران از منظر رش��د درآمدها- ناش��ی از افزایش نرخ فرآورده ها و میزان فروش- 
تمام شود. گفتنی است بر اساس محاسبات تخمینی پیشین کرک اسپرد سال 
جاری در محدوده چهار دلار و برای سال آینده ۴/9 دلار برآورد شده بود. اما آنچه 
هم اکنون عیان اس��ت عملکرد خوب صنعت پالایشگاهی در نیمه نخست سال 
بر اس��اس گزارش های شرکت هاست. در این گزارش تلاش شده عملکرد چهار 
ش��رکت از این گروه مورد بررسی اجمالی قرار گیرد. گفته می شود P/E صنعت 
پالایشگاهی در سال جاری به 5/5 واحد و در سال آینده به ۴/5 واحد برسد که 
از این منظر یکی از مقاصد کم ریس��ک و پربازده سرمایه گذاری در بازار سرمایه 

ایران قلمداد می شود.

پالایشگاه نفت بندرعباس )شبندر(
بررس��ی جدیدترین گزارش منتشر ش��ده از عملکرد پالایشگاه نفت بندرعباس 
حاکی از آن است که این شرکت توانسته است میزان تولید و فروش محصولات 

خود را در شهریورماه نسبت به مردادماه افزایش دهد. بر این اساس پالایشگاه نفت 
بندرعباس توانسته در شهریورماه یک میلیون و 688 هزار و 226 مترمکعب انواع 
فرآورده های نفتی و گازی تولید و یک میلیون و 687 هزار و 25۱ مترمکعب را 
به فروش رسانده است. بدین ترتیب میزان تولید محصولات شرکت در ششمین 
ماه س��ال ۴/7 درصد نسبت به مردادماه افزایش داشته و فروش محصولات هم 
در این ماه نس��بت به ماه قبل از آن، 3/۴6 درصد رش��د کرده اس��ت. در همین 
حال میزان تولید و فروش ش��رکت در ش��ش ماهه نخست س��ال جاری نیز در 
مقایس��ه با مدت مشابه س��ال قبل افزایش داشته است. بر این اساس پالایشگاه 
نفت بندرعباس در ش��ش ماهه نخس��ت امس��ال 9 میلیون و 867 هزار و ۴70 
مترمکعب انواع محصولات و فرآورده های نفتی تولید و 9 میلیون و 8۴3 هزار و 
۱07 مترمکعب از این محصولات را به فروش رسانده است. بدین ترتیب میزان 
تولید و فروش محصولات ش��رکت در شش ماهه نخست سال ۱۴00 به ترتیب 
معادل 20/6۴ و 20/69 درصد رشد نشان می دهد. از همین رو به نظر می رسد با 
توجه به افزایش قیمت نفت و فرآورده های نفتی در خلیج فارس و بازارهای جهانی 
و همچنین افزایش فروش محصولات، پالایش��گاه نفت بندرعباس توانسته طی 
شش ماهه نخست سال جاری عملکرد بهتری را نسبت به مدت مشابه سال قبل 
ثبت کند. شایان ذکر است این شرکت آماری از صادرات خود را در گزارش ذکر 
نکرده است. گفتنی است وضعیت نماد در بازار سهام نیز مطلوب ارزیابی می شود. 
شبندر طی شهریورماه با 7/53 درصد بازدهی مثبت سهام روبه رو بوده و توانسته 
است رشد 2۱/03 درصدی نرخ سهام را از ابتدای سال جاری تاکنون ثبت کند. 

گفتنی است P/E ttm این نماد در حال حاضر 7/02 واحد برآورد می شود.

پالایش نفت اصفهان )شپنا(
گزارش های شش ماهه شرکت پالایش نفت اصفهان نشان می دهد میزان تولید و 
فروش شرکت در نیمه نخست سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
با رشد مواجه بوده است. بر این اساس پالایش نفت اصفهان توانسته میزان تولید 
ش��ش ماهه نخست س��ال را به 9 میلیون و 532 هزار و ۱۴5 مترمکعب برساند تا 
در مقایسه با نیمه نخست سال گذشته رشد 20/5 درصدی را ثبت کند. شرکت 
همچنین میزان فروش را به همین نس��بت افزایش داده و در نیمه نخس��ت سال 
ج��اری 9 میلیون و ۴89 هزار و 5۱۱ مترمکع��ب از محصولات خود را به فروش 

پالایش نفت اصفهان )شپنا(

پالایشگاه نفت تهران )شتران(
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رسانده است. بر این اساس میزان فروش شرکت نیز در شش ماهه نخست امسال 
۱9/9 درصد نسبت به مدت مشابه سال 99 رشد نشان می دهد. بررسی عملکرد 
شهریورماه پالایش نفت اصفهان حاکی از رشد 2۱/6۴ درصدی میزان تولید نسبت 
به مردادماه است. در همین حال میزان فروش محصولات شرکت در این ماه نسبت 
به ماه قبل با رشد ۱7/82 درصدی مواجه شده است. گفتنی است شرکت در این 
ماه یک میلیون و 62۱ هزار و 9۴7 مترمکعب از انواع محصولات تولید کرده و یک 
میلیون و 57۴ هزار و 87 مترمکعب از آن را فروخته است. لازم به ذکر است شرکت 
در گزارش ه��ای خود اطلاعاتی از فروش صادراتی ثبت نکرده اس��ت. اما با وجود 
عملکرد مطلوب شرکت طی شش ماهه نخست سال جاری نماد شپنا در بازار سهام 
بازدهی منفی داشته است. از ابتدای سال تاکنون نرخ سهام شپنا ۴/79 درصد افت 
داشته و در مدت یک ماهه شهریورماه نیز ۱۴/6۱ درصد عقب نشینی کرده است. با 

این حال اما P/E ttm شرکت 7/۱ واحد برآورد می شود.

پالایشگاه نفت تهران )شتران(
بررسی عملکرد شش ماهه پالایشگاه نفت تهران نیز همانند دو هم گروه دیگر خود، 
حاکی از رش��د تولید و فروش در نیمه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال قبل است. بر این اساس شرکت توانسته در نیمه نخست امسال شش میلیون 
و 55 هزار و 399 مترمکعب محصول تولید کرده و شش میلیون و ۴3 هزار و 30۴ 
مترمکعب از آن را به فروش برساند. بر این اساس میزان تولید محصولات پالایشگاه 
نفت تهران در این مدت با رشد 2۴/95 درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
روبه رو بوده است. در همین حال میزان فروش انواع فرآورده های هیدروکربوری و 
پالایشی شرکت نیز در شش ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رشد 25/05 درصدی را تجربه کرده است. پالایشگاه نفت تهران همچنین در 
شهریورماه عملکرد مثبتی داشته و توانسته است یک میلیون و 208 هزار و 939 
مترمکعب انواع فرآورده های هیدروکربوری را تولید کند که نسبت به مردادماه رشد 
پنج درصدی نشان می دهد. در همین حال میزان فروش محصولات شرکت در این 

ماه نسبت به ماه پنجم سال 5/۱8 درصد رشد کرده است. گفتنی است شرکت در 
گزارش خود آماری از فروش صادراتی ارائه نداده است. نماد پالایش نفت تهران طی 
نیمه نخست سال عملکرد مطلوبی را در بازار سهام ثبت کرده است. بر این اساس 
شتران در نیمه نخست سال بازدهی مثبت ۱5/57 درصدی را تجربه کرده است. با 
این حال نماد شرکت طی شهریورماه 6/89 درصد در بازار سهام افت داشته است. 

گفتنی است P/E ttm شتران به طور تقریبی روی رقم 7/۱2 واحد قرار دارد.

پالایشگاه نفت تبریز )شبریز(
بر اساس گزارش اخیر پالایشگاه نفت تبریز، شرکت توانسته است طی شش ماهه 
نخست س��ال جاری سه میلیون و 28۴ هزار و ۱03 مترمکعب انواع فرآورده های 
نفتی و پالایش��ی تولید کند و س��ه میلیون و 289 هزار و 787 مترمکعب از این 
محصولات خود را به فروش برساند. بررسی ها نشان می دهد پالایشگاه نفت تبریز 
در دو حوزه تولید و فروش محصولات طی این مدت به ترتیب 0/05 و 0/۱۴ درصد 
نسبت به شش ماهه نخست سال گذشته عقبگرد داشته است. در همین حال تولید 
شرکت در شهریورماه نسبت به مردادماه با افت 2/5۴ درصدی روبه رو بوده است. 
این در حالی است که شرکت فروش خود در این ماه نسبت به ماه قبل ۴/86 درصد 
افزایش داده است. گفتنی است پالایش نفت تبریز آماری از فروش صادراتی خود 
ارائه نکرده است. در این میان وضعیت نماد شرکت در بازار سهام طی شش ماهه 
نخست سال مطلوب بوده و بازدهی 33/۴8 درصدی نشان می دهد. این در حالی 
است که شبریز در شهریورماه 0/56 درصد بازدهی منفی نرخ سهام را ثبت کرده 

است و P/E ttm شرکت 7/7 واحد ارزیابی می شود.
اگرچه این گزارش تنها به بررسی تولید و فروش چهار شرکت پالایشی پرداخته 
است؛ اما بررسی دیگر نمادهای این گروه صنعتی حاکی از دورنمای روشن این 
گروه طی ماه های آتی اس��ت. تحلیلگران بازار س��رمایه گروه پالایشی را یکی از 
پتانسیل های سودسازی و محلی مناسب برای سرمایه گذاری طی ماه های آینده 

ارزیابی می کنند.

پالایشگاه نفت تبریز )شبریز(






